
 
Ajuntament de Felanitx

ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió
Núm.:2/2022
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 14 de febrer de 2022
Horari: de 20:00 hores a 23:25 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents
 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael  Rubio  Ferrer,  Marta  Cano  Roig  i  Miquel  Angel  Obrador
Escribano pel Partit Popular.

 Miquel Lluís Mestre Mestre, Maria Mesquida Artigues i  Pau Massutí
Ballester, pel Bloc per Felanitx-APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Juan Diego Vidal Jorquera, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàsar, per Vox-Baleares
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

Abans de començar la  sessió,  el  batle,  a petició  de la  Sra.  Maria Vidal,
anuncia que, un cop acabats de tractar els punts de l’ordre del dia, la Sra.
Vidal abandonarà la sessió.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

S’inicia la sessió amb l’examen de l’acta de la sessió ordinària del dia 10 de
gener de 2022.

La Sra. Gracia González manifesta que el seu grup, evidentment, votarà a
favor  de l’aprovació de l’acta,  malgrat  que volen  fer  un aclariment,  per
quant en el punt 13.21, on es manifesta un aclariment sobre la formulació
de  preguntes  al  secretari  durant  la  plenària,  la  Sra.  Soler  va  fer  una
intervenció en la qual va llegir l’article 97 del Reglament d’organització i
funcionament  de  l’Administració  Local,  a  fi  de  fer  un  aclariment  als
ciutadans, perquè la gent que veu el Ple i que llegeix les actes, o que està
interessada en saber com funciona l’Ajuntament, tenguessin clar com es
podien dirigir els membres de la Corporació als funcionaris que són presents
a la  Plenària.  Diu  que ella,  pel  conducte  reglamentari,  va  formular  una
consulta al secretari on li va demanar que li indicàs quina versió del ROF era
d’aplicació en aquest Ajuntament i li va contestar per escrit dient-li que la
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versió  era  la  que estava publicada en el  Butlletí  Oficial  de l’Estat  i  que
s’anomenava texte consolidat. Dit això, quant la lectura que es va fer de
l’article 97 en relació al «ruego y a las preguntas» i, en especial, a la part
on es manifesta literalment que diu «que no pueden dirigirse a la oposición
ni  al  secretario,  interventor o cualquier otro funcionario», volen indicar,  a
efectes d’aclarir-ho, que es tracta d’una errada, que no es va llegir la versió
que corresponia,  atès  que,  l’article  97,  i  li  agradaria que constàs  en acta
aquest  aclariment,  estableix,  en  el  punt  6,  que  «los  ruegos  podrán  ser
efectuados oralmente o por escrito, serán debatidos generalmente en la sesión
siguiente, sin perjuicio de que lo puedan ser  en la misma sesión en que se
formulen, si el alcalde-presidente lo estima conveniente». En el mateix sentit
explica el que és la pregunta, i fa referència als funcionaris que intervenen a la
sessió  a  l’article  94  del  ROF,  que,  en  el  seu  punt  3,  estableix  que  «los
funcionarios  responsables  de  la  Secretaría  y  de  la  Intervención  podràn
intervenir  cuando  fueren  requeridos  por  el  presidente,  por  razones  de
asesoramiento técnico o aclaración de conceptos. Cuando dichos funcionarios
entiendan que en el debate se ha planteado alguna cuestión sobre la que
pueda dudarse sobre la legalidad o repercusiones presupuestarias del punto
debatido, podrán solicitar al Presidente el uso de la palabra para asesorar a la
Corporación.» Per tant, els membres de la Corporació tenen dret a demanar al
batle que faci les consultes pertinents durant la plenària al secretari, qui les
pot contestar en aquest moment o amb posterioritat.

El batle demana a la Sra. González si l’article 94.3 ho diu clar, si és així, és a
dir, les preguntes els hi ha de manifestar el batle, el president de la sessió.

La Sra. González explica que han de demanar al batle que doni la paraula al
secretari i, si ho considera oportú, que contesti.

El batle demana que consti en acta.

Seguidament,  se sotmet a votació  l’acta  de la  sessió  plenària de 10 de
gener de 2022, la qual queda aprovada per unanimitat.

2.  EXPEDIENT  233/2016.  SUCCESSIÓ  DEL  CONTRACTISTA  DEL
CONTRACTE DE SUBMINISTRAMENT I SERVEIS PER A LA PRESTACIÓ
DEL  SERVEI  INTEGRAL  D’ENLLUMENAT  EXTERIOR  DEL  terme
municipal DE FELANITX

2.1  Proposta  de  successió  del  contractista  del  contracte  de
subministrament  i  serveis  per  a  la  prestació  del  servei  integral
d’enllumenat exterior del terme municipal de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Marta
Cano,  de  successió  del  contractista  del  contracte  de  subministrament  i
serveis per a la prestació del servei integral d’enllumenat exterior del terme
municipal  de Felanitx,  dictaminada prèviament per la  Comissió  Municipal
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Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que
seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. Dia 22.05.2017 es va firmar amb l’empresa Ferrovial Servicios, SA el
contracte  de  subministrament  i  serveis  per  a  la  prestació  del  servei
integral d’enllumenat exterior del terme municipal de Felanitx,  d’acord
amb  el  Plec  de  Clàusules  Administratives  Particulars  i  el  Plec  de
Prescripcions Tècniques aprovats per l’Ajuntament.

2.  Dia  22.12.2021 el  Sr.  +++, en  representació  de  Ferrovial  Servicios,
SAU,  va  presentar  una  instància  on  posa  de  manifest  que  la  seva
empresa  ha  duït  a  terme  una  segregació  de  la  branca  d’activitat
d’eficiència energètica a favor de REDWOOD Eficiencia Energética, SL,
amb la qual aquesta darrera entitat ha adquirit en bloc i per successió
universal,  el  patrimoni  corresponent  a  aquesta  branca  d’activitat.
Adjunta  amb  la  instància  la  documentació  acreditativa  de  l’operació
realitzada,  així  com  l’acreditació  de  certificats  de  qualitat  i  altra
documentació,  de  la  qual  s’extreu  que  les  instal·lacions,  equips  i
qualsevol  element  que disposi  l’empresari  per  a  la  realització  de les
activitats  relacionades  amb  el  contracte,  formen  part  del  patrimoni
segregat  de  Ferrovial  Servicios,  SAU  cap  a  REDWOOD  Eficiencia
Energética, SL.

En  el  seu  escrit,  Ferrovial  demana  que  es  declari  la  successió  del
contractista  i  manifesta  que,  si  així  fos  requerit  per  l’òrgan  de
contractació, Ferrovial Servicios, SAU accepta respondre solidàriament,
juntament amb REDWOOD Eficiencia Energética, SL, de l’execució del
contracte.

3. Dia 01.02.22 els responsables del contracte han signat un informe, del
qual  es  desprèn  que  la  documentació  aportada  per  l’empresa
contractista  no  és  suficient  per  acreditar  la  solvència  tècnica  de
REDWOOD Eficiencia Energética, SL.

Consideracions jurídiques

I.  L’article 3.1 del Plec de Clàusules Administratives Particulars (PCAP)
del  contracte  de  subministrament  i  serveis  per  a  la  prestació  del
servei integral d’enllumenat exterior del terme municipal de Felanitx,
estableix que aquest contracte està sotmès al text refós de la Llei de
contractes  del  sector  públic,  aprovat  pel  Reial  Decret  legislatiu
3/2011, de 14 de novembre (TRLCSP, en endavant).

II.  L’article  85  del  TRLCSP  regula  els  supòsits  de  successió  del
contractista.  En  concret,  disposa  que  en  els  supòsits  d’escissió  o
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transmissió  de  branques  d’activitat  de  les  empreses,  el  contracte
continuarà amb l’entitat a la que s’atribueixi  el  contracte, quedant
subrogada en els drets i obligacions inherents al mateix, sempre que
tengui la solvència exigida quan es va acordar l’adjudicació, o que la
societat  de  la  que  provengui  el  patrimoni,  empreses  o  branques
segregades,  es  responsabilitzin  solidàriament  amb  aquella  en
l’execució del contracte.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades,  es proposa a  l’Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa   d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Declarar  la  successió  del  contractista  del  contracte  de
subministrament i serveis per a la prestació del servei integral d’enllumenat
exterior  del  terme  municipal  de  Felanitx,  que  passa  a  ser  REDWOOD
Eficiencia  Energética,  SL,  tot  condicionat  al  compromís  manifestat  per
Ferrovial Servicios SAU, la qual accepta respondre solidàriament juntament
amb REDWOOD Eficiencia Energética, SL, de l’execució del contracte.

Segon.  Establir  com  a  responsables  solidaris  de  l’execució  del
contracte a Ferrovial Servicios, SAU, juntament amb REDWOOD Eficiencia
Energética, SL.

Tercer. Notificar aquest acord a REDWOOD Eficiencia Energética, SL i
a Ferrovial Servicios, SAU.

Quart. Comunicar aquest acord a l’enginyer Sr. Miquel Coll Crespí i a
l’enginyer municipal, com a responsables del contracte, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

2.2 Votació

En no haver,hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 10 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 de Vox) i 7 abstencions (3 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer. Declarar  la  successió  del  contractista  del  contracte  de
subministrament i serveis per a la prestació del servei integral d’enllumenat
exterior  del  terme  municipal  de  Felanitx,  que  passa  a  ser  REDWOOD
Eficiencia  Energética,  SL,  tot  condicionat  al  compromís  manifestat  per
Ferrovial Servicios SAU, la qual accepta respondre solidàriament juntament
amb REDWOOD Eficiencia Energética, SL, de l’execució del contracte.

Segon.  Establir  com  a  responsables  solidaris  de  l’execució  del
contracte a Ferrovial Servicios, SAU, juntament amb REDWOOD Eficiencia
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Energética, SL.

Tercer. Notificar aquest acord a REDWOOD Eficiencia Energética, SL i
a Ferrovial Servicios, SAU.

Quart. Comunicar aquest acord a l’enginyer Sr. Miquel Coll Crespí i a
l’enginyer municipal, com a responsables del contracte, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

3.  EXPEDIENT  956/2016.  DESCOMPTE  SOBRE  EL  PREU  DEL
CONTRACTE  DEL  SERVEI  DE  RECOLLIDA  I  TRANSPORT  DE  LES
FRACCIONS  SELECTIVES  EN  CONTENIDORS  DE  TIPUS  IGLÚ,  ALS
GENERADORS SINGULARS,  LA RECOLLIDA DE VOLUMINOSOS I  LA
NETEJA VIÀRIA DEL MUNICIPI DE FELANITX, A CAUSA DE LA VAGA
INICIADA DIA 14 D’OCTUBRE DE 2021 AMB UNA DURADA DE 5 DIESA

3.1  Proposta  d'acord  relativa  al  descompte  sobre  el  preu  del
contracte del servei de recollida i transport de les fraccions selectives
en contenidors de tipus iglú, als generadors singulars, la recollida de
voluminosos i la neteja viària del municipi de Felanitx, a causa de la
vaga iniciada dia 14 d’octubre de 2021 amb una durada de 5 dies

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta d'acord de la regidora
Marta Cano, relativa al descompte sobre el preu del contracte del servei de
recollida i transport de les fraccions selectives en contenidors de tipus iglú,
als generadors singulars, la recollida de voluminosos i la neteja viària del
municipi de Felanitx, a causa de la vaga iniciada dia 14 d’octubre de 2021
amb una durada de 5 dies, dictaminada prèviament per la Comissió Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que
seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. Dia 15.11.2017 es va firmar amb l’empresa Melchor Mascaró, SAU el
contracte del servei de recollida i transport de les fraccions de paper-
cartró, vidre i envasos lleugers en contenidors tipus iglú, als generadors
singulars  i  recollida  de  voluminosos  i  neteja  viària  del  municipi  de
Felanitx, d’acord amb el Plec de Clàusules Administratives Particulars i el
Plec de Prescripcions Tècniques aprovats per l’Ajuntament.

2. Arran del preavís de vaga indefinida dels treballadors de neteja viària i
recollida de residus sòlids urbans a partir de dia 14 d’octubre de 2021
comunicat  pels  sindicats  UGT  i  CCOO  a  la  Conselleria  de  Model
Econòmic, Turisme i Treball, dia 11.10.2021 el batle de l’Ajuntament de
Felanitx mitjançant el Decret 2021-0900 va resoldre establir els serveis
mínims corresponents, amb la finalitat de garantir el funcionament dels
serveis  essencials  a  la  comunitat  i  per  tal  d’evitar  problemes  de
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salubritat als nuclis del terme de Felanitx.

3.  Segons  queda  constatat  a  l’informe emès  per  Gram,  SL  i  l’enginyer
municipal  com a responsables de l’execució del  contracte, durant els
dies 15, 18 i 20 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el servei
de  recollida  de  contenidors  de  càrrega  superior  de  les  fraccions
selectives, i durant els dies 15, 16 i 18 d’octubre de 2021 es va deixar
de  prestar  el  servei  de  recollida  de  les  fracciones  selectives  als
generadors singulars. L’informe conclou que els costos dels serveis no
executats, i per tant no suportats per l’empresa contractista, suposen
un  import  de  1.563,94  €,  import  que  s’ha  de  reduir  en  la  propera
factura a presentar per Melchor Mascaró, SAU. 

Pel que fa a la quantificació econòmica del descompte per dies de servei
no  prestat  en  la  recollida  de  residus  de  fracciones  de  selectiva  en
contenidors iglú,  s’ha descomptat el  cost  directe de cada jornada de
servei:

Cost de personal Cost/jornada
Jornades no
executades

Cost total

Conductor - iglús 98,70 € 3 296,10 €

Conductor – generadors singulars 84,27 € 3 252,81 € 

Peó – generadors singulars 58,30 € 3 174,90 € 

Conductor transport a planta gestora 50,63 € 3 151,89 € 

875,70 €

Cost de funcionament i manteniment Cost/
jornada

Jornades no
executades

 Cost total

Recol·lector de càrrega superior 94,80 € 3 284,40 €

Recol·lector bicompartimentat 15 m3 104,20 € 3 312,6 €

Recol·lector compactador 6 m3 3,28 € 3 9,85 €
Camió ganxo transport a planta 
gestora

27,13 € 3 81,39 €

688,24 € 

D’aquesta  manera,  el  cost  dels  serveis  no  executats  equival  econòmicament  a
1.563,94 €.

Consideracions tècniques i jurídiques

I.  L’article 24 del Plec de Clàusules Administratives Particulars (PCAP)
del  contracte  del  servei  de  recollida  i  transport  de  les  fraccions
selectives en contenidors de tipus iglú, als generadors singulars, la
recollida de voluminosos i la neteja viària, estableix les obligacions
del  contractista.  En  concret,  especifica  que  el  contractista  haurà
d’observar fidelment l’establert en el Plec de prescripcions tècniques,
així  com les  instruccions  que li  doni  per  escrit  el  responsable  del
contracte, i que l’execució del contracte es realitzarà a risc i ventura
del contractista.
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II. El Decret 2021-0900 estableix els serveis mínims per evitar situacions
insalubres segons s’indica als antecedents d’aquest informe.

III.  El  Reial  Decret  legislatiu  3/2011,  de  14  de  novembre,  pel  qual
s'aprova el text refós de la Llei de contractes del sector públic, és
d’aplicació a aquest contracte. L’article 216 d’aquest RDL estableix
que  el  contractista  tendrà  dret  a  l’abonament  de  la  prestació
realitzada en els termes establers en aquesta llei i en el contracte,
segons el preu convingut.

Segons figura als antecedents, el contractista no va prestar el servei
en les condicions establertes al contracte durant un període de 5 dies,
per motiu de vaga, el que comporta una sèrie de costos deixats de
suportar per l’empresa com a conseqüència dels serveis deixats de
realitzar.

IV. D’acord amb l’article 97 del Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre,
pel qual s’aprova el Reglament general de la llei de contractes de les
administracions públiques, en la tramitació de les incidències sorgides
en l’execució dels contractes s’ha de donar audiència al contractista.
El  termini  d’audiència  regulat  en  aquesta  norma,  encara  que  no
específicament  per a la resolució d’incidències, és de deu dies hàbils,
el qual està dins el marge previst en l’article 82 de la Llei 39/2015,
d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques, com a norma d’aplicació supletòria. 

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades, es proposa a l’Ajuntament Ple, després del dictamen previ de la
Comissió  Informativa   d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Iniciar  el  procediment perquè l’empresa Melchor Mascaró,
SAU, descompti en la propera factura del contracte del servei de recollida  i
transport  de  les  fraccions  de  paper-cartró,  vidre  i  envasos  lleugers  en
contenidors tipus iglú, als generadors singulars i recollida de voluminosos i
neteja  viària  del  municipi  de  Felanitx,  la  quantitat  de  1.563,94  €,
corresponent als costos de personal i maquinària inherents al servei deixat
de prestar durant el període de vaga iniciat dia 14 d’octubre de 2021.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  10  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer. Notificar aquest acord a Melchor Mascaró, SAU.

Quart. Comunicar aquest acord a Gram, SL i a l’enginyer municipal,
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com  a  responsables  del  contracte,  i  als  departaments  d’Intervenció  i
Tresoreria municipals.»

3.2 Votació

Atès que no hi  ha intervencions,  se sotmet la proposta a votació  i,  per
majoria de 13 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox) i 4
abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides Podem),
s’acorda:

Primer. Iniciar  el  procediment perquè l’empresa Melchor Mascaró,
SAU, descompti en la propera factura del contracte del servei de recollida  i
transport  de  les  fraccions  de  paper-cartró,  vidre  i  envasos  lleugers  en
contenidors tipus iglú, als generadors singulars i recollida de voluminosos i
neteja  viària  del  municipi  de  Felanitx,  la  quantitat  de  1.563,94  €,
corresponent als costos de personal i maquinària inherents al servei deixat
de prestar durant el període de vaga iniciat dia 14 d’octubre de 2021.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  10  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer. Notificar aquest acord a Melchor Mascaró, SAU.

Quart. Comunicar aquest acord a Gram, SL i a l’enginyer municipal,
com  a  responsables  del  contracte,  i  als  departaments  d’Intervenció  i
Tresoreria municipals.

4.  EXPEDIENT  2641/2021.  DESCOMPTE  SOBRE  EL  PREU  DEL
CONTRACTE DE LA GESTIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA,  NETEJA I
TRANSPORT DE RESIDUS SÒLIDS URBANS DEL terme municipal DE
FELANITX, A CAUSA DE LA VAGA INICIADA DIA 14 D’OCTUBRE DE
2021 AMB UNA DURADA DE 5 DIES

4.1 proposta relativa al descompte sobre el preu del contracte de la
gestió  del  servei  de recollida,  neteja i  transport de residus sòlids
urbans del terme municipal de Felanitx, a causa de la vaga iniciada
dia 14 d’octubre de 2021 amb una durada de 5 dies
 
Immediatament després es veu la proposta de la regidora Sra. Marta Cano,
relativa al descompte sobre el preu del contracte de la gestió del servei de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx,  a causa de la vaga iniciada dia 14 d’octubre de 2021 amb una
durada  de  5  dies,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que
seguidament es transcriu:
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«Antecedents

1. En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar
amb l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA el contracte
de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids
urbans del terme municipal de Felanitx d’acord amb el Plec de Clàusules
Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions Tècniques aprovats
per l’Ajuntament.

2. Arran del preavís de vaga indefinida dels treballadors de neteja viària i
recollida de residus sòlids urbans a partir de dia 14 d’octubre de 2021
comunicat  pels  sindicats  UGT  i  CCOO  a  la  Conselleria  de  Model
Econòmic, Turisme i Treball, dia 11.10.2021 el batle de l’Ajuntament de
Felanitx mitjançant el Decret 2021-0900, va resoldre establir els serveis
mínims corresponents, amb la finalitat de garantir el funcionament dels
serveis  essencials  a  la  comunitat  i  per  tal  d’evitar  problemes  de
salubritat als nuclis del terme de Felanitx.

3. Durant els dies 17 i 18 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el
serveis de recollida de residus sòlids urbans de contenidors utilitzats per
residències de gent gran, centres de dia, centres de salut, escoles amb
servei de menjador, així com recollida domiciliària per aquest tipus de
centres , i de recollida de residus sòlids urbans de contenidors de la
resta  de  zones  i  nuclis,  establerts  al  Decret  2021-0900,  fet  que  va
quedar constatat a l’informe sobre l’incompliment del contracte de la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans
del terme municipal de Felanitx, pel que fa als serveis mínims establerts
durant la vaga indefinida iniciada dia 14.10.2021, emès el 19 d’octubre
de 2021 per  l’enginyer  municipal  i  la  regidora  delegada  de  Neteja  i
Residus.

4. Durant el dia 17 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el servei
de  recollida  domiciliària  de  residus  sòlids  urbans  establert  al  Decret
2021-0900, fet que va quedar constatat a l’informe sobre l’incompliment
del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de
residus sòlids urbans del terme municipal  de Felanitx,  pel  que fa als
serveis  mínims  establerts  durant  la  vaga  indefinida  iniciada  dia
14.10.2021, emès el 19 d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal i la
regidora delegada de Neteja i Residus.

5. Dia 19 d’octubre, es va notificar un advertiment de l’incompliment del
contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus sòlids urbans del terme municipal  de Felanitx,  pel  que fa als
serveis  mínims  establerts  durant  la  vaga  indefinida  iniciada  dia
14.10.2021.  A l’advertiment  s’adjuntava informe emès per  l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus.
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6. Dia 19 d’octubre es va anunciar un ajornament de la vaga, per la qual
cosa, en cas de que no es dugui a terme la recollida, s’estaria produint
un incompliment dels Plecs del contracte del servei.

7. Durant el dia 19 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el servei
de recollida domiciliaria de residus sòlids urbans i el servei de recollida
de contenidors de residus, establerts al Plec de prescripcions tècniques
del contracte i  al  Decret  2021-0900 en període de vaga, fet que va
quedar constatat a l’informe sobre l’incompliment del contracte de la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans
del terme municipal de Felanitx,  pel que fa a les mesures per evitar
situacions insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat, emès el
20 d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de
Neteja i Residus i en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures
per evitar situacions insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat,
així com, si n’és el cas que no s’han cobert els serveis mínims decretats
per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

8.  Dia  12  de  gener  de  2022  la  regidora  de  Neteja  i  Residus,  com  a
responsable  del  contracte,  juntament  amb  l’enginyer  municipal,  han
emès un informe en el qual s’especifiquen els costos de personal i de
funcionament de maquinària que l’empresa contractista no ha hagut de
suportar  com  a  conseqüència  de  la  vaga  realitzada  pels  seus
treballadors  en  el  període  de  vaga  comprès  entre  dia  14  i  dia  19
d’octubre de 2021, pel que es considera que s’ha de reduir el preu en la
propera factura a presentar per Fomento de Construcciones y Contratas,
SA, amb l’import de 5.855,85 €. Els càlculs s’han elaborat segons les
dades dels annexos I i II següents:

Annex I- Pressupost parcial de recollida domiciliària

Extret de la pàg. 28 del document «2.Estudi Econòmic», presentat per FCC
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Annex II- Càlcul d’import a descomptar

Taula de càlcul de l’import a descomptar i explicació d’obtenció de resultats.

Tal com consa a l’apartat consideracions jurídiques, la duració de la vaga ha
estat de 5 dies. 
Les  categories,  unitats  i  preus s’han extret  de  l’Annex I  anterior.  A  les
categories acompanyades d’una xifra (p.e «Conductor recogida 1»), s’ha
tengut en compte només 4 dies, en ser dilluns un dels dies en què hi va
haver vaga.

Consideracions tècniques i jurídiques

I. L’article 24. del Plec de Clàusules Administratives Particulars (PCAP)
del contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de
residus sòlids urbans del terme municipal  de Felanitx estableix les
obligacions  del  contractista.  En  concret,  el  punt  a)  indica  que  el
contractista ha de «prestar el servei amb la continuïtat convinguda i
garantir  als  particulars  el  dret  a  utilitzar-lo  en  les  condicions  que
hagin estat  establertes i  mitjançant l'abonament,  si  s’escau,  de la
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contraprestació econòmica compresa en les tarifes aprovades».

II. El Decret 2021-0900 estableix els serveis mínims per evitar situacions
insalubres segons s’indica als antecedents d’aquest informe.

III.  El  Reial  Decret  legislatiu  3/2011,  de  14  de  novembre,  pel  qual
s'aprova el text refós de la Llei de contractes del sector públic, és
d’aplicació al contracte. L’article 216 d’aquest RDL estableix que el
contractista tendrà dret a l’abonament de la prestació realitzada en
els termes establers en aquesta llei i en el contracte, segons el preu
convingut.

Segons figura als antecedents, el contractista no va prestar el servei
en les condicions establertes al contracte durant un total de 5 dies,
per motiu de vaga. 

Durant aquest període de vaga, el contractista no va haver d’assumir
el  cost  de  personal  ni  el  cost  de  funcionament  de  la  maquinària.
Aquests  costos  es  poden  trobar  a  l’Annex  I,  i  s’han  estret  del
document «2. Estudi Econòmic» que va presentar l’empresa FCC en
el procediment de licitació del contracte. Per tant, aquests costos de
personal i  maquinària no assumits,  que s’han calculat a l’annex II
d’aquest  informe,  s’han  de  descomptar  del  preu  a  pagar  pel
contracte, com a conseqüència de la prestació deixada de realitzar.

IV. D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte
és la regidora delegada de Neteja i Residus. 

V. D’acord amb l’article 97 del Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre,
pel qual s’aprova el Reglament general de la llei de contractes de les
administracions públiques, en la tramitació de les incidències sorgides
en l’execució dels contractes s’ha de donar audiència al contractista.
El  termini  d’audiència  regulat  en  aquesta  norma,  encara  que  no
específicament  per a la resolució d’incidències, és de deu dies hàbils,
el qual està dins el marge previst en l’article 82 de la Llei 39/2015,
d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques, com a norma d’aplicació supletòria. 

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades,  es proposa a  l’Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Iniciar  el  procediment  perquè  l’empresa  Fomento  de
Construcciones  y  Contratas,  SA,  descompti  en  la  propera  factura  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, la quantitat de 5.855,85 €,
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corresponent als costos de personal i maquinària inherents al servei deixat
de  prestar  durant  el  període  de  vaga  comprès  entre  dia  14  i  dia  19
d’octubre de 2021.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  10  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com
a  responsable  del  contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

4.2 Votació

No  es  produeixen  intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
majoria de 13 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB,
2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes,  1  del  regidor  no adscrit  i  1  de  Vox)  i  4
abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides Podem),
s’acorda:

Primer. Iniciar  el  procediment  perquè  l’empresa  Fomento  de
Construcciones  y  Contratas,  SA,  descompti  en  la  propera  factura  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, la quantitat de 5.855,85 €,
corresponent als costos de personal i maquinària inherents al servei deixat
de  prestar  durant  el  període  de  vaga  comprès  entre  dia  14  i  dia  19
d’octubre de 2021.

Segon.  Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  10  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer.  Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com
a  responsable  del  contracte,  a  l’enginyer  municipal,  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

5.  EXPEDIENT  2721/2017.  RESOLUCIÓ  DE  LES  AL·LEGACIONS
PRESENTADES A LA PROPOSTA D’INICI D’EXPEDIENT D’IMPOSICIÓ
D’UNA  TERCERA  PENALITAT  A  FOMENTO  DE  CONSTRUCCIONES  Y
CONTRATAS, SA, PER INCOMPLIMENT DEL CONTRACTE DE LA GESTIÓ
DEL  SERVEI  DE  RECOLLIDA,  NETEJA  I  TRANSPORT  DE  RESIDUS
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SÒLIDS URBANS DEL TERME DE FELANITX

5.1 Proposta sobre les al·legacions presentades a la proposta d’inici
d’expedient  d’imposició  d’una  tercera  penalitat  a  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte de la
gestió  del  servei  de recollida,  neteja i  transport de residus sòlids
urbans del terme de Felanitx

A continuació es veu la proposta de la regidora Sra. Marta Cano, sobre les
al·legacions presentades a la proposta d’inici d’expedient d’imposició d’una
tercera  penalitat  a  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  per
incompliment  del  contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i
transport  de  residus  sòlids  urbans  del  terme  de  Felanitx,  dictaminada
prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals de 7 de febrer de 2022, que seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar
amb l’empresa FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA , el
contracte  de  la  gestió  del  servei  de  recollida,  neteja  i  transport  de
residus sòlids urbans del terme municipal  de Felanitx d’acord amb el
Plec de Clàusules Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions
Tècniques aprovats per l’Ajuntament.

2. Dia 17 de novembre de 2021 es va assabentar l’Ajuntament de Felanitx
a través de la Línia Verda vàries incidències del servei de recollida de
rebuig,  no duita a terme en alguns carrers durant el  vespre del  dia
anterior  que  es  recullen,  a  títol  d’exemple,  a  l’Annex  I  de  l’informe
proposta emès per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja
i Residus el 17 de novembre de 2021. A aquest informe també quedava
constatat amb la documentació fotogràfica  que no s’havia realitzat la
recollida a alguns punts del terme de Felanitx i  que es proposava la
imposició de penalitats per aquest fet.

3. Dia 18 de novembre de 2021 es va assabentar l’Ajuntament de Felanitx
que s’havia deixat de realitzar la recollida a alguns punts del terme de
Felanitx, fet que va quedar constatat amb la documentació fotogràfica a
títol d’exemple a l’Annex I de l’informe proposta emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus el 18 de novembre
de 2021, en el qual es proposava la imposició de penalitats per aquest
fet.

4. El 20 de desembre de 2021 el Ple de l’Ajuntament de Felanitx, reunit en
sessió  ordinària,  va  acordar  iniciar  el  procediment  d’imposició  d’una
tercera  penalitat  a  l’empresa  FOMENTO  DE  CONSTRUCCIONES  Y
CONTRATAS, SA, per incompliment del contracte de la gestió del servei
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de  recollida,  neteja  i  transport  de  residus  sòlids  urbans  del  terme
municipal de Felanitx, per estimar que, presumptament, ha comès la
infracció especificada a les consideracions tècniques i jurídiques, amb
l’aplicació  de  les  corresponents  penalitats,  i  concedir  a  l’empresa
contractista un termini  de 15 dies hàbils,  a comptar de l’endemà de
rebre la notificació d’aquest acord, perquè pugui manifestar el que trobi
escaient  Es  va  notificar  el  certificat  d’aquest  Acord  a  l’empresa
FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA.

5. Dia 12 de gener de 2022, NRGE 2022-E-RE-59, l’empresa FOMENTO DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, presenta un escrit d'al·legacions
contra  la  penalitat  imposada.  A  l’escrit,  l’empresa  exposa  les
al·legacions següents:

«PRIMERA.- El  present  expedient  s’incoa  arran  d’una  sèrie
d’incidències  detectades en la  prestació  del  servei  de  recollida  de
residus. Concretament, es consideren motius d’infracció la falta de
recollida en alguns carrers i  camins rurals el vespre de dia 16 de
novembre  de  2021 en l'horari  establert,  i  la  falta  de recollida  de
rebuig el dia 17 de novembre de 2021 en alguns punts del terme de
Felanitx.

Tot i així, com es veurà a continuació, las deficiències en la recollida
van tenir el seu origen en una avaria dels vehicles de recollida i no en
la manca de diligència en la prestació del servei. Aquesta situació es
va resoldre amb la màxima urgència, per tal de completar la recollida
a la major brevetat, de forma que el servei es va veure mínimament
afectat.

SEGONA.- En relació a la esmentada falta de recollida de rebuig el
dia 17 de novembre de 2021, sobre les 7:30h. del matí,  es dona
trasllat  a  la  meva representada,  mitjançant  el  grup de  WhatsApp
(FCC-Felanitx)  d’una  sèrie  d'incidències  detectades  per  part  dels
veïns de Felanitx a través de la Línia Verda i dels serveis municipals
que indiquen que no s'han recollit diversos punts, entre ells:

- Carrer Rei en Jaume I

- Carrer sa Gerreria 39

- Carrer Miquel Bordoy

- Carrer Jueverd

- Cas Concos

Efectivament, la nit anterior no s'havia pogut acabar la ruta completa
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de recollida a causa de l'avaria del camió que fa el servei i d'una altra
posterior avaria del vehicle que substituïa el primer, que es va poder
reparar  d'urgència  per  poder  seguir  prestant  el  servei.  Aquesta
incidència es va informar a través del grup de WhatsApp.

No obstant això,, tal com es va informar al mateix grup, en aquell
moment el servei s’estava executant amb un equip de reforç per tal
de completar la recollida a la major brevetat. D’aquesta forma i tal
com es va comunicar el mateix matí, va completar-se la ruta segons
l’exigit als Plecs.

Per tant, es evident que davant un fet sobrevingut, com es l’avaria
d’un  vehicle,  la  meva  representada  va  actuar  amb  la  màxima
diligència,  aportant  una  ràpida  solució  mitjançant  un  vehicle  de
substitució  i,  posteriorment,  un  equip  de  reforç,  de  forma que la
recollida es va poder completar el mateix matí.

TERCERA.- Posteriorment,  el  dia  18  de  novembre,  es  reben  via
WhatsApp les següents incidències detectades pels serveis municipals
de punts no recollits:

- Son Valls

- Benzinera lowcost del polígon

- Carrer Galera

- Carrer 4 cantons

Tots aquests punts van ser recollits aquest mateix dia 18 al matí amb
l'equip de reforç abans de la 10:30h i així es va comunicar el mateix
dia, mitjançant missatges de WhatsApp en el grup FCC-Felanitx.

QUARTA.- Finalment, fins i  tot,  en el  cas que es considerés a la
meva representada responsable de la infracció descrita en el Plec, cal
tenir en compte que la imposició de sancions administratives ha de
respectar el principi de proporcionalitat. És a dir, la sanció ha de ser
coherent amb el comportament infractor i, per tant, s’han de tenir en
compte les circumstàncies concretes a l’hora de delimitar la sanció.

En aquest sentit, en el present cas, tot i que les deficiències en les
recollides  fossin  constitutives  d’infracció,  si  tenim  en  compte  les
circumstàncies concurrents -que van ser a causa d’una avaria dels
vehicles  i  que  FCC  MA  va  actuar  amb  la  màxima  diligència  per
reprendre el servei, si s'entengués procedent imposar una penalitat a
la  meva  representada,  aquesta  s'hauria  d'establir  en  el  seu  grau
menor en aplicació del principi de proporcionalitat i per les raons fins
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ara exposades».

A l’al·legació SEGONA, s’adjunten captures de pantalla de les converses
del grup de Whatsapp. A l’al·legació QUARTA se cita un extracte de la
sentència STS de 29 de juny de 2010 (RJ 2010, 5949).

I finalment, sol·licita el següent:

«Que  tingui  per  presentat  aquest  escrit,  i  document  adjunt,  per
formulades les al·legacions en ell contingudes i acordi l’arxivament de
l’expedient  per  no  ser  els  fets  constitutius  d’infracció  imputable  a
FCCMA. Subsidiàriament, per al cas que es consideri que els fets són
constitutius d’infracció, en aplicació del principi de proporcionalitat,
es redueixi l’import de la sanció en el menor previst per les faltes
lleus».

6.  D'acord amb l'informe proposta emès dia 21 de gener de 2022 per la
regidora  de  Neteja  i  Residus,  com  a  responsable  del  contracte,
juntament amb l'enginyer municipal, es considera estimar parcialment
les al·legacions presentades per l'empresa Fomento de Construcciones y
Contratas, SA, pels motius següents:

*  En  relació  amb  l’al·legació  PRIMERA,  encara  que  l’origen  de
l'incompliment  fou  l’avaria  dels  vehicles  de  recollida,  aquest
incompliment es va produir, segons va quedar constatat a l’informe
del 17 de novembre, tot i això, és cert que l’empresa FOMENTO DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA va resoldre la situació amb
relativa rapidesa, ja que el dia 17 durant el matí, es va dur a terme
la recollida als carrers que havien quedant sense recollir.

* Quant a l’al·legació SEGONA, és cert que l’empresa FOMENTO DE
CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA va avisar de les avaries dels
vehicles de recollida, però no ho va fer de manera immediata, ja
que  l’Ajuntament  va  rebre  aquest  avís  vàries  hores  després  de
l’entrada a la Línia Verda de les incidències, com es pot constatar a
les captures de pantalla que s’adjunten a l’escrit d’al·legacions. El
procediment  correcte  hauria  estat  que  l’Ajuntament  rebés  l’avís
just després de produir-se l’avaria, encara que fos de matinada.

* Pel que fa a l’al·legació TERCERA, si bé es cert que es va realitzar
la  recollida,  aquesta  es  va  realitzar  fora  d’horari,  com  es  pot
comprovar al punt I de les Consideracions Tècniques. A més, en
aquest  cas,  no  es  va  comunicar  que  l’empresa  FOMENTO  DE
CONSTRUCCIONES  Y  CONTRATAS,  SA  hagués  patit  cap  tipus
d’incidència  de  funcionament,  com l’avaria  dels  vehicles  del  dia
anterior.
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  Tot i això, i amb la informació entregada per l’empresa  FOMENTO
DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA, es desprèn que aquesta
empresa, encara que incomplís el servei de recollida, va intentar
realitzar la recollida amb relativa rapidesa. Per aquest motiu, com
a  atenuant  a  la  penalitat  per  l’incompliment  del  contracte  de
recollida,  es  proposa  que es  descompti  un  50% de la  penalitat
proposada inicialment. 

Consideracions jurídiques i tècniques 

I.       D’acord amb la clàusula 4.1 del Plec de prescripcions tècniques (PPT,
en endavant) l’horari de recollida serà nocturn. Per altra banda, aquesta
clàusula  estableix  que  l’horari  serà  proposat  pels  licitadors,  el  qual
s’adaptarà a les condicions de cada un dels sectors.

Segons  memòria  presentada  per  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA, l’horari de recollida a Felanitx és de les 20.00 hores
fins a la finalització dels treballs. En el quadre de freqüència i horari
recollida (organització dels equips de recollida), s’especifica de les
20.00 h a les 2.00 h.

II.       La  clàusula  3  del  PPT  estableix  com  a  obligació  general  del
concessionari  la  d’informar  immediatament  de  qualsevol  anomalia  o
incident  del  servei  a  l’Ajuntament,  el  que  no  es  va  complir  pel
contractista.  

III.       D’acord amb la clàusula 26.2 del Plec de clàusules administratives
particulars  (PCAP,  en  endavant),  envers  les  infraccions  comeses  pel
contractista en la prestació del servei, l’Ajuntament té dret a imposar
les correccions pertinents, segons el disposat a la clàusula 32 pel que fa
a la classificació d’infraccions i possibles sancions.

IV.       En  la  clàusula  32.1.1  del  PCAP  s’especifica  que  tendran  la
consideració de faltes lleus, entre d’altres, la imperfecció no reiterada en
la prestació del servei. D’acord amb això, es considera infracció lleu la
falta de recollida a alguns carrers i camins rurals el vespre de dia 16 de
novembre de 2021 en l’horari establert. 

V.       Segons la clàusula 32.2 del PCAP les infraccions lleus se sancionaran
amb advertiment  i  imposició  d’una multa  de  fins  a  1.000 €.  Vist  el
perjudici que es va ocasionar a la ciutadania, posat de manifest amb les
incidències  que s’adjunten presentades a  través  de  la  Línia  Verda,  i
completades amb les comprovacions fetes pels serveis municipals, i que
a  més  l’empresa  contractista  va  incomplir  l’obligació  establerta  a  la
clàusula 3 del PPT d’informar immediatament de qualsevol anomalia o
incident  del  servei  a  l’Ajuntament,  es  va  proposar  una  penalitat
corresponent a una infracció lleu amb el seu grau màxim de 1.000 € a
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imposar a l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA.

VI.       L’article 212 del Reial Decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre,
pel qual s’aprova el text refós de la Llei de contractes del sector públic
(TRLCSP,  en  endavant),  disposa  que  els  plecs  podran  preveure
penalitats per al cas de compliment defectuós de la prestació objecte del
contracte.  Aquestes  penalitats  seran  proporcionals  a  la  gravetat  de
l’incompliment i no podran ser superiors al 10 per cent del pressupost
del contracte. El règim sancionador regulat en el PCAP s’ha d’assimilar
al procediment d’imposició de penalitats regulat en el TRLCSP, com a
norma especificada en la clàusula 3 del PCAP on s’estableix el règim
jurídic d’aquesta contractació.

VII.       L’apartat 8 de l’article 212 del TRLCSP estableix que les penalitats
previstes s’imposaran per acord de l’òrgan de contractació, adoptat a
proposta  del  responsable  del  contracte,  que  serà  immediatament
executiu, i es faran efectives mitjançant deducció de les quantitats que,
en  concepte  de  pagament  total  o  parcial,  s’hagin  d’abonar  al
contractista o sobre la garantia que, en el seu cas, s’hagués constituït,
quan no es puguin deduir dels esmentats pagaments.

D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte és la
regidora delegada de Neteja i Residus. 

L’òrgan de contractació és el Ple de la corporació, segons l’establert a la
disposició addicional segona del TRLCSP.

A  la  vista  dels  antecedents  i  les  consideracions  jurídiques  i  tècniques
apuntades,  es proposa a  l'Ajuntament  Ple,  amb el  dictamen previ  de la
Comissió  Informativa  d'Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord:

Primer. Estimar  parcialment  les  al·legacions  presentades  per
l'empresa  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  dia  12.01.2022,
contra l'acord de l'Ajuntament Ple de data 20.12.2021, en base a l'informe
emès  dia  21.01.2022,  per  la  regidora  de  Neteja  i  Residus  i  l'enginyer
municipal, pel que fa a les tres al·legacions exposades, ja que, encara que
l'empresa incomplís el servei de recollida, amb la informació entregada es
desprèn que aquesta empresa va intentar realitzar la recollida amb relativa
rapidesa. Per tal motiu, com a atenuant a l’incompliment, s'aplica un 50%
de la penalitat proposada inicialment.

Segon. Imposar una penalitat per un import de 1.000 € (500 € per a
cadascuna  de  les  infraccions  comeses)  a  l'empresa  Fomento  de
Construcciones  y  Contratas,  SA,  per  l'incompliment  del  contracte  de  la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del
terme municipal de Felanitx els dies 16 i 17 de novembre de 2021.
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Tercer. Notificar  aquest  acord  a  l'empresa  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com
a  responsable  del  contracte,  a  l'enginyer  municipal,  i  als  departaments
d'Intervenció i Tresoreria municipals.»

5.2 Votació

En  no  produir-se  intervencions,  se  sotmet  el  dictamen  a  votació  i,  per
majoria de 12 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB,
2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 5 abstencions (3 del
Partit Socialista de les Illes Balears, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox), s’acorda:

Primer. Estimar  parcialment  les  al·legacions  presentades  per
l'empresa  Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  dia  12.01.2022,
contra l'acord de l'Ajuntament Ple de data 20.12.2021, en base a l'informe
emès  dia  21.01.2022,  per  la  regidora  de  Neteja  i  Residus  i  l'enginyer
municipal, pel que fa a les tres al·legacions exposades, ja que, encara que
l'empresa incomplís el servei de recollida, amb la informació entregada es
desprèn que aquesta empresa va intentar realitzar la recollida amb relativa
rapidesa. Per tal motiu, com a atenuant a l’incompliment, s'aplica un 50%
de la penalitat proposada inicialment.

Segon. Imposar una penalitat per un import de 1.000 € (500 € per a
cadascuna  de  les  infraccions  comeses)  a  l'empresa  Fomento  de
Construcciones  y  Contratas,  SA,  per  l'incompliment  del  contracte  de  la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del
terme municipal de Felanitx els dies 16 i 17 de novembre de 2021.

Tercer. Notificar  aquest  acord  a  l'empresa  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus com
a  responsable  del  contracte,  a  l'enginyer  municipal,  i  als  departaments
d'Intervenció i Tresoreria municipals. 

6.  EXPEDIENT  2207/2018.  INICI  DEL  PROCEDIMENT  DE  REVISIÓ
D'OFICI D'UNA LLICÈNCIA URBANÍSTICA

6.1 Proposta d’inici del procediment de revisió d'ofici d’una llicència
urbanística

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle Sr. Jaume
Monserrat, relativa a l’inici  del procediment de revisió d'ofici  d’una llicència
urbanística,  dictaminada prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que seguidament es
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transcriu:

«ANTECEDENTS

1. Pla provincial d'ordenació de Balears de 1973
 
En el Boletín Oficial del Estado (BOE) número 110, de dia 8 de maig de
1973,  es  publica  el  Pla  provincial  d’ordenació  de  Balears  de  1973  (en
endavant, PPOB de 1973) que classifica els polígons 27 i 33 parcel·les +++
del  terme  municipal  de  Felanitx  com a  paratge  preservat  forestal,  sent
exigible conforme a l’article 179 d’aquest PPOB de 1973 la parcel·la mínima
de 100.000 m2 per edificar un habitatge.

L’informe de l’arquitecta municipal de dia 30 de novembre de 2010 indica que
aquestes parcel·les estan ubicades dins paratge preservat-forestal d’acord amb
el PPOB de 1973. Així mateix s’acompanya, amb l’informe de l’arquitecta, un
plànol en el que es grafia la situació de les edificacions que s’han executat en
aquest emplaçament, amb el límit del paratge preservat forestal del PPOB de
1973, per tal de comprovar que aquestes edificacions estan ubicades dins el
paratge preservat forestal.

2.  Construcció  d'un  habitatge  unifamiliar  aïllat  d'uns  167,65  m2

concedit mitjançant la llicència municipal d'obra major 890181

En data 24 de febrer de 1989 NRGE 725 se sol·licita  llicència municipal
d’obra major, amb projecte bàsic, per realitzar obres consistents en addició
a un habitatge unifamiliar aïllat situat en els polígons 27 i 33 parcel·la +++
del terme municipal de Felanitx, distribuït en edificació existent d’uns 47,77
m2 més una superfície total addicionada de 119,88 m2, això és, un habitatge
unifamiliar aïllat de 167, 65 m2.

S’ha d’observar ja des d’aquest moment,  i  per evitar qualsevol tipus de
confusió, que:

a) El tècnic redactor del projecte assenyala a la memòria que les obres que
es pretenien realitzar consistien en addició a un habitatge unifamiliar aïllat
existent.  Idò  bé,  l’única  edificació  que  existia  a  la  parcel·la  objecte  del
projecte des de l’any 1956 era una petita edificació d’uns 47,77 m2 que es
correspon  amb  l’edificació  ruïnosa  que  es  va  reconstruir  parcialment  i
ampliar a l’any 2008.  L'habitatge unifamiliar que es va executar és tot de
nova construcció i està ubicat a un altre lloc de la parcel·la. És a dir, en
realitat no es varen addicionar 119,88 m2 a una edificació existent d’uns
47,77 m2 sinó que es va construir un habitatge nou d’uns 167,65 m2 a un
altre lloc de la parcel·la amb la qual cosa varen sorgir  dues edificacions
totalment independents i separades entre si: a) l’edificació d’uns 47,77 m2

existent des de 1956 i; b) l’habitatge nou d’uns 167,65 m2. 
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b) El tècnic redactor del projecte assenyala a la memòria que la parcel·la
objecte d’actuació «se halla situada en los polígonos 33 y 27 de Felanitx,
con el nº +++. Con una superfície de 18.700 m2» (foli 13 de la llicència
municipal d’obra major exp. núm. 890181).

No obstant això,  tal  i  com s’explica a l’informe del tècnic  cartogràfic  de
l’Ajuntament de Felanitx de dia 25 de novembre de 2010, la parcel·la que es
grafia  com a  àmbit  del  projecte  comprèn  part  de  la  parcel·la  +++ del
polígon 33 i part de la parcel·la +++ del polígon 27 del terme municipal de
Felanitx, ja que la parcel·la objecte del projecte està atravessada per un
camí, indicant que totes les construccions que s’han executat es troben a la
parcel·la +++ del polígon 27 del terme municipal de Felanitx.

Per tant, no hi ha cap edificació dins la parcel·la +++ del polígon 33 del
terme municipal de Felanitx. Totes les edificacions estan dins la parcel·la +
++ del polígon 27 del terme municipal de Felanitx.

c)  L’Ajuntament de Felanitx, mitjançant l’Acord de la Comissió de Govern de
dia 17 de juliol de 1989,  concedeix llicència municipal per realitzar obres
consistents en la construcció d’un habitatge unifamiliar aïllat situat en els
polígons 27 i 33 parcel·la +++ del terme municipal de Felanitx, d’acord amb
el projecte bàsic presentat (foli 32 de la llicència municipal d’obra major
exp. núm. 890181). La finca objecte de llicència té una extensió de tan sols
18.700  m2 segons  el  projecte  d’obra  corresponent  i,  a  pesar  d’això,  es
concedeix la llicència municipal en contra de l'article 179 del PPOB de 1973,
que  exigeix  la  parcel·la  mínima  de  100.000  m2 per  a  l’edificació  de
l'habitatge.

Posteriorment, es presenta el projecte d’execució que s'aprova  mitjançant
l’Acord de la Comissió de Govern de dia 4 de novembre de 1991 (foli 107 de
l’exp. núm. 890181). 

3. Llei 1/1991, de 30 de gener

En el Butlletí Oficial de la comunitat autònoma de les Illes Balears (BOCAIB)
número 31, de dia 9 de març de 1991, es publica la Llei 1/1991, de 30 de
gener, d’espais naturals i de règim urbanístic de les àrees d’especial protecció
de les Illes Balears (en endavant, LEN) que classifica com a sòl no urbanitzable
d’especial protecció (Categoria ANEI) els polígons 27 i 33 parcel·les +++ del
terme municipal de Felanitx, sent exigible a l’entrada en vigor d’aquesta Llei la
parcel·la mínima de 200.000 m2 per edificar un habitatge (article 12 de la
LEN).

L’informe de l’arquitecta municipal de dia 30 de novembre de 2010 indica que
aquestes  parcel·les  estan  dins  sòl  no  urbanitzable  d’especial  protecció
(Categoria ANEI), afegint ara el tècnic que subscriu, i per tal que es puguin
ubicar aquestes parcel·les dins el terme de Felanitx, que es troben situades
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just al costat del Castell de Santueri de Felanitx que té la consideració de Bé
d’Interès Cultural de conformitat a la Disposició addicional segona, en relació
amb l’article  9.1  de la  Llei  16/1985 de  25 de  juny del  patrimoni  històric
espanyol i com a tal, després de l’entrada en vigor de la Llei 12/1998, de 21
de desembre, de patrimoni històric de les Illes Balears, forma part d’aquest en
virtut del previst a la Disposició addicional primera d’aquesta llei. Per tant, el
Castell de Santueri de Felanitx té la consideració de Bé d’Interès Cultural per
Ministeri de la llei i així apareix inscrit al registre de béns d’interès cultural del
Ministerio de Cultura de Madrid, Dirección General de Bellas Artes y Bienes
Culturales, amb el núm. 51-0008421-00000

4. Llei 9/1999, de 6 d’octubre

En el Butlletí Oficial de la comunitat autònoma de les Illes Balears (BOCAIB)
número 128, de dia 12 d'octubre de 1999, es publica la Llei 9/1999, de 6
d’octubre, de mesures cautelars i d’emergència relatives a l’ordenació del
territori  i  l’urbanisme  a  les  Illes  Balears  (en  endavant,  LOTUIB)  que
prohibeix l’ús edificatori d'habitatge unifamiliar aïllat en la totalitat de les
Àrees Naturals d’Especial Interès (ANEI).

5. Llicència de legalització de les modificacions realitzades durant el
transcurs de les obres a l'habitatge ubicat en el polígon 27 parcel·la +
++ de Felanitx

Per Decret de la Batlia 945/2003, de 25 de juliol, l’Ajuntament de Felanitx
concedeix la llicència de legalització de les modificacions realitzades durant
el transcurs de les obres a l’habitatge ubicat en el polígon 27 parcel·la +++
del  terme  municipal  de  Felanitx,  consistent  en  la  modificació  de  la
distribució interior de l’habitatge i l’ampliació en planta baixa de 21,21 m2 i
planta pis de 18,25 m2 (foli 221 de l’exp. núm. 890181) pel que l'habitatge
passa a tenir una superfície total construïda de 213, 80 m2.

Posteriorment, el dia 23 de novembre de 2005 NRGE 11030 se sol·licita el
certificat de final d’obres (foli 227 de l’exp. núm. 890181) que l’Ajuntament
de Felanitx també concedeix el dia 12 de desembre de 2005 (foli 232 de
l’exp. núm. 890181).

6. L'habitatge unifamiliar aïllat ubicat en el polígon 27 parcel·la +++
de Felanitx s'ha edificat en contra de la normativa urbanística que
s'ha aprovat des de l'any 1973 fins al dia d'avui

Tot i que l’Ajuntament de Felanitx va concedir la llicència municipal d’obra
major exp. núm. 890181 per edificar un habitatge unifamiliar aïllat d’uns
167,65 m2 en el polígon 27 parcel·la +++ de Felanitx (foli 32 de la llicència
municipal  d’obra  major  exp.  núm.  890181)  i,  així  mateix,  va  concedir
mitjançant el Decret de la Batlia 945/2003, de 25 de juliol, la llicència de
legalització de les modificacions realitzades durant el transcurs de les obres
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pel que l'habitatge va passar a tenir una superfície total construïda de 213,
80 m2 (foli 221 de l’exp. núm. 890181) amb certificat municipal de final
d’obres inclòs (foli 232 de l’exp. núm. 890181) s’ha d’afirmar que aquest
habitatge unifamiliar aïllat s’ha edificat en contra del PPOB de 1973.

En  efecte,  l'article  76.1.2  del  PPOB  de  1973,  sobre  règims  i  normes
urbanístiques dels paratges preservats, disposa que: 

«Art. 76. Regímenes y Normas Urbanísticas de los Parajes Preservados y Elementos
Paisajísticos Singulares

1. Parajes preservados.
(...)

1.2.  (...)  Toda obra requerirá para su licencia informe favorable de la Diputación,
Bellas Artes, Comisión de Urbanismo y de la corespondiente Sección del Ministerio de
Agricultura».

Idò bé, la llicència municipal d'obra major 890181 es va concedir únicament
amb l'informe favorable de la Conselleria d'Obres Públiques i Ordenació del
Territori del Govern de les Illes Balears a través de la Comissió Provincial
d'Urbanisme de Balears de dia 13 de juny de 1989 (foli 29 de l’exp. Núm.
890181).

Però no es varen obtenir la resta dels informes favorables que preveu l'article
76.1.2 del PPOB de 1973, això és:

a) Informe favorable de la Diputación Provincial de Baleares (1812-1979),
substituïda per un sistema preautonòmic plural (1979-1983), la creació de
la comunitat autònoma de les Illes Balears (1983-1989) i, a partir de la Llei
5/1989, de dia 13 d'abril, de consells insulars, que va entrar en vigor el
mateix dia de la seva publicació (BOCAIB número 61, de dia 18 de maig de
1989), pels consells insulars de Mallorca, Menorca i d'Eivissa i Formentera.

b) Informe favorable del Ministerio de Cultura de Madrid, Dirección General de
Bellas Artes.

c) Informe favorable de la Secció corresponent del Ministerio de Agricultura.

Per una altra banda, a la finca objecte de llicència, de tan sols 18.700 m2, que
mai no ha disposat de la parcel·la mínima per poder edificar un habitatge
unifamiliar aïllat, s’ha edificat un habitatge que incompleix el PPOB de 1973,
que exigeix la parcel·la mínima de 100.000 m2 i  que, a més a més, s’ha
ampliat quan ja estava en vigor la LEN, que exigia la parcel·la mínima de
200.000 m2, i la LOTUIB que prohibeix l’ús edificatori d'habitatge unifamiliar
aïllat en la totalitat de les Àrees Naturals d’Especial Interés (ANEI).
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Per  tant,  l'habitatge  unifamiliar  aïllat  que  s’ha  edificat  en  el  polígon  27
parcel·la  +++ de  Felanitx  no  ha  complit  en  cap  moment  la  normativa
urbanística que s’ha aprovat a les Illes Balears des de l’any 1973 fins al dia
d’avui, a pesar de les llicències que ha atorgat l’Ajuntament de Felanitx.

7. Informe jurídic de dia 8 de novembre de 2021

L'informe jurídic  de dia 8 de novembre de 2021 emès per  Juan Alemany
Garcías,  doctor  en  Dret,  advocat  i  professor  de  Dret  Administratiu  de  la
Universitat de les Illes Balears (UIB), conclou que es considera ajustat a Dret
iniciar el procediment de revisió d'ofici, amb sol·licitud de dictamen al Consell
Consultiu  de  les  Illes  Balears,  per  declarar  nul·la  de  ple  dret  la  llicència
municipal d'obra major 890181, així com totes les llicències posteriors que
s'han atorgat com a conseqüència de la primitiva.

8. Titulars actuals de l'habitatge

Els titulars actuals de l'habitatge ubicat en el polígon 27 parcel·la 272 de
Felanitx, que es correspon amb la finca registral número 44943 del Registre
de la  Propietat  número 1 de Felanitx,  són Ulf  Bacher i  Ute Agnes Anna
Bacher. 

9. Informe jurídic municipal de dia 25 de gener de 2022

L'informe  jurídic  municipal  de  dia  25  de  gener  de  2022  ha  informat
favorablement  que el  Ple  de  l'Ajuntament  de  Felanitx  adopti  l'acord  per
iniciar el procediment de revisió d'ofici, en aplicació dels següents

FONAMENTS DE DRET

I. Revisió de disposicions i actes nuls

A) Llei de procediment administratiu de 1958

L'article 109 de la Llei de procediment administratiu de dia 17 de juliol de
1958 (en endavant, LPA), sobre la revisió dels actes en via administrativa,
disposa que:

«Artículo 109

La  Administración  podrá  en  cualquier  momento,  de  oficio  o  a  instancia  del
interesado, y previo dictamen favorable del Consejo de Estado, declarar la nulidad
de los actos enumerados en el artículo 47».

B) Llei de procediment administratiu comú de 1992
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L'article 102.1 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de
les  administracions  públiques  i  del  procediment  administratiu  comú  (en
endavant,  LRJPAC), sobre la revisió de disposicions i  actes nuls,  disposa
que:

«Artículo 102. Revisión de disposiciones y actos nulos 

1. Las Administraciones públicas, en cualquier momento, por iniciativa propia o a
solicitud de interesado, y previo dictamen favorable del Consejo de Estado u órgano
consultivo equivalente de la  Comunidad Autónoma, si  lo  hubiere,  declararán de
oficio  la  nulidad  de  los  actos  administrativos  que  hayan  puesto  fin  a  la  vía
administrativa o que no hayan sido recurridos en plazo, en los supuestos previstos
en el artículo 62.1».

C) Llei de procediment administratiu comú de 2015

L'article  106.1  de  la Llei  39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment
administratiu  comú  de  les  administracions  públiques  (en  endavant,
LPACAP), sobre la revisió de disposicions i actes nuls, disposa que:

«Artículo 106. Revisión de disposiciones y actos nulos 

1. Las Administraciones Públicas,  en cualquier  momento,  por iniciativa propia o  a
solicitud de interesado, y previo dictamen favorable del Consejo de Estado u órgano
consultivo equivalente de la Comunidad Autónoma, si lo hubiere, declararán de oficio la
nulidad de los actos administrativos que hayan puesto fin a la vía administrativa o que
no hayan sido recurridos en plazo, en los supuestos previstos en el artículo 47.1».

Quan es tracta d'un acte d'una entitat local, l'òrgan competent per declarar
la nul·litat de ple dret és el Ple de la Corporació (per totes, Sentència del
Tribunal Suprem de dia 2 de febrer de 1987).

El termini per resoldre el procediment és de sis mesos.

II. Nul·litat de ple dret

A) Llei de procediment administratiu de 1958

L'article 47 lletra c) de la LPA, sobre la nul·litat de ple dret, estableix que:

«Artículo 47.

1.  Los  actos  de  la  Administración  son  nulos  de  pleno  derecho  en  los  casos
siguientes:
(...)
c) Los dictados prescindiendo total y absolutamente del procedimiento legalmente
establecido para ello o de las normas que contienen las reglas esenciales para la
formación de la voluntad de los órganos colegiados».
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B) Llei de procediment administratiu comú de 1992

L'article 62.1 lletra f) de la LRJPAC, sobre la nul·litat de ple dret, estableix
que:

«Artículo 62. Nulidad de pleno derecho 

1. Los actos de las Administraciones públicas son nulos de pleno derecho en los
casos siguientes:
(...)

f ) Los actos expresos o presuntos contrarios al ordenamiento jurídico por los que
se adquieren facultades o derechos cuando se carezca de los requisitos esenciales
para su adquisición».

C) Llei de procediment administratiu comú de 2015

L'article 47.1 lletra f) de la LPACAP, sobre la nul·litat de ple dret, estableix
que:

«Artículo 47. Nulidad de pleno derecho 

1. Los actos de las Administraciones Públicas son nulos de pleno derecho en los
casos siguientes:
(…)

f) Los actos expresos o presuntos contrarios al ordenamiento jurídico por los que se
adquieren facultades o derechos cuando se carezca de los requisitos esenciales para su
adquisición».

III. Pla provincial d'ordenació de Balears de 1973

L'article 76.1 del  PPOB de 1973, sobre règims i normes urbanístiques dels
paratges preservats, disposa que: 

«Art. 76. Regímenes y Normas Urbanísticas de los Parajes Preservados y Elementos
Paisajísticos Singulares

1. Parajes preservados

1.1.  La  ordenación  y  utilización  de  los  sectores  calificados  como  parajes
preservados, sin perjuicio de lo dispuesto en el Artículo 72-3, será la propia de los
parques o paisajes notables en los que no podrán introducirse instalaciones y obras
que atenten a su espontánea o tradicional dedicación.

Será preceptiva la oportuna delimitación de los sectores de los parajes preservados,
que prevé el Plan Provincial, en la redacción del Plan General Municipal que les
afecte, así como deberán constar, en su defecto, en las Normas Subsidarias de Plan
General y todo ello conforme se especifica en los Artículos 24 y 36.
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1.2. Las condiciones volumétricas serán restrictivas según se detalla en el cuadro 3
de  estas  Normas  Urbanísticas  e  igualmente  serán  de  aplicación  las  Normas  de
Ambiente y Estética reguladas en el Artículo 74-2 párrafos 2.1. y 2.2.

Se admitirá  de forma dispersa la  vivienda unifamiliar  y  constituirán los  parajes
preservados sitios idóneos para la creación de parques naturales con los adecuados
servicios y equipamiento. Admitirán la edificabilidad prevista en el Artículo 69 hasta
0,2 m3/m2, salvo el caso de los montes públicos que serán inedificables.

Toda obra  requerirá  para  su  licencia  informe favorable  de la  Diputación,  Bellas
Artes,  Comisión de Urbanismo y de la  corespondiente  Sección del  Ministerio de
Agricultura (...)».

L'article 179 del PPOB de 1973, sobre les àrees forestals, disposa que: 

«Art. 179. Áreas Forestales
(…)

2.2 Condiciones de parcelación

(…)

Se admitirán segregaciones para construcciones permanentes adscritas al destino
de  una  sola  vivienda  unifamilar,  si  las  áreas  forestales  han  sido  previamente
delimitadas conforme al Artículo 36 y se aceptarán con parcela mínima de 5.000 m2

en el caso general; de 10,000 m2 en paisaje protegido y de 100.000 m  2   en paraje  
preservado».

IV. Llei 1/1991, de 30 de gener

La LEN classifica com a sòl no urbanitzable d’especial protecció (Categoria
ANEI) els polígons 27 i 33 parcel·les +++del terme municipal de Felanitx,
sent exigible a l’entrada en vigor d’aquesta Llei (10 de març de 1991) la
parcel·la mínima de 200.000 m2 per edificar un habitatge (article 12 de la
LEN). Tal i com s'explica a la pròpia exposició de motius de la LEN: 

«(...) Los antecedentes de una normativa jurídica que garantice la conservación de
los valores naturales del territorio son ya importantes. En el mes de mayo de 1973
entraba en vigor el Plan Provincial de Ordenación de Baleares, que incluye algunas
medidas conservacionistas, hoy consideradas insuficientes.(…)

Puede  considerarse  que  la  Ley  1/1984,  de  14  de  marzo  (LIB  1984,  1146)  de
Ordenación  y  Protección  de  Areas  Naturales  de  Interés  Especial,  marca  una
inflexión  en  el  proceso  de  conservación  de  los  espacios  naturales  de  las  Islas
Baleares, y es a partir de ahí cuando todo un conjunto de leyes vienen a proteger
los  espacios  más  amenazados  de  degradación  por  el  desarrollo  urbanístico,
amenaza que en mayor o menor grado existe en buena parte del territorio de la
Comunidad  Autónoma,  y  que  está  en  la  raíz  de  la  presente  Ley,  que  con  la
experiencia de la Ley 1/1984 trata de dar una real protección urbanística a todas
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las áreas naturales de las Islas Baleares, que a nivel comunitario la requieren».

V. Llei 9/1999, de 6 d’octubre

La  LOTUIB prohibeix  l’ús  edificatori  d'habitatge  unifamiliar  aïllat  en  la
totalitat de les Àrees Naturals d’Especial Interés (ANEI). 

VI. Tràmit d'audiència

L’article 82 de la LPACAP, sobre la participació dels interessats, disposa que els
interessats, en un termini no inferior a deu dies ni superior a quinze, podran
al·legar i presentar els documents i justificacions que estimin pertinents.

D'acord amb els fets i fonaments de dret exposats, amb el dictamen previ
de la Comissió Informativa d'Economia i Assumptes Generals, propòs al Ple
de l'Ajuntament de Felanitx l'adopció del següent acord:

Primer. Iniciar  el  procediment  de  revisió  d’ofici  amb  l’objecte  de
declarar,  si  procedeix,  la  nul·litat  de  ple  dret  dels  actes  administratius
següents:

a) Acord de la Comissió de Govern de dia 17 de juliol de 1989 que va
concedir llicència municipal per a realitzar obres consistents en la construcció
d’un habitatge unifamiliar aïllat situat en els polígons 27 i 33 parcel·la +++ del
terme municipal de Felanitx (foli 32 de la llicència municipal d’obra major exp.
núm. 890181).

b) Acord de la Comissió de Govern de dia 4 de novembre de 1991 que
va  aprovar  el  projecte  d’execució corresponent  (foli  107  de  l’exp.  Núm.
890181).

c)  Decret  de  la  Batlia  945/2003,  de  25  de  juliol,  pel  qual  es
concedeix la llicència de legalització de les modificacions realitzades durant
el transcurs de les obres (foli 221 de l’exp. Núm. 890181).

d) Certificat de final d'obra de dia 12 de desembre de 2005 (foli 232
de l’exp. Núm. 890181).

Segon.  Concedir  el  tràmit  d'audiència a les persones interessades,
això és, a +++ i +++, perquè puguin al·legar i presentar els documents i
justificacions que s'estimin  pertinents,  en el  termini  de quinze  dies  hàbils
comptadors  a  partir  de  l'endemà  a  la  recepció  de  les  corresponents
notificacions.

Tercer. Sol·licitar informe jurídic que contesti a totes les al·legacions,
en cas que es presentin.

Quart.  Designar instructor  de l’expedient a Miquel Andreu Roman,
administratiu adscrit al Departament d'Urbanisme, al qual se li notificarà en
legal  forma la  designació.  L'instructor  podrà  abstenir-se  d’intervenir  en  el
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procediment  o  ser  recusat  per  les  parts  interessades,  si  s'estima  que
existeixen causes legítimes per això, de conformitat amb els articles 23 i 24 de
la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, i articles 182
a  184  del  Reglament  d’organització,  funcionament  i  règim  jurídic  de  les
entitats locals de 28 de novembre de 1986.

Cinquè. Una vegada ultimada la instrucció i elaborada la proposta de
resolució corresponent, les actuacions es trametran al Consell Consultiu de les
Illes  Balears  perquè emeti  el  dictamen previst  a  l’article  106.1  de  la  Llei
39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques.

Sisè. Notificar aquest Acord a les persones interessades en forma legal.»

6.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria de
9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor no adscrit) i 8 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3
del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox-Baleares), s’acorda:

Primer. Iniciar  el  procediment  de  revisió  d’ofici  amb  l’objecte  de
declarar,  si  procedeix,  la  nul·litat  de  ple  dret  dels  actes  administratius
següents:

a) Acord de la Comissió de Govern de dia 17 de juliol de 1989 que va
concedir llicència municipal per realitzar obres consistents en la construcció
d’un habitatge unifamiliar aïllat situat en els polígons 27 i 33 parcel·la +++ del
terme municipal de Felanitx (foli 32 de la llicència municipal d’obra major exp.
núm. 890181).

b) Acord de la Comissió de Govern de dia 4 de novembre de 1991 que
va  aprovar  el  projecte  d’execució corresponent  (foli  107  de  l’exp.  Núm.
890181).

c)  Decret  de  la  Batlia  945/2003,  de  25  de  juliol,  pel  qual  es
concedeix la llicència de legalització de les modificacions realitzades durant
el transcurs de les obres (foli 221 de l’exp. Núm. 890181).

d) Certificat de final d'obra de dia 12 de desembre de 2005 (foli 232
de l’exp. Núm. 890181).

Segon.  Concedir  el  tràmit  d'audiència a les persones interessades,
això és, a +++ i +++, perquè puguin al·legar i presentar els documents i
justificacions que s'estimin  pertinents,  en el  termini  de quinze  dies  hàbils
comptadors  a  partir  de  l'endemà  a  la  recepció  de  les  corresponents
notificacions.

Tercer. Sol·licitar informe jurídic que contesti totes les al·legacions, en
cas que es presentin.
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Quart.  Designar  instructor  de  l’expedient  Miquel  Andreu  Roman,
administratiu adscrit al departament d'Urbanisme, al qual se li notificarà en
legal  forma la  designació.  L'instructor  podrà  abstenir-se  d’intervenir  en  el
procediment  o  ser  recusat  per  les  parts  interessades,  si  s'estima  que
existeixen causes legítimes per això, de conformitat amb els articles 23 i 24 de
la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, i articles 182
a  184  del  Reglament  d’organització,  funcionament  i  règim  jurídic  de  les
entitats locals de 28 de novembre de 1986.

Cinquè. Una vegada ultimada la instrucció i elaborada la proposta de
resolució corresponent, les actuacions es trametran al Consell Consultiu de les
Illes  Balears  perquè emeti  el  dictamen previst  a  l’article  106.1  de  la  Llei
39/2015,  d'1  d'octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques.

Sisè. Notificar aquest Acord a les persones interessades en forma legal.

7. EXPEDIENT 2101/2021. RESOLUCIÓ RECLAMACIÓ I APROVACIÓ
DEFINITIVA PRESSUPOST GENERAL I PLANTILLA DE PERSONAL PER
A L’EXERCICI 2022

7.1 Proposta sobre la resolució de reclamacions i aprovació definitiva
del Pressupost General i de la plantilla de personal per a l’exercici
2022

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Melania
Mesquida  sobre  la  resolució  de  reclamacions  i  aprovació  definitiva  del
Pressupost  General  i  de  la  plantilla  de  personal  per  a  l’exercici  2022,
dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que seguidament es transcriu:

«Antecedents   

1. En data 20/10/2021, el  Ple de l’Ajuntament va aprovar inicialment el
Pressupost General per a l’exercici 2022, constituït pel del propi Ajuntament
i  el  de  l’organisme  autònom  Centre  Cultural,  així  com  la  plantilla  de
personal.

2.  En  data  25/12/2021 apareix  publicat  l’anunci  de  l’esmentat  acord  al
Butlletí Oficial de les Illes Balears i al tauler d’edictes de la seu electrònica,
iniciant-se així el període d’exposició pública de quinze dies hàbils, el qual
finalitza en data 18/01/2022.

3. En data 12/01/2022, es presenta una reclamació per part del Sr. +++,
on demana les següents qüestions:
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1.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento facilite la comunicación, el diálogo, la colaboración y
la  interacción  positiva  entre  vecinos  y  vecinas  de  diferentes
procedencias culturales, étnicas y religiosas.
 
2.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento  mejorare  las  relaciones,  prevenir  conflictos  y
promover la convivencia en las calles, plazas y espacios públicos.
 
3.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para lograr
una  mejor  adecuación  de  los  servicios  y  las  instituciones  a  las
necesidades  reales  de  la  población  y  de  su  creciente  diversidad
social y cultural.
 
4.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento  mejore  la  atención  directa  e  individualizada de las
necesidades y/o demandas de la  población migrante y refugiada,
informando y asesorando sobre los recursos existentes para cubrir
dichas necesidades.
 
5.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento mejore la colaboración y coordinación con entidades
públicas y privadas en cuestiones relacionadas con migraciones y
asilo: participación en foros y eventos, fomento del trabajo en red,
mediación entre organizaciones sociales y administración pública.
 
6.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento  detecte  situaciones  discriminatorias  que  pudieran
existir en el acceso de las personas migrantes y refugiadas a los
recursos, prestaciones y servicios ofertados por las administraciones
públicas, como son la salud, la vivienda, el empleo, la justicia, la
educación, la cultura y/o la educación.
 
7.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento reduzca las barreras burocrático-administrativas o de
cualquier otra índole en el ejercicio de derechos de ciudadanía de las
personas extranjeras.
 
8.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
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Ayuntamiento  fomente  encuentros  semanales  de  mujeres
inmigrantes de dos horas de duración, coordinados por el equipo de
mediación intercultural, donde las mujeres partiendo del intercambio
de  sus  propias  experiencias  de  vida,  podrán  analizar  sus
necesidades actuales y construir conjuntamente un espacio seguro.
 
9.  El  Presupuesto  General  del  Ayuntamiento  de  Felanitx  para  el
ejercicio 2022 no incluye ninguna partida presupuestaria para que el
Ayuntamiento fomente la promoción de la convivencia, es decir, la
resolución de conflictos interculturales que pudieran darse, como a
su  prevención  mediante  la  observación  sistemática  y  la
implementación de talleres interculturales.

Fonaments de Dret 

1. D’acord amb l’informe d’Intervenció, la reclamació ha estat presentada
en temps i forma, si bé el reclamant no està empadronat al municipi; per
tant, per tal de poder presentar legítimament reclamacions al Pressupost
General  de  la  Corporació,  hauria  d’acreditar,  per  mitjans  de  prova
normativament  reconeguts,  que  resideix  en  el  municipi  o  bé  que  pot
incloure’s dins algun dels altres dos apartats de l’article 170.1 del text refós
de la  Llei  reguladora de les hisendes locals  (TRLRHL),  aprovat pel  Reial
Decret legislatiu 2/2004 de 5 de març.

2. En qualsevol cas, d’acord amb l’informe del tècnic de Serveis Socials, el
Pressupost  General  de  la  Corporació  inicialment  aprovat  contempla  les
activitats de mediació intercultural en les competències de l’administració
local, i l’àrea de Serveis Socials municipal manté la col·laboració necessària
amb  les  altres  administracions  públiques  i  entitats  que  responen  a  les
demandes que no poden ser ateses des d’aquesta administració local.

Considerant que, d’acord amb l’article 169.1 del TRLRHL, el Ple disposa del
termini d’un mes per resoldre les reclamacions i decidir sobre l’aprovació
definitiva  del  Pressupost  General,  i  després  del  dictamen  previ  de  la
Comissió  Informativa  d’Economia i  Assumptes Generals,  propòs al  Ple  de
l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Desestimar la reclamació presentada per part del Sr. +++
contra  l’aprovació  inicial  del  Pressupost  General  2022,  atès  que  el
Pressupost General de la Corporació inicialment aprovat, ja contempla les
activitats de mediació intercultural en les competències de l’administració
local.

Segon. Aprovar  definitivament  el  Pressupost  General  de
l’Ajuntament, la plantilla de personal i les bases d’execució del Pressupost
per a l’any 2022, que van ser aprovats inicialment en la sessió plenària de
dia 20 de desembre de 2021.
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Tercer. Publicar, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, la plantilla
aprovada, juntament amb el resum del Pressupost General, i remetre’n una
còpia a les administracions de l’Estat i de la comunitat autònoma.»

7.2 Debat

Després d’explicar la proposta, la Sra. Melania Mesquida explica que aquest
Ajuntament demostra que té capacitat per poder pagar la zona verda de
s’Arenal sense haver-se d’endeutar. Per tant, queda més que demostrat que
aquest Ajuntament no ha malgastat els doblers, com diu l’oposició, i encara
els queden doblers per dur a terme algun projecte fora del Pressupost.

El  Sr.  Francisco  Duarte  diu  que  no  entrarà  a  valorar  novament  el
Pressupost, que ja ho varen fer al Ple on es va aprovar inicialment, però,
vista l’al·legació presentada, que feia molt de temps que no se’n veia cap, i
el  fonament,  que  està  ben  elaborat,  és  d’agrair  la  bona  redacció  de  la
persona que l’ha fet i, sobretot, que hagi explicat unes necessitats que, pel
que ha llegit,  no suposen un cost  econòmic. Explica que estaria  bé que
aquestes propostes es tenguessin en compte, perquè són en positiu. No és
com un temps, que es demanaven actuacions concretes a barris concrets,
perquè se’ls dotàs de serveis, o coses semblants; ara es demanen coses a
nivell  de  convivència  i  prou  fonamentades  perquè  es  prenguin  en
consideració.  Conclou  explicant  que el  seu  grup  considera  que aquestes
propostes  són  positives,  qui  els  ha  fet  té  interès  i,  si  no  s’ha  de  fer
mitjançant el Pressupost, que es faci mitjançant altres vies.

Seguidament,  la  Sra.  Catalna  Soler  manifesta  que,  pel  que  fa  a  la
intervenció del Sr. Duarte, la persona que ha presentat les al·legacions, que
nom +++, és molt coneixedor d’un pressupost municipal i, curiosament, no
és de Felanitx, però sí que hi resideix. Diu que no sap si algun membre
d’algun  partit  polític  el  coneix  o  no,  perquè,  per  presentar  aquestes
al·legacions, s’ha d’haver estudiat molt bé aquest Pressupost. Que, per tant,
tot  i  que  es  notificarà  la  desestimació  de  les  al·legacions,  al  correu
electrònic que ha dit,  creu que estaria bé que, des de l’àrea de Serveis
Socials poguessin tenir una conversa amb ell, a efectes d’explicar-li, punt
per punt, les al·legacions que ha presentat. Per tant, demana als partits de
l’oposició si algun dels seus membres el coneix, per tal que li facin avinent
l’interès de l’equip de govern en asseure’s plegats. Aquest senyor no està
empadronat, per tant, no poden saber exactament on viu, sembla ser que
pel carrer +++, no ho saben. De totes maneres, a l’expedient hi ha un
informe molt contundent de Serveis Socials, que diu que tot el que s’exposa
a aquestes al·legacions, s’està fent d’una manera o d’altra. No només es fa
amb recursos municipals, hi ha temes d’integració,  cursos de formació de
dones  magrebines,  etc,  que  es  fan  en  col·laboració  amb  el  Consell  de
Mallorca. Repeteix que demana que, si algú el coneix, li faci avinent que
aquest Ajuntament està disposat a reunir-se amb ell per debatre tots i cada
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un dels  punts de la  seva al·legació,  perquè, malgrat  que es desestimin,
entenen que ja es duen a terme.

El Sr. Juan Diego Vidal manifesta que li ha cridat l’atenció la intervenció
darrera sobre el Pressupost, perquè, que quedin doblers per pagar la multa
que ens tocarà pagar, no vol dir que s’hagin invertit bé els doblers. Només
vol fer aquesta puntualització.

7.3 Votació

Sotmesa  la  proposta  a  votació,  s’obtenen  9  vots  a  favor  (6  del  Partit
Popular,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no  adscrit),  5
abstencions (3 del Bloc per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox
Baleares)  i 3 en contra (del Partit Socialista de les Illes Balears).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer. Desestimar la reclamació presentada per part del Sr. +++
contra  l’aprovació  inicial  del  Pressupost  General  2022,  atès  que  el
Pressupost General de la Corporació inicialment aprovat, ja contempla les
activitats de mediació intercultural en les competències de l’administració
local.

Segon. Aprovar  definitivament  el  Pressupost  General  de
l’Ajuntament, la plantilla de personal i les bases d’execució del Pressupost
per a l’any 2022, que van ser aprovats inicialment en la sessió plenària de
dia 20 de desembre de 2021.

Tercer. Publicar, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, la plantilla
aprovada, juntament amb el resum del Pressupost General, i remetre’n una
còpia a les administracions de l’Estat i de la comunitat autònoma.

8. EXPEDIENT 1694/2019.  RECTIFICACIÓ D'ERROR A L’ACORD DE
L’AJUNTAMENT  PLE  DE  DIA  10  DE  GENER  DE  2022,  RELATIU  AL
NOMENAMENT DE REPRESENTANTS DE LA CORPORACIÓ A ÒRGANS
COL·LEGIATS DEL MUNICIPI

8.1 Proposta de rectificació d’un error a l’acord de l’Ajuntament Ple
de dia 10 de gener de 2022, relatiu al nomenament de representants
de la Corporació a òrgans col·legiats del municipi

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat, de rectificació d’un error de fet detectat en la transcripció del punt
Segon de l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre de 2020, relatiu al
nomenament  de  representants  de  la  Corporació  a  òrgans  col·legiats  del
municipi,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que seguidament
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es transcriu:

«A la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple de dia 10 de gener de 2022 es va
acordar la substitució del suplent en l’acord de nomenament de representants
de la Corporació a òrgans col·legiats del municipi, i que textualment diu:

«.../...

Primer. Modificar l’apartat  Tercer de l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19
d’octubre de 2020, en el sentit de nomenar la regidora Sra. Catalina Soler Torres
suplent  de  la  Sra.  Cano en el  càrrec  de  delegada de  la  Corporació  als  òrgans
col·legiats detallats a l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre de 2020, i que
es transcriuen a continuació, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment que
impossibiliti la Sra. Cano a assistir a les sessions d’aquests òrgans col·legiats, o bé
per altres causes que es puguin esdevenir:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.
-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.»

Amb posterioritat, s’ha detectat a l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 10 de
gener de 2022, un error en la transcripció dels punts  Segon  i Tercer  de
l’acord  de  l’Ajuntament  Ple  de  dia  19  d’octubre  de  2020,  en  el  sentit
d’ometre el nomenament que s’havia fet a la Sra. Catalina Soler Torres com
a delegada de la corporació a diversos òrgans col·legiats.

Per  tant,  i  d’acord  amb  l’exposat  anteriorment,  es  proposa  al  Ple  de
l’Ajuntament  de  Felanitx,  després  del  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, l’adopció del següent:

Primer. Rectificar l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 10 de gener de
2022, el qual queda redactat de la següent manera:

Modificar l’apartat Tercer de l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre
de 2020, en el sentit de:

- Nomenar la regidora  Sra. Catalina Soler Torres suplent de la Sra. Marta
Cano Roig, en el càrrec de delegada de la Corporació als òrgans col·legiats
detallats a l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre de 2020, i que es
transcriuen a continuació, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment
que impossibiliti  la  Sra.  Cano a  assistir  a  les  sessions d’aquests  òrgans
col·legiats, o bé per altres causes que es puguin esdevenir:



 
Ajuntament de Felanitx

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal Pere Oliver i Domenge, de Felanitx.
-Escoleta municipal Es Faralló, de Portocolom.
-Escoleta municipal Sa Miloca, de Cas Concos.

- Nomenar la Sra. Marta Cano Roig suplent de la Sra. Catalina Soler Torres,
en el càrrec de delegada de la Corporació als òrgans col·legiats detallats a
l’acord  de  l’Ajuntament  Ple  de  dia  19  d’octubre  de  2020,  i  que  es
transcriuen a continuació, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment
que impossibiliti  la  Sra.  Soler  a assistir  a  les  sessions d’aquests  òrgans
col·legiats, o bé per altres causes que es puguin esdevenir:

-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

Segon. Comunicar el present acord als interessats.»

8.2 Votació

No hi ha intervencions i se sotmet la proposta a votació, obtenint-se 9 vots a
favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no
adscrit) i 8 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc
per Felanitx-APIB, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares).

En conseqüència, per majoria, s’acorda: 

Primer. Rectificar l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 10 de gener de
2022, el qual queda redactat de la següent manera:

Modificar l’apartat Tercer de l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre
de 2020, en el sentit de:

- nomenar la regidora  Sra. Catalina Soler Torres suplent de la Sra. Marta
Cano Roig, en el càrrec de delegada de la Corporació als òrgans col·legiats
detallats a l’acord de l’Ajuntament Ple de dia 19 d’octubre de 2020, i que es
transcriuen a continuació, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment
que impossibiliti  la  Sra.  Cano a  assistir  a  les  sessions d’aquests  òrgans
col·legiats, o bé per altres causes que es puguin esdevenir:

-Institut d’Ensenyament Secundari Felanitx.
-Col·legi Públic I. Joan Capó, de Felanitx.
-Col·legi Sant Alfons, de Felanitx.
-Col·legi Públic Migjorn, de Cas Concos.
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-Col·legi Públic Reina Sofia, de s’Horta.
-Col·legi Públic s’Algar, de Portocolom.
-Escoleta municipal «Pere Oliver i Domenge», de Felanitx.
-Escoleta municipal «Es Faralló», de Portocolom.
-Escoleta municipal «Sa Miloca», de Cas Concos.

- nomenar la Sra. Marta Cano Roig suplent de la Sra. Catalina Soler Torres,
en el càrrec de delegada de la Corporació als òrgans col·legiats detallats a
l’acord  de  l’Ajuntament  Ple  de  dia  19  d’octubre  de  2020,  i  que  es
transcriuen a continuació, pels supòsits d'absència, malaltia o impediment
que impossibiliti  la  Sra.  Soler  a assistir  a  les  sessions d’aquests  òrgans
col·legiats, o bé per altres causes que es puguin esdevenir:

-Llar de l’IMAS de Felanitx.
-Fons Mallorquí de Solidaritat i Cooperació.

Segon. Comunicar el present acord als interessats.

9.  EXPEDIENT  212/2022.  RECONEIXEMENT  EXTRAJUDICIAL  DE
CRÈDITS 02.2022

9.1 Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits 02.2022

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania  Mesquida,  de  reconeixement  extrajudicial  de  crèdits,  02.2022,
dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals de 7 de febrer de 2022, que seguidament es transcriu:

«Antecedents 

Durant les primeres setmanes del 2022, s’han anat presentant una sèrie de
factures que detallen prestacions duites a terme per diversos proveïdors a
l’Ajuntament durant exercicis anteriors.

Fonaments de Dret

1. Es tracta d’una relació de factures per a les quals en l’exercici d’origen no
hi havia crèdit pressupostari, però que estan conformades pels tècnics i/o
regidors corresponents, pel que s’acredita així  que els subministraments,
serveis  i/o  obres  han  estat  efectivament  realitzats  i  conforme  amb  les
condicions i els preus acordats, essent tots ells necessaris i indispensables
per al normal desenvolupament dels distints serveis municipals i la prestació
dels serveis gestionats per aquest Ajuntament.

2. Una despesa sense consignació pressupostària serà nul·la de ple dret. No
obstant això, el particular que ha contractat de bona fe no pot quedar en
indefensió per aquesta causa.
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En aquest sentit,  i  en virtut del  principi  general  del  dret segons el  qual
ningú no pot enriquir-se en detriment d’un altre, neix una obligació ex lege i
l’Administració ha de restituir el seu enriquiment davant del particular.

3. L’aprovació de totes aquestes factures suposa l’incompliment del principi
d’anualitat  pressupostària,  així  com la  convalidació  d’un  acte  nul  de ple
dret,  si  bé  es  considera  necessari  i  obligat  atendre  les  despeses
incorregudes  per  evitar  el  perjudici  dels  tercers  contractants  amb
l’administració i el correlatiu enriquiment injust o sense causa d’aquesta.

4.  Quant a  la  tercera  relació  de  despeses,  la  segona  discrepància  que
assenyala  l’informe  d’Intervenció  i  Secretaria,  fa  referència  que  l’import
considerat  de  forma  individual,  de  cada  una  de  les  despeses  en
subministraments i serveis que conformen la relació esmentada, és inferior
a  15.000  euros,  IVA  exclòs.  No  obstant  això,  d’acord  amb  l’informe
d’Intervenció i Secretaria:

a. Es tracta de despeses que tenen caràcter periòdic o repetitiu.

b.  La  facturació  acumulada  dels  proveïdors  assenyalats,  supera  el
llindar dels contractes menors dins el termini d’un any, tot d’acord amb
el criteri adoptat per part de la JCCPE.

5. Si bé l’anterior és cert, també ho és que es tracta de necessitats que
requereixen resposta ràpida, que s’han d’atendre amb celeritat. No podem
aturar  aquest  tipus  de  despeses,  ja  que  la  principal  obligació  de
l’Ajuntament és donar un bon servei públic als ciutadans, ajustant-nos, en
la mesura de les nostres possibilitats, a la normativa que resulta d’aplicació
en cada cas.

6. L’informe resum del control intern 2021, firmat per l’interventor en data
11/01/2022, i del qual se’n donarà compte al Ple de la Corporació del mes
de febrer, assenyala en matèria de contractació:

a1) Debilitat:
- Necessitat de licitar totes aquelles prestacions de servei/subministraments
que, bé pel  seu caràcter reiterat,  bé per l’import,  superen els límits  del
contracte menor.

a2) Recomanació
- Dins la programació de contractació per al proper exercici, cal prioritzar la
licitació de les prestacions de servei / subministraments que, bé pel seu
caràcter reiterat, bé per l'import, superen els límits del contracte menor.

b1) Debilitat
- La justificació motivada de la necessitat de la contractació menor hauria
d'estar millor detallada i ser més precisa.
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b2) Recomanació
- Hauria de motivar-se més exhaustivament la justificació de la necessitat
que  pretén  cobrir-se  amb  el  mateix,  per  oferir  més  garanties  que  es
contracta  correctament  i  només  el  que  és  estrictament  necessari,
especialment en els casos en què el  servei  a contractar es correspongui
amb tasques que puguin ser desenvolupats per funcionaris municipals. 

7. El Pla d’Acció corresponent al control intern 2021, aprovat mitjançant
Decret  de  Batlia  núm.  18  de  data  20/01/2022,  i  del  qual  se’n  donarà
compte  al  plenari  de  la  Corporació  del  mes  de  febrer,  assumeix  les
conclusions de l’informe resum i disposa que, com a previsió temporal de
compliment de les mesures en matèria de contractació, s’ha prorrogat el
programa per a la contractació d’un tècnic en contractació per a l’impuls
tècnic  al  departament  de  Contractació  en  l'adaptació  a  la  nova  Llei  de
contractes del sector públic.

Igualment, quant a la segona recomanació, disposa que es prendran en
consideració les recomanacions realitzades per a futurs contractes d’aquesta
naturalesa (contractació menor).

La voluntat de l’equip de govern és treure a licitació, el més aviat possible,
totes  i  cada  una  de  les  necessitats  de  caràcter  recurrent,  periòdic  o
permanent que té aquesta Corporació, per tal d’ajustar la seva contractació
als principis que regeixen la normativa de contractació pública i afavorir la
transparència i la concurrència. En aquest sentit s’han donat instruccions al
departament  de  Contractació  per  dur  a  terme  totes  les  licitacions
necessàries per complir amb la nova LCSP 9/2017, i se és conscient de les
limitacions existents per manca de personal d’aquest departament per dur a
terme aquestes licitacions d’una manera àgil i ràpida.

Vista la incoació de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits,
vist l’informe núm. 027/2022 d’Intervenció i Secretaria amb discrepància, i
després  del  dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i
Assumptes Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del
següent acord:

Primer. Salvar la discrepància d’Intervenció i Secretaria i seguir amb
la  tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
02.2022, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust que imposa a
aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.  Aprovar l’expedient 02.2022 de Reconeixement extrajudicial
de crèdits d’acord amb les següents relacions d’obligacions, amb càrrec a
les aplicacions pressupostàries del Pressupost municipal vigent.
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a) Puntuals amb memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
RESTAURANT CARRERAS
MASCARÓ, S.L

DINAR FUNCIONARIS JUBILACI-
ONS DIA 10/12/2021

9120 226010 3.663,00

TOTAL 3.663,00 

b) Puntuals sense memòria justificativa 2018/2019:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIO CULTURAL 
XEREMIERS DE PALMA

MÚSICA COLLA XEREMIERS BE-
NEÏDES SANT ANTONI 2019

3300 226990 200,00 

ASSOCIACIO CULTURAL 
XEREMIERS DE PALMA

ACTUACIÓ XEREMIERTS BENEÏ-
DES SANT ANTONI 2018

3300 226990 200,00 

LA PRODUCTORA SAL SERV. MENJADOR AJUDES SER-
VEIS SOCIALS 2019

2310 226992 47,82 

TOTAL 447,82 

Observació: a l’expedient no consten els requisits exigits en l’article 118 de
la Llei 9/2017 de contractes del sector públic, i esmentats en l’apartat 8 de
les consideracions jurídiques del present.

c) Discrepància:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIONAR 
DIFERENTS CAMINS

4540 210000 14.825,53

ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIAR DI-
FERENTS CAMINS

4540 210000 13.533,25

ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIAR VA-
RIS CAMINS

4540 210000 15.702,78

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP REINA 
SOFIA 

3230 221030 1.464,05

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA POUS 
- AIGUA POTABLE

1610 221000 5.768,53

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS CEIP REI-
NA SOFIA

3230 212000 1.478,31

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
S'ALGAR 2021

3230 212000 707,85

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
JOAN CAPÓ 2021

3230 212000 876,64

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
JOAN CAPÓ

3230 221990 1.633,05

HAYAT MARGUAA TRADUCCIÓ ALUMNES CEIP JOAN
CAPÓ NOVEMBRE

3230 226992 895,40

RIBOT RIERA MARIA PROJECTE FELANITX INCLUSIU 
DESEMBRE

3230 227991 1.700,00

TOTAL 58.585,39

TOTAL: 62.696,21 euros

Tercer. Declarar que de la resolució de l’expedient de reconeixement
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extrajudicial  de  crèdits,  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
perjudicis a l’hisenda municipal.»

9.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor  no  adscrit)  i  8  abstencions  (3  del  Partit  Socialista  de  les  Illes
Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  1  d’Unides  Podem  i  1  de  Vox),
s’acorda:

Primer. Salvar la discrepància d’Intervenció i Secretaria i seguir amb
la  tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
02.2022, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust que imposa a
aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon.  Aprovar l’expedient 02.2022 de Reconeixement extrajudicial
de crèdits d’acord amb les següents relacions d’obligacions, amb càrrec a
les aplicacions pressupostàries del Pressupost municipal vigent.

a) Puntuals amb memòria justificativa:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
RESTAURANT CARRERAS
MASCARÓ, S.L

DINAR FUNCIONARIS JUBILACI-
ONS DIA 10/12/2021

9120 226010 3.663,00

TOTAL 3.663,00 

b) Puntuals sense memòria justificativa 2018/2019:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIO CULTURAL 
XEREMIERS DE PALMA

MÚSICA COLLA XEREMIERS BE-
NEÏDES SANT ANTONI 2019

3300 226990 200,00 

ASSOCIACIO CULTURAL 
XEREMIERS DE PALMA

ACTUACIÓ XEREMIERTS BENEÏ-
DES SANT ANTONI 2018

3300 226990 200,00 

LA PRODUCTORA SAL SERV. MENJADOR AJUDES SER-
VEIS SOCIALS 2019

2310 226992 47,82 

TOTAL 447,82 

Observació: a l’expedient no consten els requisits exigits en l’article 118 de
la Llei 9/2017 de contractes del sector públic, i esmentats en l’apartat 8 de
les consideracions jurídiques del present.

c) Discrepància:

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIONAR 
DIFERENTS CAMINS

4540 210000 14.825,53

ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIAR DI-
FERENTS CAMINS

4540 210000 13.533,25
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ADROVER ANDREU DO-
MINGO

DESBROSSAR I ACONDICIAR VA-
RIS CAMINS

4540 210000 15.702,78

EE.SS.FONTANET, S.L. SUB. COMBUSTIBLE CEIP REINA 
SOFIA 

3230 221030 1.464,05

ENDESA ENERGIA S.A.U. SUB. ENERGIA ELÈCTRICA POUS 
- AIGUA POTABLE

1610 221000 5.768,53

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS CEIP REI-
NA SOFIA

3230 212000 1.478,31

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
S'ALGAR 2021

3230 212000 707,85

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
JOAN CAPÓ 2021

3230 212000 876,64

FONTANERIA ARTIGUES 
S.L.

TREBALLS REALITZATS AL CEIP 
JOAN CAPÓ

3230 221990 1.633,05

HAYAT MARGUAA TRADUCCIÓ ALUMNES CEIP JOAN
CAPÓ NOVEMBRE

3230 226992 895,40

RIBOT RIERA MARIA PROJECTE FELANITX INCLUSIU 
DESEMBRE

3230 227991 1.700,00

TOTAL 58.585,39

TOTAL: 62.696,21 euros

Tercer. Declarar que de la resolució de l’expedient de reconeixement
extrajudicial  de  crèdits,  no  s’ha  apreciat  responsabilitat  per  danys  ni
perjudicis a l’hisenda municipal.

10. EXPEDIENT 237/2022. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSOE
PER CONDEMNAR EL COP D’ESTAT DEL 18 DE JULIOL DE 1936

10.1  Moció  del  grup  municipal  del  PSOE  per  condemnar  el  cop
d’Estat del 18 de juliol de 1936

A continuació, es veu la moció presentada pel grup municipal del PSOE en
data 3 de febrer de 2022, amb núm. 2022-E-RE-261, que es transcriu a
continuació:

«Exposició de motius: 

El 18 de juliol de 1936 es produí un cop d'estat militar a Espanya, que tenia
per objectiu destruir el govern legal i legítimament constituït, el govern de
la República. El país no va seguir els colpistes, i només per la força de les
armes, brutalment emprades, van poder passar a controlar una part del
territori de la República. Espanya va quedar dividida, amb una part ocupada
per les forces militars colpistes, i l'altra sota la legalitat republicana. 

Durant tres anys es va combatre a pràcticament tot  el  territori,  en una
guerra civil que acabà amb la victòria dels colpistes i la instauració d'una
dictadura  militar  encapçalada  per  Francisco  Franco  Bahamonde.  Aquesta
dictadura va tenir una llarga i cruel història, que només acabà amb la mort
de qui l'encapçalava, el 1975. Però durant aquests 36 anys es va intentar
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esborrar tots aquells que s'atreviren a pensar diferent, i es va recordar any
rere any que hi havia vencedors i vençuts. 

L'Associació Memòria de Mallorca va remetre una carta a l'Ajuntament de
Felanitx, on demanava que durant els dies 18 i 19 de juliol de 2021, en
senyal de respecte i  reconeixement a les víctimes del cop d'estat,  de la
guerra civil i de la dictadura franquista, i també de condemna al feixisme i
d'advertència sobre fets que mai més s'han de repetir,  les banderes del
vostre Ajuntament onegin a mitja asta. 

Més d'una trentena de municipis de Mallorca s'hi varen sumar, com a símbol
de condemna, però Felanitx va ser dels pocs municipis que no es va adherir
i fins al dia d'avui no s'ha produït aquesta condemna. 

Per tot això, el grup socialista considera que, si no som capaços d’aprendre
del  passat,  no  podrem construir  un  futur  millor  i  presenta  els  següents
acords per ser aprovats: 

1. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx condemna el cop d'estat de 18 de juliol
de  1936,  que  es  produí  per  destituir  el  govern  republicà  legalment
constituït.
 
2. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx condemna la dictadura franquista.

3. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx es compromet que, durant els dies 18 i
19 de juliol de cada any, les banderes del nostre Ajuntament i dels llocs
oficials  de  Felanitx  onegin  a  mitja  asta,  en  senyal  de  respecte  i
reconeixement  a  les  víctimes  del  cop  d'estat,  de  la  guerra  civil  i  de  la
dictadura franquista.

4. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a rebutjar i condemnar qualsevol
manifestació,  expressió  o  exaltació  dels  valors  de  l'exclusió,  l'odi  o  la
intolerància que posi en compromís el règim de llibertats democràtiques o la
mateixa convivència.»

10.2 Debat

Intervé en primer lloc la Sra. Maria Vidal, qui manifesta que tots tenen clar
que a Espanya hi va haver una història que va passar realment i que es va
tancar en el  seu moment. Explica que Vox és un partit  polític  nou, que
tenen clar que els seus dirigents i militants, cadascú té un punt de vista
diferent. En aquest cas, s’ha de respectar el punt de vista de cada un. Diu
que tots tenen padrins, que uns varen pertànyer al bàndol nacional i els
altres al republicà i no volen condemnar els seus padrins depenent de quin
bàndol hagin estat. A aquesta moció es veu clarament com es vol imposar
la realitat dels que presenten la moció al que realment va passar, quan hi
ha gent que no és partidària de modificar aquesta història, perquè els seus
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padrins pertanyien, o no. Conclou dient que, per tant, en aquest cas, Vox
ha de votar en contra d’aquesta moció.

El Sr. Juan Diego Vidal diu que això que la història està acabada i tancada
éstà molt bé, sobretot quan no tens gent enterrada, o millor dit, tirada per
les cunetes, executada de forma cruel, desapareguda ... És molt fàcil tancar
les ferides quan les teves hi estan. Conclou dient que suposa que les de la
Sra. Vidal hi estan, perquè si no, s’imagina que no diria aquestes coses.

A continuació, la Sra. Maria Mesquida anuncia que, evidentment, el Bloc per
Felanitx  hi  votarà  a  favor.  Creu  que  va  ser  un  atemptat  a  un  sistema
democràtic que hi havia, que era la Segona República. Conclou dient que
poc més queda a dir,  que ara no li  surten  les  paraules  per  posar-se  a
rebatre segons quines coses.

La Sra. Melania Mesquida comenta que les ferides no estan tancades, que la
veritat és que per això avui encara estam obrint tombes. Però hi ha ferides
a ambdues parts, tant a la republicana, com a la franquista. Explica que el
Pi votarà a favor d’aquesta moció, si al final del punt 3 hi poden afegir els
dos bàndols, és a dir, que el punt 3 quedi redactat de la següent manera:
«3. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx es compromet que, durant els dies 18
i 19 de juliol de cada any, les banderes del nostre Ajuntament i dels llocs
oficials  de  Felanitx  onegin  a  mitja  asta,  en  senyal  de  respecte  i
reconeixement a les víctimes del cop d'estat, dels dos bàndols de la guerra
civil i de la dictadura franquista.»

La Sra. Catalina Soler diu que, recordant que al Ple passat els regidors del
PSOE varen demanar què tenien a veure amb Felanitx unes mocions que
presentava l’equip de govern, està d’acord que no s’han tancat ferides, però
no  està  d’acord  que  obrin  cada  dia  més  ferides.  Que  està  d’acord  que
s’investigui on està enterrat tothom i s’analitzin i es retornin les restes a les
famílies, però hi ha morts als dos costats, hi ha ferides als dos costats i a
Felanitx hi ha famílies que varen tenir morts pels dos costats. Només voler
interpretar  la  història  des  d’un  punt  de  vista  fa  que  no  avancin  cap
endavant. La història ha de ser objectiva. Efectivament, hi va haver un cop
d’estat, però varen batallar les dues parts. Per l’única cosa que ens ha de
servir això és, tot i que tenguem un sistema democràtic que necessita molt
per avançar, per veure que, almanco, la democràcia és, com diuen, el millor
dels pitjors sistemes, per dir-ho d’alguna manera. Repeteix que admet que
s’ha d’avançar, però és el millor dels sistemes que hem conegut fins ara.
Per tant, el PP defensarà sempre que hi ha víctimes en els dos bàndols; hi
ha famílies felanitxeres que varen tenir víctimes als dos bàndols. Explica
que  defensaran  que  s’investiguin  les  fosses  comunes  dels  diferents
cementeris, com ha estat el de Porreres, com ara n’han obert a altres llocs,
però  també  demanaran  que,  a  la  vegada  que  es  fa  tot  això,  es  vagin
tancant ferides; que se’n vagin tancant, no obrint. Conclou dient que, per
tant, el seu grup no donarà suport a aquesta moció.
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El Sr. Pau Massutí intervé i explica que vol recordar a la Sra. Soler que a
Mallorca, a banda de la zona de Portocristo, de Manacor, on hi va haver
guerra,  hi  va haver repressió; repressió  per  part  d’una banda, la banda
feixista, franquista, falangista. Per tant, el que trobam a Mallorca són fosses
de la banda republicana, perquè els que governaven a Mallorca, si es pot dir
d’aquesta manera, eren els falangistes. Per tant, les víctimes a Mallorca,
són les republicanes. La resta d’Espanya és una altra cosa; diu que està
d’acord que a altres bandes hi va haver víctimes, perquè a la península
ibèrica hi va haver fronts oberts per les dues parts durant molt de temps.
Però a Mallorca, les víctimes eren republicanes. Que hi hagi víctimes d’aquí
que són a la península perquè els falangistes varen cridar a files, a la força,
a gent d’aquí per anar a lluitar a fronts a la península, sí; però a Mallorca,
no.  Repeteix  que  les  víctimes  enterrades  a  Mallorca,  són  republicanes;
enterrades o tirades de qualsevol manera.

El Sr. Juan Diego Vidal vol afegir que, si volen tancar aquestes ferides i
continuar avançant, potser haurien d’aprendre un poc d’Alemanya, ja que
allà sí que es va fer una transició més justa i on les persones que es varen
lucrar amb aquesta repressió sistemàtica, varen fer alguna cosa, perquè els
va obligar la llei, per intentar pal·liar les ferides i tirar endavant i ajuntar les
bandes. Diu que aquí no s’ha fet aquesta feina i pareix que encara no es vol
fer.

El  Sr.  Duarte  agraeix  les  intervencions  d’Unides  Podem  i  del  Bloc  per
Felanitx, així com les de la Sra. Vidal i de la Sra. Soler. Diu a la Sra. Melania
Mesquida que aquesta moció ha passat moltes correccions fins arribar a
trobar un text on no es fa al·lusió a cap bàndol, en cap moment. No es fa
menció a cap part. És cert que hi va haver dos bàndols que varen combatre
a la guerra civil; un, que va ser el que va fer el cop d’estat contra un govern
legítim; i l’altra banda, que defensava aquest govern legítim. Aquesta és la
diferència. Per tant, com que dins l’exposició de motius no esmenta, en cap
moment, estar a favor ni en contra de cap bàndol, sinó que diu que durant
aquests 36 anys de dictadura es va intentar esborrar els que s'atrevien a
pensar diferent, i cal recordar aquests 36 anys d’imposició, quan la llibertat
d’expressió no existia, més que la del silenci. Diu que li sap greu, però no
poden acceptar l’esmena proposada per la Sra. Melania Mesquida, perquè,
com ha dit, enlloc no apareixen les paraules dos bàndols, o es justifica més
un bàndol que un altre. El que venen a condemnar són els fets del 18 de
juliol de 1936, uns fets que acabaren amb una dictadura franquista que
durà  36  anys,  que  demanen  que  les  banderes  onegin  a  mitja  asta,  en
respecte, i això vol que quedi clar, respecte i reconeixement a les víctimes
del cop d’estat. Víctimes del cop d’estat ho són els dos bàndols, els que el
varen dur a terme, i  els  que defensaven un govern legítim. Per tot,  no
troben  oportú  fer  el  canvi  proposat  en  el  punt  3,  que  així  és  bastant
clarificador. Si miren mocions presentades a altres institucions, veuran que
són molt més dures de contingut. Aquesta el que precisament intenta és
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arribar a les dues bandes, que han evitat nomenar. Mostra l’agraïment als
que s’han manifestat a favor. I als que hi votaran en contra, diu que no és
una sorpresa. Conclou dient que és una llàstima que no es puguin ajuntar
en coses com aquesta i fer que hi hagi un enteniment, per respecte a totes
les persones que varen quedar en el  camí,  per defensar un govern que
s’havia elegit democràticament.

El batle demana un aclariment al Sr. Duarte i és si el punt 3 es refereix a
totes les víctimes que es produïren a aquesta guerra.

El Sr. Duarte contesta que no fa esment a cap bàndol.

El batle demana si el sentit de la redacció del punt és aquest.

El Sr. Duarte, com a aclariment, contesta que sí i llegeix el punt 3, on diu:
«en reconeixement a les víctimes del cop d'estat, de la guerra civil i de la
dictadura franquista.»

10.3 Votació

Se sotmet  la  moció  a  votació  i  s’obtenen 10 vots  a  favor  (3  del  Partit
Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta
per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem), 6 abstencions (del
Partit Popular) i 1 vot en contra (de Vox Baleares).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

1. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx condemna el cop d'estat de 18 de juliol
de  1936,  que  es  produí  per  destituir  el  govern  republicà  legalment
constituït.
 
2. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx condemna la dictadura franquista.

3. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx es compromet que, durant els dies 18 i
19 de juliol de cada any, les banderes del nostre Ajuntament i dels llocs
oficials  de  Felanitx  onegin  a  mitja  asta,  en  senyal  de  respecte  i
reconeixement  a  les  víctimes  del  cop  d'estat,  de  la  guerra  civil  i  de  la
dictadura franquista.

4. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a rebutjar i condemnar qualsevol
manifestació,  expressió  o  exaltació  dels  valors  de  l'exclusió,  l'odi  o  la
intolerància que posi en compromís el règim de llibertats democràtiques o la
mateixa convivència.

11. EXPEDIENT 275/2022. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL PSOE PER
INSTAR  LES  ENTITATS  BANCÀRIES  A  MANTENIR  L’ATENCIÓ
PERSONALITZADA A LES PERSONES MAJORS
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11.1 Moció del grup municipal PSOE per instar les entitats bancàries
a mantenir l’atenció personalitzada a les persones majors

Seguidament  es veu la moció presentada pel grup municipal del PSOE en
data 3 de febrer de 2022, amb núm. 2022-E-RE-261, expedient 275/2022,
que es transcriu a continuació: 

 Exposició de motius: 

En els últims temps, la prestació dels serveis bancaris en la població, en
general  i  a col·lectius de persones majors i  amb diversitat  funcional,  en
particular, s'han reduït de manera extraordinària. Un procés que s'ha vist
agreujat per la digitalització, les fusions i també per la pandèmia, amb la
implantació de la cita prèvia i les limitacions d'accés a les oficines. 

En concret, els bancs estan imposant una forma de gestió que està derivant
en el que alguns organismes ja denominen exclusió financera. D'una banda,
es tanquen oficines, i deixen la gent sense servei; però és que, a més, en
moltes oficines es neguen a permetre les gestions presencials, i obliguen a
acudir al caixer automàtic, o a internet.
 
Amb la fusió de les entitats bancàries, es va reduint l'oferta, hi ha menys
competència  i,  per  tant,  s'ha propiciat  que els  bancs tinguin molta  més
capacitat per imposar les seves condicions als usuaris, despersonalitzant el
servei d'atenció al client. Aquest fet, que afecta tots els ciutadans, té una
major  afectació  a  les  persones  d'edat  avançada  i  a  les  persones  amb
diversitat funcional.

Tot això, està obligant la ciutadania a fer desplaçaments més llargs i que
amb les conseqüències de la pandèmia, han provocat una limitació d'horaris
de l'atenció al públic i la derivació cap a la cita prèvia i els gestors. 

La banca en línia i la reducció de personal, obliga els usuaris a operar a
través dels caixers automàtics, del telèfon mòbil i de l'ordinador.

Hi ha persones, especialment les de més edat, que no estan acostumades a
utilitzar les noves tecnologies, a més que les entitats bancàries a l'hora de
cobrar  comissions  pel  manteniment  dels  comptes  corrents  o  per  treure
diners  en  efectiu,  a  més  del  fet  que  les  llibretes,  que  normalment
representen  els  únics  estalvis  de  les  persones  majors,  a  vegades  els
obliguen a substituir-les per targetes de crèdit. 

Quan es redueix o es prescindeix de l'atenció presencial, hi ha una gran part
del col·lectiu de persones majors que deixen de rebre atenció. Cal tenir en
compte  que  moltes  d'aquestes  persones,  no  manegen  aquestes  noves
tecnologies,  de fet  2  de cada 3  espanyols  majors  de 65 anys,  no usen
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Internet  i,  quan  es  posen  en  funcionament  determinades  aplicacions
informàtiques, hi ha un nombre de persones majors que, en aparença, les
usen, però es tracta d'una dada enganyosa, ja que, en la pràctica, són les
persones joves del seu entorn les que l'estan usant per ells i elles. 

Per aquests motius, el Grup Municipal del PSIB-PSOE a Felanitx proposa: 

1. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx insta les entitats bancàries del municipi
de Felanitx a garantir l'atenció personalitzada en finestreta durant l'horari
en el qual les oficines estiguin obertes al públic, i facilitar una atenció més
comprensible a la ciutadania, en general i, en particular, a la gent gran i a
persones amb diversitat funcional.

2. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx insta les entitats bancàries del municipi
de Felanitx a no cobrar comissions per conceptes com el manteniment dels
comptes corrents, o per treure diners en efectiu a la finestreta, quan no es
tenen habilitats per poder fer-ho en els caixers automàtics.

3. El Ple de l'Ajuntament de Felanitx insta les entitats bancàries del municipi
de Felanitx que els productes financers que s'ofereixin als clients,  siguin
transparents i comprensibles per a tots.

4. L'Ajuntament de Felanitx instarà les entitats bancàries per a la instal·lació
de caixers automàtics a tots els nuclis poblacionals del terme municipal, per
poder  efectuar  els  tràmits  més  bàsics,  molt  especialment  després  del
progressiu tancament de sucursals.

5. L'Ajuntament de Felanitx acorda traslladar aquest acord a les direccions
generals dels bancs amb seu a Felanitx, a l'Associació Espanyola de Banca,
a  la  Conselleria  d'Hisenda  i  Relacions  Exteriors  el  Govern  de  les  Illes
Balears, als grups parlamentaris del Parlament de les Illes Balears i al síndic
de greuges.»

11.2 Debat

La Sra. Maria Vidal manifesta que entenen la moció i entenen la deixadesa i
l’abandonament  que  han  sofert  els  majors  per  la  falta  de  paciència  i
d’enteniment de les sucursals bancàries, per no veure que n’hi ha molts que
són  incapaços  d’adaptar-se  a  les  noves  tecnologies  i  d’altres  que,  per
desgràcia, no tenen familiars o persones properes que els puguin ajudar.
Però creu que l’Ajuntament no hi pot fer res en aquest tema. L’Ajuntament
pot parlar o aconsellar,  però el que no pot fer és imposar una sèrie de
comprmisos  que  poden  beneficiar,  o  no,  els  bancs,  que  són  entitats
privades. Conclou i diu que entén que l’Ajuntament no hi pot fer res i aquest
és un dels motius pels quals no poden votar a favor d’aquesta moció.

El Sr. Pau Massutí anuncia que el Bloc hi votarà a favor, perquè els pareix
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una iniciativa bona. Explica que vol recordar que haver d’arribar a fer una
moció com aquesta és perquè hem estat unes víctimes, sense cap mena de
dubte,  del  capitalisme.  Els  bancs  són  privats  i,  per  tant,  són  empreses
privades que fan el que volen. Nosaltres hi posam els doblers i,  a més,
tenim el problema que el govern els ha donat mà ampla, perquè ara, per a
qualsevol cosa, hem de passar per un banc, per pagar qualsevol cosa de
l’Estat, una taxa, o el que sigui; hem de cobrar les nòmines pel banc, etc.
Cada dia podem dur menys doblers damunt en efectiu, sinó que hem de fer
transferències, que es fan mitjançant els bancs. Repeteix que els bancs són
privats i creu que el que haurien de fer és començar-se a moure per tenir
una  banca  pública,  el  que  eren  les  caixes  un  temps,  sense  aquell
«despilfarro» que va pasar a la crisi de 2008, que va caure tot; però tenir
una banca pública,  on els «propietaris» siguin tots els  ciutadans i  on sí
poguem  exigir  tot  el  que  volguem,  com  a  propietaris  d’aquesta  banca
pública; exigir que ens atenguin, que atenguin les persones correctament.
El problema és que ara hem vist que hem caigut víctimes del capitalisme, a
les totes. 

La Sra. Melana Mesquida explica que el Pi també du una moció un poc en el
mateix sentit que aquesta.Però aquesta no la poden votar a favor perquè,
com ha dit la Sra. Vidal, el que demana el Sr. Duarte és competència del
Govern Central, i el Govern Central el duen ells. És a dir, el PSOE ve a
demanar que l’Ajuntament insti  les entitats bancàries a fer una sèrie de
coses, quan, realment, els competents per modificar la normativa sobre els
comportaments  de  les  entitats  bancàries  és  l’Estat  espanyol.  Des  de  la
FELIB hi ha hagut una sèrie de reunions, s’ha intentat tenir conversacions
amb la banca, però el resultat ha estat infructuós. Repeteix que qui té força
per fer complir les peticions que el PSOE ha duit aquí, és l’Estat central. Per
tant, atès que les competències o força que té l’Ajuntament, com a tal, per
poder instar els bancs de Felanitx són nul·les, no poden votar a favor de la
moció.

La  Sra.  Catalina  Soler  anuncia  que  el  seu  grup  tampoc  votarà  a  favor
d’aquesta moció, sí que votarà a favor de la del Pi, que fa referència un poc
al mateix, perquè és incongruent que el Partit Socialista dugui una moció,
quan és el mateix Partit Socialista el que governa l’Estat espanyol i és el
mateix  Partit  Socialista  el  que  s’ha  compromès  a  cercar  una  solució
conjunta amb la banca. El Partit Socialista només veu que hi ha problemes
amb la banca, però si avui una persona vol anar a tramitar la seva jubilació
a  l’oficina  de  31 de  Març  de  Felanitx,  tampoc  no  ho podrà  fer,  perquè
tampoc no hi té accés; si una persona que no té ordenadors a ca seva vol
fer segons quins tràmits en el SOIB, tampoc no hi podrà anar. Per tant, no
només és un problema de banca, és un problema molt més generalitzat i el
Partit Socialista només ho centralitza en banca. Repeteix que és incongruent
que el Partit Socialista, que governa l’Estat, que té les eines per solucionar
aquest problema asseient-se amb els agents implicats, no ho faci i presenti
una  moció  a  l’Ajuntament.  L’equip  de  govern,  com  a  Ajuntament,  per
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aportar el seu granet d’arena, enguany tornaran a fer la Universitat oberta
per a persones majors, i han demanat que el curs que es faci sigui de noves
tecnologies. Però que el Partit Socialista presenti aquesta moció, té molt poc
sentit, tenen la solució ells. Demana si l’Ajuntament pot anar a qualsevol
entitat bancària a dir-li quin horari ha de fer, si ni tan sols ho diuen al SOIB;
ni tampoc a les famoses Tres Pessetes; ni als centres de salut, que atenen
les persones majors per telèfon i hi ha queixes. És un canvi on hi han de
poder integrar tothom, joves i, molt especialment, persones majors, perquè
no tenen tan fàcil accés, ni aprenentatge, a les noves xarxes; però aquesta
moció no té sentit.

El  Sr.  Duarte  diu  que  fa  ganes  no  contestar  a  la  Sra.  Soler,  perquè
qüestiona el que han de presentar els partits que són aquí. És cert que hi ha
altres administracions, serveis públics, també l’Ajuntament de Felanitx, on
arriben persones majors que no comprenen com han de fer les coses, i si
això preocupa tant  la  Sra.  Soler,  la  conviden que,  si  vol,  presentin  una
moció conjunta, a la que s’hi sumaran i hi votaran a favor, perquè és cert
que les administracions han de ser més accessibles a totes les persones, a
les majors i als joves. Vol aclarir que aquesta moció és una pressió més, no
és una obligació, l’Ajuntament de Felanitx insta les entitats bancàries a tenir
en compte unes quantes consideracions i diu a la Sra. Vidal que aquí no
obliguen ningú, insten. També li vol dir que pressions com aquesta, a altres
ajuntaments de Mallorca, han donat els seus fruits. El batle de Deià, Sr.
Apesteguia, ha aconseguit que tornin a instal·lar un caixer bancari al seu
municipi. Afirma que la pressió funciona i parlar amb les entitats bancàries,
també.  Vol  fer  un  incís,  que  la  Universitat  oberta  per  a  majors,  l’acull
l’Ajuntament de Felanitx, però no la paga; així que la Sra. Soler no ha de dir
que l’Ajuntament  de  Felanitx  organitza,  perquè l’Ajuntament  de  Felanitx
acull  una  activitat  que  subvenciona  la  Universitat  de  les  Illes  Balears  i
també la Caixa hi aporta diners. I està molt bé que ho facin, però han de
seguir i, en aquest cas, la moció recull una demanda que és ara damunt la
taula i que molts de col·lectius la lluiten. És una llàstima que la Sra. Soler
consideri que aquesta moció no és competencial, o no és de l’Ajuntament,
perquè a altres Ajuntaments on governa també el  Partit  Popular i  altres
partits  de  dreta  i  d’ultradreta,  hi  han  votat  a  favor.  Però  ell  no  ve  a
qüestionar el sentit del vot, del que facin, o del que no facin, sinó que ve a
recollir unes necessitats que tenen els majors en un cas concret, que són
les entitats bancàries i conviden la Sra. Soler a fer un manifest, o una moció
conjunta perquè les administracions també defensin això i, com ja ha dit
abans sobre les 600.000 firmes entregades a la ministra Nadia Calviño, ella
ja s’ha compromès a fer passes i hi ha una entitat bancària que ja els ha
fetes. Però tota la pressió necessària perquè els nostres padrins i padrines
puguin seguir accedint als bancs sense dificultats, creu que és poca. Si hi
volen votar a favor o en contra, és el criteri de cadascú; la moció és la que
és.

La Sra. Soler contesta que està molt bé que la ministra faci les passes que
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ha de fer.  Llegeix els punts proposats a la moció i afirma que només fan
referència a les entitats bancàries del municipi de Felanitx, no a les que
estan fora de Felanitx, és a dir, que els productes i serveis a Felanitx no
serien els mateixos que a la resta de poblacions.  Diu que podrien estar
d’acord amb el punt 4, que fa referència a instar les entitats bancàries la
instal·lació de caixers automàtics a tots els nuclis poblacionals del terme
municipal. De fet, l’Ajuntament ha parlat amb diverses entitats bancàries,
perquè reposin caixers a nuclis que han quedat sense, però contesten que
no els interessa, per motius d’economia. Quant al punt 5, si la moció digués
que l’Ajuntament  es  dirigirà  a  l’Estat  i,  des  de  l’Estat  es  dirigiran  a  les
entitats bancàries en general, perquè mirin de llevar les comissions, mirin
de  posar  un  altre  horari  d’atenció  al  públic,  etc,  podria  ser,  però
l’Ajuntament no es dirigirà només a les entitats financeres de Felanitx, que
és el  que demana la  moció  del  Partit  Socialista.  Han d’entendre  que la
política bancària no només es referirà a les entitats de Felanitx. La moció
que ha entregat el Partit Socialista, per part del PP, té molt poc sentit. La
que ha entregat el Pi, en el mateix sentit, tendrà el seu suport, perquè és
molt més generalitzada i no fa referència només a les entitats de Felanitx.

El Sr. Duarte, quant a l’afirmació de la Sra. Soler que ha parlat amb els
bancs, li diu que hauria d’haver parlat amb les persones majors, que són les
que tenen el problema. El bancs, de moment, el que tenen són els nostres
doblers. Diu que aquesta és la moció, que està presentada fa 15 dies; si la
Sra. Soler i el seu grup hi volen votar en contra, perquè ara n’han presentat
una de nova, li és igual, cadascú ha de votar el que li doni la gana, no li
demana el vot. El que presenten és una moció perquè es manifestin a favor
o en contra que les entitats bancàries de Felanitx tractin millor els seus
clients, especialment les persones majors. Aquest escrit no obliga a res i,
efectivament,  demana  que  l’Ajuntament  enviï  una  carta  a  les  entitats
bancàries de Felanitx per demanar-los i fer-los aquestes recomanacions. I la
Sra. Soler tot el  temps parla en nom de l’Ajuntament i  aquí,  són grups
polítics. Diu que la Sra. Soler té una posició i, fa un moment, la Sra. Melania
Mesquida ha exposat la seva. Per tant, la Sra. Soler defensa la postura del
Partit Popular, que quedi clar. Per altra part, parlen d’una moció del Pi que
no han vist, i segurament haurien vengut a bé a treballar-hi conjuntament,
però ara mateix han sabut que n’hi ha una altra. El grup socialista la va
entrar pel registre i la del Pi no és a l’ordre del dia, és a dir, que degué
arribar més tard. Si hi havia intenció d’arribar a un consens, n’hi hauria
hagut, perquè creu que no hi ha discussió que ningú vol que la gent de
Felanitx segueixi tenint dificultats per anar a operar a les entitats bancàries.
Ara bé, que l’excusa sigui que n’hi ha una altra, després de 26 anys és un
argument mal de digerir. Conclou dient que en definitiva, es tracta que els
bancs  tenguin  un  tracte  un  poc  més  humà  amb  les  persones  majors,
perquè, al final, aporten els seus estalvis com qualsevol altra persona.

11.3 Votació
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Un cop acabades les intervencions, se sotmet a votació la moció del grup
municipal  PSOE  per  instar  les  entitats  bancàries  a  mantenir  l’atenció
personalitzada a les persones majors i queda desestimada per majoria, en
obtenir-se 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del
Bloc per  Felanitx-APIB i  1 d’Unides  Podem) i  10 en contra (6 del  Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox
Baleares).

12. EXPEDIENT 276/2022. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL PSOE DE
SUPORT A L’APROVACIÓ DE LA MODIFICACIÓ DEL  Pla  Territorial
Insular DE MALLORCA

12.1 Moció del grup municipal PSOE de suport a l’aprovació de la
modificació del Pla Territorial Insular de Mallorca

Seguidament  es veu la moció presentada pel grup municipal del PSOE en
data 3 de febrer de 2022, amb núm. 2022-E-RE-261, expedient 276/2022,
que es transcriu a continuació: 

«Exposició de motius: 

El Pla Territorial Insular de Mallorca (en endavant, PTI) es va aprovar l'any
2004, ara fa 17 anys. Des de llavors,  s'han aprovat dues modificacions
puntuals els anys 2010 i 2011, ambdues positives i de molta importància.
Així, cal recordar que, a grans trets, la modificació de 2010 va ser aquella
que va protegir Es Guix mitjançant la seva desclassificació i, a la segona, de
2011, es van desclassificar  les ART mes especulatives i  es van introduir
criteris  d'integració  paisatgística,  reconvertint  certes  ART  en  Àrees
d’intervenció paisatgística. 

L'actual modificació del PTI, la número 3, tanca un cicle en el que s’ha anat
reconduint  el  desenvolupisme  urbanístic  descontrolat  i  inicia  el  camí  de
l’aposta clara i  decidida per protegir  el  nostre territori,  defensar el  medi
ambient i el paisatge i lluitar contra el canvi climàtic. A partir d’ara, quan
parlem del  creixement urbanístic  dels  municipis  no parlarem d’on poden
créixer els municipis, evitant, d'aquesta manera, maniobres especulatives, i
xerrarem del  com han de créixer  i  ho hauran de fer  seguint  criteris  de
paisatge i de canvi climàtic. 

A  més,  aquesta  modificació  del  PTI  s’ha  adaptat  a  la  normativa
sobrevinguda, sobretot a tres normes de caràcter autonòmic: La llei 4/2008
de  mesures  urgents  per  a  un  desenvolupament  urbà  sostenible,  la  llei
12/2017 d'urbanisme de les Illes Balears (LUIB) i el Decret llei 9/2020 de
mesures  urgents  de  protecció  del  territori  de  les  Illes  Balears.  Aquesta
darrera norma, que atorgava al Consell de Mallorca la possibilitat d’acabar
amb la situació de certs falsos urbans abans de dia 31 de desembre de
2021, ha permès que, després d'un treball d'estudi acurat del departament
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de  Territori,  donar  solució  a  totes  les  Unitats  d’Actuació  afectades  pel
Decret, de les quals el PTI desclassifica 13 unitats d'actuació de 8 municipis
de l'Illa que sumen un total de 19,8 ha. Així mateix, queden sense alteració
13 unitats d'actuació de 5 municipis amb una superfície de 22,29 ha. 

A més d'allò expressat als paràgrafs anteriors, les principals fites d'aquesta
modificació en matèria de protecció del territori i el paisatge, preservació
del medi ambient i lluita contra el canvi climàtic són les següents:

- Conversió de 700 hectàrees de sòl urbà o per al desenvolupament urbà
que passa a ser sòl rústic. 

- Reducció important de les possibilitats de créixer en sòl urbà, reduint el
percentatge de dit creixement possible del 5'45% al 3'22%. 

- Reconeixement dels instruments que despleguen el conveni europeu del
paisatge com a instruments propis del Pla Territorial. 

- Manament als planejaments urbanístics de preveure instruments efectius
de lluita contra el canvi climàtic. 

En definitiva, entenem que la modificació 3 del PTI és una aposta valenta en
l’ordenació territorial de la nostra Illa, i que dota l’urbanisme d’aquesta illa
d’una  major  seguretat  jurídica,  redueix  les  possibilitats  d’especulació  i
clarifica, actualitza i millora la protecció del territori. 

Per aquests motius, el grup municipal del PSIB-PSOE a Felanitx proposa el
següent acord: 

Únic.- L’Ajuntament de Felanitx manifesta el seu suport a l'aprovació inicial
de la modificació número 3 del Pla Territorial Insular de Mallorca.»

12.2 Debat

La Sra. Maria Vidal explica que creu que no s’ha d’interposar una ideologia
política per davant els interessos del ciutadà. En aquest cas, la modificació 3
d’aquest Pla Territorial dificulta encara més que els joves puguin tenir un
habitatge  i  es  puguin  independitzar.  Que  creuen  que  és  una  pena  que
famílies que tenen terrenys no puguin construïr un habitatge per als seus
fills. Opina que s’ha de faciliar l’accés a l’habitatge i no complicar-ho més.
Per aquest motiu, el seu vot serà en contra.

El Sr. Massutí manifesta que les mesures que presenta aquest nou PTI són
bones, però són un poc descafeïnades, pel gust del Bloc per Felanitx. Hauria
pogut ser un molt bon PTI i ha quedat poca coseta, segons el seu parer.
Hauria  pogut  protegir  més  el  sól  rústic,  com bé  demana  el  Bloc  a  les
al·legacions que ha presentat aquesta setmana al PGOU de Felanitx. Troben
que  en  el  PTI  era  el  moment  de  fer-ho,  més  que  haver-ho  de  fer
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directament  ells  des  de  Felanitx,  però  no  s’ha  pogut  fer,  així  que,  de
moment, el seu vot serà l’abstenció, perquè troben que al PTI li falta força,
n’hagués pogut tenir molta més.

El batle anuncia que l’equip de govern hi votarà en contra, perquè dia 10
d’agost va tenir  una reunió amb una tècnica municipal  i  dos tècnics del
Consell per preocupar-se de quines afectacions tendria aquest Pla Territorial
damunt Felanitx, ja que, com és normal, aquesta és la primera reacció de
l’equip  de  govern  quan  a  l’Ajuntament  hi  ha  en  marxa l’aprovació  d’un
PGOU. Varen sortir tranquils de la reunió, perquè els varen dir que aquest
PTI no afectava Felanitx. És cert que el reglament que surt al butlletí de 30
de  desembre  de  2021,  núm.  180,  contempla  que  els  planejaments
urbanístics  que ja  estiguin  en  una  fase  d’aprovació  inicial  publicada,  no
estaran afectats. Però, si miren la planimetria del Pla Territorial, veuran que
han desclassificat  el  polígon 4.  Ara ens proposen que el  polígon 4 sigui
rústic. Entenen que això és un error i  ens han transmès que això és un
error,  però  aquest  error  suposarà  que  l’Ajuntament  haurà  de  fer
al·legacions. Hi ha un informe de 2016 on els tècnics municipals traslladen
les observacions que s’havien fet damunt l’anterior Pla Territorial i que no
estaven recollides, i aquest tercer Pla Territorial no té en compte aquestes
consideracions tècniques que varen fer al nostre departament d’Urbanisme.
No posen en dubte que els manaments de planejament urbanístic per veure
instruments  efectius  en  lluita  contra  el  canvi  climàtic  siguin  bons.  El
desenvolupament de l’impacte ambiental del Pla General de Felanitx, no sap
si el varen fer amb fues, però era quasi el doble que la documentació del Pla
General; per tant, hi creuen amb això, que es redueixi de manera important
el creixement del sòl urbà. Diu que varen plantejar un creixement del sòl
urbà  que  està  per  davall  aquest  30%.  Quant  a  la  conversió  de  700
hectàrees de sòl urbà o per al desenvolupament urbà que passa a ser sòl
rústic, diu que defensen que el sòl rústic s’ha de protegir, però tenim la
singularitat que han pagat els pobres felanitxers que no han tengut per
agrupar,  que  només  tenen  2  quarterades,  que  molts  tenen  més  de  8
llinatges felanitxers,  i  no poden construir.  Tret  d’aquestes  injustícies,  no
defensen una invasió al sòl rústic. Però quan t’has preocupat i has plantejat
quines afectacions pot tenir i veus el polígon 4 pintat com a sòl rústic, fa
mal votar a favor d’aquesta moció.  Quan veus que a la cartografia, que
està molt bé, que s’ha actualitzat,tots necessitam la cartografia a Mallorca,
les zones forestals no coincideixen amb l’àmbit on hi ha les garrigues, no
poden votar l’excel·lència d’aquesta modificació.

El  Sr.  Francisco  Duarte  diu  al  batle  que  sap  que  hi  ha  un  termini
d’al·legacions, que li consta que el seu partit en presentarà, i es vol remetre
a les paraules de la portaveu del Pi al Consell de Mallorca, que va dir que
«s’abstenen  perquè  els  ajuntaments  no  han  tengut  temps  suficient  per
consensuar alternatives pel canvi territorial. A partir d’ara se’ls obligarà a
fer  plans  paisatgístics,  i  altres  requisits  que  encara  endarreriran  la
imprescindible adaptació dels plans urbanístics municipals al Pla Territorial·.
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I just ara mateix, al Ple de Maria de la Salut, el partit del batle ha votat
abstenció a aquest Pla Territorial amb aquesta mateixa moció. Repeteix que
ara hi ha un termini d’al·legacions i li consta, perquè en aquell moment era
regidor de l‘equip de govern, que a aquest Ajuntament hi va haver una
proposta del PTI que no es va respondre amb la celeritat que corresponia.
Per tant, ara ens toca tornar a fer al·legacions. Entén que el partit del batle
en faci i vol saber si l’Ajuntament també en farà. 

El batle mostra uns documents i assenyala el que és el polígon 4 i diu que
aquest Consistori ha fet la feina de preocupar-se per aquest Pla Territorial.
Diu que es varen reunir a nivell tècnic per poder transmetre al Consistori
que no havien de passar pena. Torna a mostrar documents corresponents a
la cartografia,  que no coincideixen amb la realitat,  i  afirma que tot això
suposarà problemes que hem de resoldre nosaltres. Per tant, l’Ajuntament
presentarà al·legacions, perquè no li queda més remei, per fer constar que
el que els havien dit de «no passeu pena» no ha estat cert, perquè n’han de
passar, i presentarà al·legacions. Aquest punt els inhabilita a donar suport a
aquest Pla Territorial.

El Sr. Duarte explica que recorda que fa aproximadament 3 anys que varen
fer  una reunió a la  biblioteca,  a  la  que hi  varen assistir  els  tècnics  del
Consell i els varen fer una proposta inicial, on els varen informar d’aquestes
actuacions.  Potser  en  aquell  moment  no  es  va  fer  arribar  quina  era  la
postura real. Però ara hi ha el termini d’al·legacions i els podran fer.

El  batle  diu  que  dia  10  d’agost,  amb  una  tècnica  municipal  d’aquest
Ajuntament,  es varen reunir amb dos tècnics del Consell, per demanar si
ens havíem de preocupar.  Dia 10 d’agost no havien duit a aprovació el
nostre Pla General. Afirma que una gran part de l’urbanisme de Mallorca
l’han d’arreglar entre tots, no poden només arreglar-ho ells. I, plenament
conscients d’això,  varen demanar aquesta reunió,  per  no preocupar-se i
prendre les decisions corresponents damunt el nostre planejament i no anar
en contra d’aquesta norma. Però després sorprèn veure que has fet la feina
i no s’ha tengut en compte. Per tant, no poden donar suport a aquesta
aprovació inicial. És un vot crític a com s’han plantejat les coses.

12.3 Votació

A continuació, se sotmet la moció a votació, i s’obtenen 3 vots a favor (del
Partit Socialista de les Illes Balears, 10 en contra (6 del Partit Popular, 2 del
Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox Baleares) i 4
abstencions (3 del Bloc per Felanitx i 1 d’Unides Podem)

En conseqüència, per majoria, es desestima la moció  del grup municipal
PSOE de suport a l’aprovació de la modificació del Pla Territorial Insular de
Mallorca.
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En aquest moment, el batle anuncia un recés de 5 minuts, transcorreguts
els quals es reprèn la sessió.

13  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL

13.1.1 Moció dels grups municipals Partit Popular, Partit Socialista
de les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-Proposta per les
Illes Balears, Unides Podem i del Sr. Joan Aznar Hernández, regidor
no  adscrit,  en  favor  dels  drets  humans  de  les  dones  i  nines
afganeses

A  continuació,  es  veu  la  moció  conjunta  dels  grups  municipals  Partit
Popular, Partit Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-
Proposta  per  les  Illes  Balears,  Unides  Podem  i  del  Sr.  Joan  Aznar
Hernández, regidor no adscrit, en favor dels drets humans de les dones i
nines afganeses, que es transcriu a continuació:

«El  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  des  del  nostre  compromís  amb els
valors democràtics i els drets humans, amb motiu de la commemoració del
Dia Internacional de la Dona, 8 de març i a petició de les dones i grups
feministes que componen el Moviment Feminista de Mallorca,

CONSTATAM

Des que, a l’agost del 2021, el grup armat talibà prengué Kabul a punta de
fusell, derrocant el govern legítim afganès, assistim a un enorme desastre
humanitari.

Hi  ha constància de permanents violacions dels  drets humans,  però ens
preocupen especialment aquelles patides per dones i nines. Tots els drets i
llibertats recuperats per les ciutadanes afganeses amb gran esforç han estat
prohibits.

La interpretació que els talibans fan de la sharia (llei islàmica) es tradueix
en un nombrós llistat de prohibicions a las dones i nines, com treballar,
assistir  a l’escola a partir  dels 10 anys, ser ateses per personal  sanitari
masculí, o caminar totes soles pel carrer, entre d’altres.
                                  
Aquestes prohibicions entren en col·lisió amb els drets humans universals,
com el dret a l’educació per a milions de nines, l’accés a la sanitat i a la
feina per a les adultes.

Moltes dones es manifesten contra els talibans, jugant-s’hi la seva pròpia
integritat física, protestant per mantenir-ne els seus drets, exigint que cap
govern no reconegui la legitimitat del règim talibà. No les podem deixar
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totes soles en les seves justes reivindicacions.

RESOLEM

Mostrar el nostre ferm suport a la població afganesa davant el cop d’Estat
perpetrat pel grup armat talibà.

Sumar la nostra veu en la defensa dels seus drets i llibertats, exigint que es
garanteixin els seus drets a l’educació, al treball assalariat i a la llibertat de
circulació. Les dones i nines afganeses, com tot el poble afganès, mereixen
viure amb seguretat, protecció i dignitat.

Exigir  que  es  reobrin  les  escoles  secundàries  per  a  les  nines  i  que  es
proporcionin fons urgents per finançar un pla educatiu coordinat per a tots
els nins i nines d’Afganistan.

Instar el Govern de les Illes Balears, el Govern d’Espanya, la Unió Europea i
l’Organització de les Nacions Unides que no reconeguin el règim talibà com
a legítim govern d’Afganistan, impedint que tinguin un seient en organismes
internacionals, mentre no garanteixin els drets del seu poble, especialment
de les dones i nines.» 

13.1.2 Debat

La Sra. Maria Vidal explica que és curiós que, des que són aquí, no han fet
cap declaració institucional pel dia de la dona, però és que aquesta, que
també  hauria  pogut  ser  una  declaració  institucional,  tampoc  no  s’ha
comptat amb el punt de vista de Vox per fer-la. Entén que cada partit polític
té el seu punt de vista, però en aquest cas, la declaració institucional, o
moció,  parla  de  que  hi  ha  una  violació  constant  dels  drets  humans  i,
efectivament, el que ha passat és una desgràcia i una situació horrible per
als afganesos. Però el més curiós és que, per variar, tornen a discriminar i
només es preocupen per les dones i les nines, ja deixant de banda si és pel
8 de març,  Dia de la  Dona.  Diu que han utilitzat  un drama,  com és la
tornada dels talibans a Afganistan, per donar-li,  un altre pic,  aquest toc
discriminatiu cap als homes. Si es vol fer una declaració institucional del Dia
de la Dona, s’ha de fer una declaració institucional que efectivament sigui
útil i que no discrimini, perquè creu que la situació dramàtica per la que han
passat homes,  dones,  nins, nines,  majors,  joves a Afganistan no es pot
prendre a la lleugera, com per agafar i marginar tots aquests homes que
passen  per  aquesta  situació.  Si  aquesta  declaració  institucional  es  volia
basar en aquest tema tan dramàtic, no s’havia de fer una discriminació als
homes que també passen per aquesta situació. Diu que, per aquest motiu,
Vox no s’ha adherit a la declaració institucional, ni votarà a favor d’aquesta
moció. Comenta que les dones s’han de sentir representades, però el 100%
de les dones. Que està clar que aquestes dones passen una situació crítica,
però  tenim  molts  d’immigrants  aquí  que  també  passen  per  situacions
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crítiques i que, per desgràcia, passen per l’horrible costum que els casin en
contra de la seva voluntat i aquí no s’hi han ficat, però sí que es fiquen amb
la discriminació, com sempre, d’homes i dones i, en aquest cas, amb un
drama que afecta a tots. Conclou que, per tant, en aquest cas, no s’haurien
de fer parts i quarts. Repeteix que Vox hi votarà en contra.

La Sra. Maria Mesquida anuncia que el Bloc, evidentment, hi votarà a favor.
Afirma que no és polititzar cap tema, és una realitat que els drets humans
són inqüestionables. Recomana a la portaveu de Vox que cerqui a Google
l’artista urbana afgana Shamsia Hassani, perquè creu que els seus murals
urbans parlen per ells mateixos. A més, també recomana que cerquin a
Google el Comitè de Nacions Unides, que Nacions Unides té desplegat a la
zona de Palestina, Cisjordània, etc, per veure els vídeos de la feina que les
dones fan a aquella zona, que és propera a Afganistan, perquè la veritat és
que la situació en què es troben, escarrufa, sobretot vist per una dona com
ella, que és de raça blanca i europea.

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  manifesta  que  li  pareix  sorprenent  que  la
representant de Vox els digui  aquestes coses, perquè pareix que el  que
discrimina  és  el  Consistori,  per  presentar  aquesta  moció,  quan  són  els
talibans els que discriminen les dones i les nines. Diu que el que no li pareix
sorprenent  en  absolut,  és  que  Vox  hi  voti  en  contra.  Que  Vox  vota
sistemàticament en contra de qualsevol proposta en defensa de les dones i,
si hi ha immigrants, també. És a dir que, sorpresa, cap ni una.

La Sra. Marta Cano diu que a ella sí que la sorprèn que la Sra. Vidal digui
que no s’ha pogut fer cap declaració institucional pel dia 8 de març. L’any
passat, varen poder comptar amb Felanitx per la Igualtat, amb el suport de
Vox. Però si no s’ha pogut fer cap declaració institucional en res que tengui
a veure amb dones, és perquè Vox no ho ha permès. Avui s’ha presentat
aquesta declaració, i  tampoc no hi està d’acord. Afirma que no veuen la
mateixa  realitat,  no  entrarà  a  discutir  el  que  la  Sra.  Vidal  considera
discriminació i ella no, ho respecta. Però que no li parli de discriminacions,
ni del que no han pogut fer, perquè Vox sempre s’ha negat a participar en
qualsevol cosa que organitzi la regidoria d’Igualtat.

13.1.3 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció i és aprovada per unanimitat.

13.1.4 Votació del fons de la moció

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 16 vots a favor (6 del Partt Popular,
3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del
Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en
contra (de Vox Baleares).
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En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Mostrar el nostre ferm suport a la població afganesa davant el cop d’Estat
perpetrat pel grup armat talibà.

Sumar la nostra veu en la defensa dels seus drets i llibertats, exigint que es
garanteixin els seus drets a l’educació, al treball assalariat i a la llibertat de
circulació. Les dones i nines afganeses, com tot el poble afganès, mereixen
viure amb seguretat, protecció i dignitat.

Exigir  que  es  reobrin  les  escoles  secundàries  per  a  les  nines  i  que  es
proporcionin fons urgents per a finançar un pla educatiu coordinat per a tots
els nins i nines d’Afganistan.

Instar el Govern de les Illes Balears, el Govern d’Espanya, la Unió Europea i
l’Organització de les Nacions Unides que no reconeguin el règim talibà com
a legítim govern d’Afganistan, impedint que tinguin un seient en organismes
internacionals, mentre no garanteixin els drets del seu poble, especialment
de les dones i nines.

13.2.1 Moció dels grups municipals PSOE i UP pel 8 de març, Dia
Internacional de les Dones

Seguidament,  es  veu  la  moció  presentada  conjuntament  pels  grups
municipals PSOE i Unides Podem pel 8 de març, Dia Internacional de les
Dones, que es transcriu a continuació:

«Com cada 8 de març, ens sumam a la commemoració del Dia Internacional
de les Dones,  per reiterar el  ferm compromís amb la consolidació de la
igualtat entre dones i homes, plena i efectiva, essencial per a l'avanç de la
nostra societat i la millora de la nostra democràcia. 

Aquest 2022, Nacions Unides ha triat com a lema per a aquest dia "Igualtat
de gènere avui,  per a un demà sostenible",  per potenciar  la igualtat  de
gènere en el context de la crisi climàtica i la reducció del risc de desastres
és un dels majors desafiaments mundials del segle XXI. 

Els aspectes relacionats amb el canvi climàtic i la sostenibilitat han tingut i
continuaran  tenint  conseqüències  greus  i  duradores  en  el  nostre
desenvolupament  social,  econòmic  i  mediambiental.  Les  persones  més
vulnerables  i  marginades  són  els  qui  sofreixen  els  seus  efectes  més
nefastos. Cada vegada és més evident que les dones són més vulnerables a
l'impacte del canvi climàtic que els homes, ja que constitueixen la majoria
de la població pobra del món i són més dependents dels recursos naturals
que estan sota l'amenaça del canvi climàtic. 

Per  aconseguir  el  desenvolupament  sostenible  i  una  major  igualtat  de
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gènere,  és  essencial  continuar  explorant  les  oportunitats,  així  com  les
limitacions, per permetre que les dones i les nines tinguin veu i participin en
igualtat en la presa de decisions relacionades amb el canvi climàtic. Sense
igualtat de gènere avui, el futur sostenible i igualitari continuarà estant fora
del nostre abast.
 
Durant aquests anys de pandèmia, les dones han estat en primera línia i
han exercit un paper extraordinari. Malauradament, aquesta crisi derivada
ha afectat més les dones que als homes. Són elles les que més han sofert
aquests efectes, a costa de la seva pròpia carrera laboral i, fins i tot, del seu
benestar. 

A Espanya, tal  com recull  l'Enquesta de Població Activa (EPA) del  tercer
trimestre  de  2021,  3.065.800  dones  són  inactives  al  país,  perquè  es
dediquen a les labors de la llar, enfront dels 424.900 homes que es troben
en la mateixa situació  i,  segons dades del  Ministeri  d'Inclusió,  Seguretat
Social i Migracions, durant el primer trimestre de 2021, més del 85% de les
persones que van deixar de manera temporal la seva feina per cuidar els
seus fills o filles, van ser dones. 

Per això, cal continuar fent passes sòlides per pal·liar aquesta situació, fent
polítiques dirigides a tancar les bretxes que ens queden encara pendents,
com la laboral i la salarial, amb l'objectiu d'enfortir la situació de les dones
davant de situacions sobrevingudes, com ha estat la pandèmia. 

Segons apunta l'informe de CCOO la pujada del SMI afavorirà 1,8 milions de
persones, entre elles dones i joves, i que repercuteix més sobre les dones
(55%) que els homes (45%). En anàlisis del sindicat estableix un perfil del
beneficiari del SMI que es correspon amb una dona d'entre 16 i 34 anys,
treballadora  de  l'agricultura  o  del  sector  serveis  i  amb  un  contracte
temporal. També sosté que la pujada ajudarà a tancar la bretxa salarial. 

A més, altres mesures, com la reforma laboral aprovada fa pocs dies i que
compte  amb  el  suport  de  les  patronals  i  dels  sindicats,  beneficiarà
especialment les condicions laborals de les dones i dels joves, que són els
que sofreixen major precarietat en l'ocupació. 

Per  acabar,  no  podem  obviar  que  la  violència  contra  les  dones  és
incompatible  amb  una  societat  plenament  democràtica,  i  cal  continuar
avançant  i  millorant  les  eines  de  prevenció  i  actuació  de  la  violència
masclista, revisant i millorant protocols, actuacions, intervencions de totes
les  institucions  implicades,  per  tal  de  garantir  millor  la  seguretat  i  la
protecció de les dones víctimes de violència masclista, i més si aquestes en
algun moment s'han adreçat a les institucions, han interposat denúncia o
han tingut ordre de protecció. 

Avançar cap a una societat on les dones i les nines no siguin prostituïdes,
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volem construir una societat on no siguin objectes de consum. El nostre
model de societat és un, on homes i dones són iguals i lliures i aquesta idea
és incompatible amb la prostitució i el tràfic d'éssers humans. No podem
oblidar que la prostitució no és un problema de les dones, sinó de qualitat
democràtica. 

Per acabar i per refermar tots aquests compromisos, PSOE i Unides Podem
presentam les següents propostes d’acord: 

1. L'Ajuntament de Felanitx commemorarà el Dia Internacional de les Dones
com una data important en el recordatori  de les fites aconseguides i  de
totes  aquelles  que estan  encara pendents  d'assumir  per  aconseguir  una
igualtat real, plena i efectiva de les dones.

2. L'Ajuntament de Felanitx reafirma el seu compromís envers els drets de
les dones, comprometent-nos a treballar per l'avanç de la societat cap a la
igualtat de gènere, rebutjant qualsevol reculada en drets i llibertats per a
les dones.

3. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar polítiques de cures,
des  d'una  perspectiva  de  gènere  i  interseccional  per  assegurar  la
coresponsabilitat  entre  homes  i  dones  i  afavorir  la  conciliació  familiar  i
laboral. 

4.  L'Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  fer  una  anàlisi  sobre  les
desigualtats de gènere existents i a impulsar plans d'igualtat que obliguin a
implementar aquest principi en totes les polítiques municipals. Garantir, a
més,  que  aquests  plans  compten  amb  suficients  recursos  humans  i
materials, i fer informes d'impacte de gènere de les propostes recollides per
a, així, fer les correccions necessàries i evitar augmentar els desequilibris
existents.

5. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a avaluar el desenvolupament
del  Pacte  d'Estat  contra  la  Violència  de  Gènere  en  les  entitats  locals  i
autonòmiques, una vegada blindat el seu contingut i finançament amb el
nou acord del 25 de novembre de 2021, que obliga a la modificació de la
Llei orgànica 1/2004 per adequar la normativa estatal al Conveni d'Istanbul,
i  garantir  així,  que  s'està  utilitzant  de  manera  adequada  i  que  s'estan
complint els objectius.
 
6.  L'Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  facilitar  el  treball  de
comptabilització  de  tots  els  assassinats  de  dones  pel  fet  de  ser-ho,  en
sintonia amb el nou Observatori de Feminicidis d'Espanya, el primer país
d'Europa a fer-ho.

7. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a reforçar les actuacions amb
menors en context de violència de gènere i insti que la Conferència Sectorial
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d'Infància i Adolescència de Drets Socials, en col·laboració amb la Secretaria
d'Estat d'Igualtat, desenvolupi un pla de modernització en violència vicària i
un pla de xoc per a l'atenció precoç de casos d'explotació sexual en els
centres d'acolliment de menors.

8. L'Ajuntament de Felanitx instarà el Govern d'Espanya que s'aprovi la Llei
de Llibertat Sexual, per a assegurar l'acompanyament de les dones, nenes i
nens víctimes de violències sexuals i la transformació de la cultura de la
violació  i  el  prostíbul  en  una  cultura  sexual  feminista,  en  la  qual  el
consentiment sigui clau, en la qual només sí, signifiqui sí.

9.  L'Ajuntament  de Felanitx instarà  al  Govern d'Espanya que s'aprovi  la
reforma de la Llei de Drets Sexuals i Reproductius, per assegurar-los com a
drets fonamentals.

10.  L'Ajuntament  de  Felanitx  instarà  el  Govern  d'Espanya a  impulsar  la
coeducació des de la perspectiva feminista i de la diversitat a tots els àmbits
educatius.

11. L'Ajuntament de Felanitx instarà el  Govern d'Espanya a impulsar un
marc normatiu orientat a l'abolició de la prostitució.»

13.2.2 Debat

La Sra. Maria Vidal explica que no entrarà en el debat de cap de les mocions
d’urgència, perquè s’haguessin pogut presentar en temps i forma. Que està
cansada de dir que Vox no està a favor que a cada Plenària hi hagi entre 2 i
4 mocions d’urgència, que s’haguessin pogut presentar en temps i forma.
Per tant, avança que el seu vot serà en contra de les urgències i de les
mocions.

El  Sr.  Francisco  Duarte  manifesta  que,  si  algun  dia  Vox  du  una  moció
d’urgència i ho consideren oportú, el seu grup hi votarà a favor. Explica que
a aquesta moció que han fet conjuntament amb Unides Podem, hi votaran a
favor, bàsicament perquè, novament, posa en evidència una realitat, que és
que  encara  existeix  una  bretxa  salarial,  encara  existeixen  mesures  que
discriminen les dones i que la igualtat real entre homes i dones, encara no
és efectiva. Per tant, és positiu que aquí cada any es faci un manifest, però
voldria que aquesta aportació anual que fan els distints partits polítics aquí,
ajudi  que  algun  dia  no  sigui  necessari  reivindicar  tantes  coses  que,  de
moment, encara creen una bretxa entre homes i dones.

La Sra. Marta Cano vol explicar una petita percepció personal, i és que li
hauria  agradat  que  aquesta  moció  s’hagués  presentat  com a  declaració
institucional, li hauria agradat una mà estesa, tant per part del PSIB, com
d’Unides Podem, més que res perquè creu que des de la regidoria, tant ella
com abans la Sra. Mesquida, tot ho presentaven als diferents partits i en
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aquesta ocasió li hauria agradat formar-ne part, si li haguessin proposat.
Creu que és un tema que és necessari que tots hi facin feina conjuntament.
A banda d’això, estan d’acord amb l’exposició de la moció i amb els acords
que es proposen. És veritat que a l’exposició parlen molt de futuribles, de
mitjans  que  en  un  futur  s’haurà  de  tenir  en  compte  quina  és  la  seva
projecció i quina valoració se’n podrà fer més endavant. Diu que el que li ha
faltat en aquests dos anys de pandèmia en relació a la situació que, per
desgràcia,  viuen  les  dones,  ha  estat  establir  un  pla  de  conciliació  i
corresponsabilitat,  del que se’n parla molt, però més arrelat al municipi,
arrelat a la situació que vivim. També és cert que a moltes famílies els ha
costat  molt  poder  arribar  a  una  conciliació,  tant  laboral  com  personal;
sobretot a les dones que els toca tenir moltes persones al seu càrrec. Creu
que no hi ha hagut unes mesures molt flexibles. Demanaria un poc més de
flexibilitat. Està molt bé instar el Govern d’Espanya, però creu que també
han de fer un poc més de feina des del Govern autonòmic. També es parla
de prostitució; s’hi ha de fer molta feina, s’han de protegir les víctimes;
Balears,  per  desgràcia,  aquests  darrers  temps  ha  estat  notícia  per  la
prostitució de menors tutelades; creu que no som exemple, i han de seguir
fent feina per aquest camí. Com a Ajuntament, amb els mitjans de què
disposen,  han  de  fer  molta  feina,  tant  internament  com  externament;
internament, amb un pla intern, amb un protocol d’assajament que s’ha
d’actualitzar, amb formació a regidors i a personal; externament, creu que
es tracta de fer molta feina amb les noves generacions, amb els infants, a
base  de  tallers,  de  conferències,  de  tot  tipus  d’actes,  principalment  per
garantir la igualtat d’oportunitats en col·laboració amb les escoles. Reitera
que l’equip de govern està d’acord amb tot el contingut exposat i que totes
les institucions hi han de fer molta més feina.

El Sr. Francisco Duarte recorda que al Ple de març de l’any passat es varen
presentar dues mocions, que tenien el mateix contingut. Diu que aquesta
moció fa 15 dies que es va presentar, potser no s’ha tengut la deferència de
demanar a la Sra. Cano, com a regidora d’Igualtat, si s’hi volien adherir,
però ho podien haver fet i els que han presentat la moció haurien estat
encantats que ho fessin. Quant al tema de conciliació, suposa que la Sra.
Cano ho desconeix, però el setembre de 2021, es va aprovar el primer Pla
de Conciliació i Corresponsabilitat de les Illes Balears per 4 anys i amb una
dotació pressupostària de 157 milions d’euros per executar durant aquest
termini. Per tant, aquesta eina existeix. La Sra. Cano ha dit que el Govern
hauria de fer aquest compromís, i aquest compromís, després de 6 anys de
feina, es va dur a terme el 14 de setembre de 2021. Convida la Sra. Cano a
veure’l, perquè es va fer a travès de la Mesa de Conciliació i es va aprovar
per unanimitat. 

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  reconeix  que  al  seu  grup  no  se  li  va  ocórrer
presentar personalment la moció a la Sra. Cano, que estan agraïts pel seu
suport, i a la pròxima comptaran amb ella.
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13.2.3 Votació de la urgència

Acte seguit, se sotmet a votació la urgència de la moció i és aprovada, en
obtenir-se 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 de Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del  regidor  no  adscrit  i  1  d’Unides  Podem)  i  1  vot  en  contra  (de  Vox
Baleares)

13.2.4 Votació del fons de la moció

Se sotmet la moció a votació i, per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit
Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 de Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides
Podem) i 1 vot en contra (de Vox Baleares), s’acorda:

1. L'Ajuntament de Felanitx commemorarà el Dia Internacional de les Dones
com una data important en el recordatori  de les fites aconseguides i  de
totes  aquelles  que estan  encara pendents  d'assumir  per  aconseguir  una
igualtat real, plena i efectiva de les dones.

2. L'Ajuntament de Felanitx reafirma el seu compromís envers els drets de
les dones, comprometent-nos a treballar per l'avanç de la societat cap a la
igualtat de gènere, rebutjant qualsevol reculada en drets i llibertats per a
les dones.

3. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a impulsar polítiques de cures,
des  d'una  perspectiva  de  gènere  i  interseccional  per  assegurar  la
coresponsabilitat  entre  homes  i  dones  i  afavorir  la  conciliació  familiar  i
laboral. 

4.  L'Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  fer  una  anàlisi  sobre  les
desigualtats de gènere existents i a impulsar plans d'igualtat que obliguin a
implementar aquest principi en totes les polítiques municipals. Garantir, a
més,  que  aquests  plans  compten  amb  suficients  recursos  humans  i
materials, i fer informes d'impacte de gènere de les propostes recollides per
a, així, fer les correccions necessàries i evitar augmentar els desequilibris
existents.

5. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a avaluar el desenvolupament
del  Pacte  d'Estat  contra  la  Violència  de  Gènere  en  les  entitats  locals  i
autonòmiques, una vegada blindat el seu contingut i finançament amb el
nou acord del 25 de novembre de 2021, que obliga a la modificació de la
Llei orgànica 1/2004 per adequar la normativa estatal al Conveni d'Istanbul,
i  garantir  així,  que  s'està  utilitzant  de  manera  adequada  i  que  s'estan
complint els objectius.
 
6.  L'Ajuntament  de  Felanitx  es  compromet  a  facilitar  el  treball  de
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comptabilització  de  tots  els  assassinats  de  dones  pel  fet  de  ser-ho,  en
sintonia amb el nou Observatori de Feminicidis d'Espanya, el primer país
d'Europa a fer-ho.

7. L'Ajuntament de Felanitx es compromet a reforçar les actuacions amb
menors en context de violència de gènere i insti que la Conferència Sectorial
d'Infància i Adolescència de Drets Socials, en col·laboració amb la Secretaria
d'Estat d'Igualtat, desenvolupi un pla de modernització en violència vicària i
un pla de xoc per a l'atenció precoç de casos d'explotació sexual en els
centres d'acolliment de menors.

8. L'Ajuntament de Felanitx instarà el Govern d'Espanya que s'aprovi la Llei
de Llibertat Sexual, per a assegurar l'acompanyament de les dones, nenes i
nens víctimes de violències sexuals i la transformació de la cultura de la
violació  i  el  prostíbul  en  una  cultura  sexual  feminista,  en  la  qual  el
consentiment sigui clau, en la qual només sí, signifiqui sí.

9.  L'Ajuntament  de Felanitx instarà  al  Govern d'Espanya que s'aprovi  la
reforma de la Llei de Drets Sexuals i Reproductius, per assegurar-los com a
drets fonamentals.

10.  L'Ajuntament  de  Felanitx  instarà  el  Govern  d'Espanya a  impulsar  la
coeducació des de la perspectiva feminista i de la diversitat a tots els àmbits
educatius.

11. L'Ajuntament de Felanitx instarà el  Govern d'Espanya a impulsar un
marc normatiu orientat a l'abolició de la prostitució.

13.3.1 Moció del  grup municipal  Bloc per Felanitx-APIB contra la
guerra i pel foment de la cultura de la pau

Seguidament, es veu la moció del grup municipal Bloc per Felanitx-APIB
contra la guerra i pel foment de la cultura de la pau, que es transcriu a
continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

La relació entre Rússia, per una banda, i els Estats Units, la UE i l'OTAN per
l'altra, està arribant a uns nivells de tensió sense precedents els darrers
anys.  El  motiu  és  Ucraïna  i  les  seves  perspectives  d'integració  a
l'arquitectura de seguretat "occidental". Rússia, partidària de mantenir el
control  del  que  considera  la  seva  esfera  d'influència,  veu  una  eventual
entrada d'Ucraïna a l'OTAN com una línia vermella i  com una traïció als
acords  per  la  seguretat  d'Europa dels  anys 90.  És per  això que des de
desembre de 2021, ha desplegat 100.000 soldats a la seva frontera amb
Ucraïna i ha amenaçat amb accions militars si no rep garanties que aquesta
adhesió no s'efectuarà mai. Rússia efectua aquestes amenaces després que
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el 2008 envaís i s'annexionés de facto els territoris georgians d'Ossètia del
Sud, i Abkhàzia fes el mateix, el 2014, amb el territori ucraïnès de Crimea, i
hagi sostingut proxy wars dins el territori ucraïnès del Donbass. 

Ucraïna, amb aproximadament un 50% de ciutadans russòfons i un 20%
que es consideren ètnicament russos, és considerat per Rússia com el lloc
de naixement de la pàtria russa de la mà de l'antic Rus de Kíev (860-1240)
i,  de fet,  les mateixes fronteres de la Ucraïna moderna s'han configurat
sobre  la  base  de  cessions  territorials  russes  a  aquest  país,  vist  en  tot
moment com un Estat/territori satèl·lit. Tanmateix, això no pot justificar la
política de Putin  de coaccionar amb amenaces militars i  atacs híbrids la
sobirania  d'Ucraïna,  un  estat  sobirà,  amb  tot  el  dret  a  decidir  quines
aliances estratègiques prefereix prioritzar. 

És igualment cert que les iniciatives orientades a accelerar una eventual
integració d’Ucraïna a l’OTAN han contribuït a l’augment de les tensions i a
l’argumentació russa per justificar la presència de tropes a la frontera.

Davant  la  possibilitat  real  d’un  conflicte  armat,  cal  que  totes  les  parts
prioritzin  la  via  diplomàtica  per  desescalar  la  situació  i  arribar  a  acords
acceptables per a tothom, i que es compleixin en el temps. La mobilització
de  tropes  i  armament  per  ambdues  parts,  només  fa  augmentar
irresponsablement les possibilitats d’un conflicte armat a les portes de la
UE.  És  precisament  la  UE  qui,  davant  la  gravetat  i  la  complexitat  del
moment,  s’hauria  de  reivindicar  com a  un  actor  internacional  rellevat  i
autònom, i fer la seva contribució com a bloc a una pau duradora a la regió.
 
Per tot això, el Bloc per Felanitx proposa al Ple de l'Ajuntament de Felanitx
que s'aprovin el següents 

A C O R D S 

Primer.- L'Ajuntament de Felanitx insta el govern d'Espanya a fer pressió
diplomàtica als EUA i als seus aliats a deturar tota acció encaminada a la
integració d’Ucraïna a l’OTAN, com a contribució immediata a la desescalada
de la tensió actual, i a proposar altres fórmules de col·laboració en el curt
termini que no passin per la integració plena. 

Segon. – L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d'Espanya a fer pressió
diplomàtica  per  garantir  la  sobirania  d'Ucraïna  i  evitar  ingerències  i
amenaces que afectin la seva viabilitat com a Estat independent. 

Tercer.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  l'OTAN i  Rússia  a  permetre  una
mediació i posterior supervisió, tant de les Nacions Unides com de l’OSCE,
com a parts neutrals del conflicte, dels acords adquirits. 

Quart.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  reclama  l’impuls  global  d’un  model  de
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transició energètica, per evitar que l'energia esdevingui arma geopolítica. 

Cinquè.- L'Ajuntament de Felanitx insta els estats rus i ucraïnès a prioritzar
la defensa dels drets humans davant qualsevol escalada del conflicte, amb
solucions basades en la sobirania territorial, el respecte a les minories i el
foment de la cultura de la pau. 

Sisè.- L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d’Espanya a no participar de
l’escalada bèl·lica, tot recuperant l’esperit del ‘NO a la Guerra’ de fa dues
dècades.»

13.3.2 Debat

El  Sr.  Francisco  Duarte  anuncia  que  el  seu  grup  votarà  a  favor  de  la
urgència i també votaran a favor de quasi tots els punts de la moció, però
n’hi ha un, el primer, que els crea dubtes i per això demanen la votació per
separat de cada punt.

La Sra. Maria Mesquida contesta que no hi ha cap problema en votar per
separat.

La Sra. Melania Mesquida també demana la votació per separat, perquè hi
ha dos punts que els costa saber com poder-los articular, que són el tercer i
en cinquè. Poden instar l’OTAN, Rússia i  Ucraïna, però creu que és més
pràctic i més eficaç el primer punt, que és instar el Govern d’Espanya a que
faci pressió diplomàtica, tant a Rússia, com a Ucraïna, com a l’OTAN. No
tenen cap problema quant a la recuperació del crit de «NO a la guerra»,
però no votaran a favor dels punts 3 i 5.

El batle explica que, més que res és com es pot traslladar l’acord a aquests
organismes.

La  Sra.  Maria  Mesquida  afirma  que  la  moció  s’ha  presentat  a  altres
municipis i no hi ha hagut cap problema, però, si volen, poden votar els
punts per separat.

El Sr. Juan Diego Vidal anuncia que votarà a favor de la urgència i també de
la moció, perquè estan en contra de la guerra i diu la frase «La guerra la
lluiten  persones que no es  coneixen,  en  benefici  de persones que sí  es
coneixen, però no lluiten entre elles». Conclou dient que al final, sempre
paguen els  mateixos,  que són la  societat  civil  i  soldats  que compleixen
ordres.

16.3.3 Votació de la urgència

Sotmesa a votació la urgència de la moció, és aprovada per 16 vots a favor
(6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3 de Bloc per
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Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1
d’Unides Podem) i 1 vot en contra (de Vox Baleares).

16.3.4 Votació del fons de la moció

A continuació,  se sotmeten a  votació  separada els  punts proposats a la
moció, i s’obté el següent resultat:

-  Per  majoria  de  13  vots  a  favor  (6  del  Partit  Popular,  3  del  Bloc  per
Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 d’Unides
Podem), 3 abstencions (del Partit Socialista de les Illes Balears) i 1 vot en
contra (de Vox Baleares), s’acorda:

Primer.- L'Ajuntament de Felanitx insta el govern d'Espanya a fer pressió
diplomàtica als EUA i als seus aliats a deturar tota acció encaminada a la
integració d’Ucraïna a l’OTAN, com a contribució immediata a la desescalada
de la tensió actual, i a proposar altres fórmules de col·laboració en el curt
termini que no passin per la integració plena.

- Per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3  del Partit Socialista
de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares),
s’acorda:

Segon. – L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d'Espanya a fer pressió
diplomàtica  per  garantir  la  sobirania  d'Ucraïna  i  evitar  ingerències  i
amenaces que afectin la seva viabilitat com a Estat independent. 

- Per majoria de 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3
del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem), 9 abstencions (6 del Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 1 vot en
contra (de Vox-Baleares), s’acorda:

Tercer.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  insta  l'OTAN i  Rússia  a  permetre  una
mediació i posterior supervisió, tant de les Nacions Unides com de l’OSCE,
com a parts neutrals del conflicte, dels acords adquirits. 

- Per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3  del Partit Socialista
de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares),
s’acorda:

Quart.-  L'Ajuntament  de  Felanitx  reclama  l’impuls  global  d’un  model  de
transició energètica, per evitar que l'energia esdevingui arma geopolítica. 

- Per majoria de 7 vots a favor (3 del Partit Socialista de les Illes Balears, 3
del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem), 9 abstencions (6 del Partit
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Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 1 vot en
contra (de Vox-Baleares), s’acorda:

Cinquè.- L'Ajuntament de Felanitx insta els estats rus i ucraïnès a prioritzar
la defensa dels drets humans davant qualsevol escalada del conflicte, amb
solucions basades en la sobirania territorial, el respecte a les minories i el
foment de la cultura de la pau.

- Per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3  del Partit Socialista
de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1
del regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares),
s’acorda:

Sisè.- L'Ajuntament de Felanitx insta el Govern d’Espanya a no participar de
l’escalada bèl·lica, tot recuperant l’esperit del ‘NO a la Guerra’ de fa dues
dècades.

16.4.1  Moció  del  grup  municipal  d’El  Pi-Proposta  per  les  Illes
Balears per dur a terme un pla de xoc per eliminar la bretxa digital

Seguidament, es veu la moció del grup municipal d’El Pi-Proposta per les
Illes Balears per dur a terme un pla de xoc per eliminar la bretxa digital,
que es transcriu a continuació:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Els darrers temps la ciutadania en general i, amb major incidència, la gent
gran, està essent desatesa per la banca: cada vegada hi ha menys atenció
personal  i  més  tancament  d'oficines  als  pobles.  Pobles  amb  una
característica important, que és un major índex de grau d'envelliment.

L’escletxa digital és un problema real, ben patent. Moltes persones veuen
afectat el seu dia a dia per aquesta barrera, que toca de prop especialment
el  col·lectiu  de  la  gent  major,  i  també  de  totes  aquelles  persones  amb
necessitats  d'urgència  social  que,  per  manca de recursos  econòmics,  no
poden tenir al seu abast els mitjans tecnològics necessaris (telèfon mòbil,
ordinador, connexió a internet). També, la situació d’emergència sanitària
generada  per  la  Covid-19  i  la  conseqüent  crisi  social  i  econòmica,  han
agreujat aquests efectes en termes de cohesió social, accés a drets i serveis
públics, en els col·lectius més vulnerables.

Per a tota aquesta gent, suposa un greu perjudici no dominar les noves
tecnologies i no tenir-hi accés. I aquesta manera de funcionar, cada vegada
s’accentua més a les entitats  bancàries.  Tanquen oficines i  més oficines
arreu, i als pobles petits, això ocasiona moltes afectacions. La gent gran,
que només  podia  gestionar  els  seus  doblers  mitjançant  una  sucursal  al
poble, s’ha quedat sense ningú que l’atengui. A molts de municipis ja no hi
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queda ni tan sols un caixer.

A  tot  això,  cal  afegir-hi  els  efectes  que  ha  provocat  la  implantació  de
l'administració electrònica a les diferents administracions, especialment als
ajuntaments que són l'administració més propera als ciutadans. Fent que la
majoria dels tràmits i comunicacions es duguin a terme de forma digital.
Trobant-se amb impediments difícils d'afrontar per gran part de la població,
com poden ser donar-se d'alta a plataformes, tenir certificat digital, etc.

És evident que la digitalització de l’administració ha vingut per quedar-se, i
no només de l’administració, sinó també de la ciutadania en general: tant
com a  via  de  relació  amb les  administracions,  com a vies  d’accés  a  la
formació, accés a ofertes de feina, processos de selecció de personal, etc...
I davant aquesta nova realitat, cal que l’administració aixequi la mirada i
respongui, inclogui tota la ciutadania, s’asseguri que tothom pugui accedir-
hi  i  eviti  que  s’instal·li  en  la  societat  definitivament  una  nova  forma
d’exclusió social.

Pels motius exposats anteriorment, el Ple de l'Ajuntament de Felanitx

ACORDA

Primer. Instar el Consell de Mallorca a dur a terme un pla de xoc, amb una
diagnosi sobre el nivell  d'accés i els usos dels ciutadans a internet, amb
l'objectiu  de  mesurar  el  seu  nivell  de  digitalització,  identificar  les  seves
necessitats i els àmbits prioritaris de desenvolupament.

Segon. Instar el Consell de Mallorca a organitzar unes sessions formatives
d’alfabetització digital adreçada a les entitats de gent gran i a les entitats
del tercer sector que facin feina amb persones d'exclusió social. Formació
per  fomentar  i  desenvolupar  l’autonomia  de  les  entitats  en  l’ús  de  les
tecnologies d’informació i comunicació.

Tercer. Instar el Govern de l'Estat a impulsar les modificacions normatives
pertinents, per garantir que serveis essencials per a la societat, com el de
les  entitats  financeres,  garanteixin  que  els  clients  puguin  realitzar
còmodament i  de manera presencial  les seves gestions,  sense que això
requereixi  cap  tràmit  digital  i,  per  tant,  també  mantenint  una  xarxa
d'oficines que permeti a una distància curta la gestió presencial.»

13.4.2 Debat

El  Sr.  Francisco  Duarte  diu  que,  com a la  Sra.  Cano,  també els  hauria
agradat que haguessin treballat conjuntament aquesta moció. Ja que havien
vist  que n’havien  presentat  una  de  similiar  pel  registre,  no  costava  res
posar-se en contacte. Anuncia que el seu grup sí que votarà a favor de la
urgència i de la moció, perquè creuen que és important en tots els nivells.
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També vol dir que en els fons europeus, dins el mecanisme de resiliència i
recuperació, hi ha molts de milions destinats a rompre la bretxa digital i
creu que és important tenir-ho en compte. Al final, l’exposició de motius és
calcada, perquè, amb paraules diferents,  diu el  mateix que tots.  És una
moció que no té sigles, que el que cerca és millorar l’accessibilitat de totes
aquestes persones. Per tant, com ja ha dit, votaran a favor de totes les
propostes que són positives per a Felanitx i agrairien a l’equip de govern
que, en qüestions com aquesta, quan veuen al registre les intencions clares
per defensar els interessos felanitxers, sortint de les sigles polítiques, els
tenguin en compte, perquè el seu grup sí que té el compromís i votaran a
favor.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  manifesta  que  també  comparteixen  el  fons
d’aquesta moció i  també votaran a favor de la urgència. Però no poden
votar a favor del  primer punt,  perquè les competències en la diagnosi  i
l’alfabetització digital no són del Consell de Mallorca. Per tant, si l’equip de
govern estava avergonyit d’anar als bancs amb l’altra moció, també haurien
d’estar-hi d’anar al Consell amb aquesta. Per tant, demana, o bé votació
separada, o bé que retirin el primer punt.

El batle accepta esmenar la moció en el sentit d’instar el Govern Balear en
lloc d’instar el Consell de Mallorca, atès que es tracta d’un error de forma.

13.4.3 Votació de la urgència

Sotmesa a votació la urgència de la moció, és aprovada per majoria de 16
vots a favor (6 del Partit Popular, 3  del Partit Socialista de les Illes Balears,
3 del  Bloc per Felanitx,  2 del Pi-Proposta per les Illes,  1 del regidor no
adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares).

13.4.4 Votació del fons de la moció

Sotmès a votació el fons de la moció, amb l’esmena apuntada pel batle,
s’obtenen 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3  del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 1 en contra (de Vox-Baleares).

En conseqüència, per majoria, s’acorda: 

Primer. Instar el  Govern Balear a dur a terme un pla de xoc,  amb una
diagnosi sobre el nivell  d'accés i els usos dels ciutadans a internet, amb
l'objectiu  de  mesurar  el  seu  nivell  de  digitalització,  identificar  les  seves
necessitats i els àmbits prioritaris de desenvolupament.

Segon. Instar al Consell de Mallorca a organitzar unes sessions formatives
d’alfabetització digital adreçada a les entitats de gent gran i a les entitats
del tercer sector que facin feina amb persones d'exclusió social. Formació
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per  fomentar  i  desenvolupar  l’autonomia  de  les  entitats  en  l’ús  de  les
tecnologies d’informació i comunicació.

Tercer. Instar el Govern de l'Estat a impulsar les modificacions normatives
pertinents, per garantir que serveis essencials per a la societat, com el de
les  entitats  financeres,  garanteixin  que  els  clients  puguin  realitzar
còmodament i  de manera presencial  les seves gestions,  sense que això
requereixi  cap  tràmit  digital  i,  per  tant,  també  mantenint  una  xarxa
d'oficines que permeti a una distància curta la gestió presencial.

14.  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

Es dona compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van des de
la núm. 2022-0001 fins a la núm. 2022-0002, i  els presents en queden
assabentats.

15. DONAR COMPTE DE L’ACORD DE JUNTA DE GOVERN LOCAL DE
DIA  08/02/2022,  D’APROVACIÓ  DE  LA  MEMÒRIA  DEL  PLA
ESTRATÈGIC DE SUBVENCIONS 2021

Es dona compte de l’acord de la Junta de Govern Local de dia 08/02/2022,
d’aprovació de la  Memòria del  Pla estretègic  de subvencions 2021, i  els
presents en queden assabentats.

16. DONAR COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ I SECRETARIA
SOBRE  LA  REALITZACIÓ  D’ACTUACIONS  DE  CONTROL  FINANCER.
ANÀLISI CONTRACTES MENORS. EXERCICI 2021

Es  dona  compte  de  l’informe  d’Intervenció  i  de  Secretaria  sobre  la
realització d’actuacions de control financer relatiu a l’anàlisi de contractes
menors, exercici 2021 i els presents en queden assabentats.

17.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  D’INTERVENCIÓ  SOBRE  LA
REALITZACIÓ  D’ACTUACIONS  DE  CONTROL  FINANCER.
COMPROVACIÓ COMPLIMENT TERMINIS RECAPTACIÓ VOLUNTÀRIA
EN  LIQUIDACIONS  DE  L’IMPOST  SOBRE  CONSTRUCCIONS,
INSTAL·LACIONS I OBRES. EXERCICI 2020

Es dona compte de l’informe d’Intervenció sobre la realització d’actuacions
de control financer en relació a la comprovació del compliment de terminis
de  recaptació  voluntària  en liquidacions  de  l’impost  sobre  construccions,
instal·lacions i obres, exercici 2020 i els presents en queden assabentats.

18.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  D’INTERVENCIÓ  SOBRE  LA
REALITZACIÓ D’ACTUACIONS DE CONTROL FINANCER. AUDITORIA
DE  COMPTES  ORGANISME  AUTÒNOM  CENTRE  CULTURAL  DE
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FELANITX 2020

Es dona compte de l’informe d’Intervenció sobre la realització d’actuacions
de  control  financer  en  relació  a  l’auditoria  de  comptes  a  l’organisme
autònom  Centre  Cultural  de  Felanitx  2020  i  els  presents  en  queden
assabentats.

19.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  D’INTERVENCIÓ  SOBRE  LA
REALITZACIÓ D’ACTUACIONS DE CONTROL FINANCER. AUDITORIA
DE  COMPLIMENT  I  AUDITORIA  OPERATIVA.  COMPTES  ANUALS
2020.  FUNDACIÓ  FELANITX  PER  A  LA  MÚSICA  I  LES  ARTS
ESCÈNIQUES

Es dona compte de l’informe d’Intervenció sobre la realització d’actuacions
de  control  financer  en  relació  a  l’auditoria  de  compliment  i  auditoria
operativa, comptes anuals 2020 de la Fundació Felanitx per a la Música i les
Arts Escèniques i els presents en queden assabentats

20.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  D’INTERVENCIÓ  SOBRE  LA
REALITZACIÓ D’ACTUACIONS DE CONTROL FINANCER. AUDITORIA
DE  COMPLIMENT  I  AUDITORIA  OPERATIVA.  COMPTES  ANUALS
2020. COL·LECCIÓ MUSEOGRÀFICA FUNDACIÓ COSME BAUÇÀ

Es dona compte de l’informe d’Intervenció sobre la realització d’actuacions
de  control  financer  en  relació  a  l’auditoria  de  compliment  i  auditoria
operativa, comptes anuals 2020 de la col·lecció museogràfica Fundació Mn.
Cosme Bauçà i els presents en queden assabentats.

21.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  DE  CONTROL  FINANCER
D’ENTITATS PRIVADES BENEFICIÀRIES DE SUBVENCIONS 2021

Es  dona  compte  de  l’informe  de  control  financer  d’entitats  privades
beneficiàries de subvencions 2021 i els prsents en queden assabentats.

22.  DONAR  COMPTE  DE  L’INFORME  RESUM  ANUAL  DE
L’AJUNTAMENT  DE  FELANITX  DELS  RESULTATS  DEL  CONTROL
INTERN, QUE S’ESTABLEIXEN A L’ARTICLE 213 DEL TEXT REFÓS DE
LA LLEI  REGULADORA DE LES HISENDES LOCALS,  DE L’EXERCICI
2021

Es dona compte de l’informe resum anual de l’Ajuntament de Felanitx dels
resultats del control intern, que s’estableixen a l’article 213 del text refós de
la Llei reguladora de les hisendes locals, de l’exercici 2021 i els presents en
queden assabentats.

23. DONAR COMPTE DE LA RESOLUCIÓ DE LA BATLIA 2022-0018,
PER LA  QUE  S’APROVA EL  PLA  D’ACCIÓ DE  CONTROL  FINANCER
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2022

Es dona compte de la resolució de la Batlia 2022-0018, per la que s’aprova
el Pla d’acció de control financer 2022 i els presents en queden assabentats.

24. DONAR COMPTE DE L’INFORME D’INTERVENCIÓ SOBRE EL PLA
ANUAL DE CONTROL FINANCER, EXERCICI 2022

Es  dona  compte  de  l’informe  d’Intervenció  sobre  el  Pla  anual  anual  de
control financer, exercici 2022 i els presents en queden assabentats.

En aquests moments, a les 22:40 h, abandona la sessió la Sra. Maria Vidal
Bennassar.

Aclariments  del  batle  sobre  l’escrit  presentat  pel  PSOE el  28  de
gener

Abans d’iniciar el torn de precs i preguntes, el batle vol fer dos aclariments
en relació a l’escrit presentat pel Partit Socialista el dia 28 de gener, on
demanava informació. Diu que es va resoldre aquesta petició amb un decret
de dia 2 de febrer, amb el qual es va entregar tota la documentació que es
tenia aquell dia. La resta de documentació que faltava, es va entregar dia
19 de febrer i, així i tot, tant en el decret de dia 2, com a l’ofici de dia 9 es
va esmentar que, si per part del Partit Socialista era necessari qualsevol
altre aclariment, que es detallàs i s’aclariria. Manifesta que, segons el seu
criteri, només queden dos temes per resoldre, la devolució del pagament de
les escoletes de Nadal de Cas Concos i el pagament dels honoraris d’un
misser  per  la  demanda  interposada  per  Criteria.  Que  amb  l’aclariment
d’aquests dos temes, donarien per contestada tota la petició d’informació.
Demana al Partit Socialista que, si no fos així, concretassin més el que falta,
per poder contestar. 

El  batle  passa a  explicar  la  devolució  del  pagament de les  escoletes de
Nadal de Cas Concos, i el Sr. Duarte manifesta que aquest tema queda clar.

Seguidament, el batle explica que pel que fa al pagament d’un misser per la
demanda de  Criteria,  es  refereix  als  expedients  2733/2020,  909/2021 i
1516/2021.

Diu que la factura 59/2021, de dia 2 de novembre, de l’advocat Llorenç
Camps Camps, fa referència al judici verbal de desnonament precari instat
per Criteria Caixa contra l’Ajuntament de Felanitx sobre el local núm. 32 de
l’edifici  8 de Jardins del  Rei  de Portocolom, que es correspon a la  finca
registral  núm.  44260  del  Registre  de  la  Propietat  núm.  1  de  Felanitx,
expedient  electrònic  909/2021.  Aquest  judici  verbal  de  desnonament
precari, va donar lloc a les actuacions 426/2020 del Jutjat de 1ª Instància
núm. 2 de Manacor. 
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Que la factura 60/2021, de dia 2 de novembre, de l’advocat Llorenç Camps
Camps, fa referència al  judici  verbal de desnonament  precari  instat per
Criteria Caixa contra l’Ajuntament de Felanitx sobre el local  núm. 31 de
l’edifici  8 de Jardins del  Rei  de Portocolom, que es correspon a la  finca
registral  núm.  44258  del  Registre  de  la  Propietat  núm.  1  de  Felanitx,
expedient  electrònic  2733/2020.  Aquest  judici  verbal  de  desnonament
precari, va donar lloc a les actuacions 688/2020 del Jutjat de 1ª Instància
núm. 5 de Manacor i posteriorment, a les actuacions 198/2021, del Jutjat
de 1ª Instància núm. 24 de Palma.

Segueix explicant que, mitjançant l’acord de la Junta de Govern Local de 22
de juny de 2021, es va facultar el batle per signar l’escriptura pública i tots
els  documents  necessaris  per  formalitzar  la  cessió  gratuïta  a  favor  de
l’Ajuntament de Felanitx dels locals núm. 31, 32 i 33 de l’edifici 8 de Jardins
del  Rei  de  Portocolom,  així  com la  seva  inscripció  en  el  Registre  de  la
Propietat de Felanitx, que estan inscrits a nom de Servihabitat XXI, SA, avui
Criteria  Caixa,  en  compliment  d’allò  disposat  a  la  llicència  d’obra  major
880307, concedida mitjançant l’acord de Comissió de Govern de 10 de juny
de  1988;  la  Sentència  de  14  de  març  de  1996  del  Jutjat  de  Primera
Instància i Instrucció núm. 3 de Manacor; la Sentència núm. 428, de 28
d’abril  de  1998,  de  l’Audiència  Provincial  de  Palma  de  Mallorca;  i  la
Interlocutòria, de dia 3 d’abril  de 2003, del Jutjat de Primera Instància i
Instrucció núm. 3 de Manacor, expedient electrònic 1516/2021.

La  factura  61/2021 de  dia  2  de  novembre,  de  l’advocat  Llorenç  Camps
Camps,  fa  referència  al  pagament  d’honoraris  professionals  sobre  la
negociació i preparació de l'escriptura pública de dia 28 d'octubre de 2021,
número de protocol 2123, atorgada davant la notària de Palma de Mallorca
María  Gloria  Rosillo  Gutiérrez,  sobre  la  cessió  gratuïta  dels  tres  locals
anteriors a favor de l'Ajuntament de Felanitx.

D'aquesta manera, amb  l'escriptura pública de dia 28 d'octubre de 2021, s'ha
resolt un problema històric de més de 30 anys amb Servihabitat XXI SA, avui
Criteria Caixa, SAU ja que, a la fi, s'ha formalitzat la cessió dels locals 31, 32 i
33 de l'edifici 8 de Jardins del Rei de Portocolom a favor de l'Ajuntament de
Felanitx.

Ara,  d’acord  amb  el  decret  de  Batlia  70/2022,  de  dia  9  de  febrer,  s’ha
nomenat el Sr. Llorenç Camps Camps com a advocat defensor dels interessos
municipals per presentar la demanda corresponent per formalitzar la cessió
gratuïta a favor de l’Ajuntament de Felanitx de les finques registrals 44078 i
44073 de Jardins del Rei de Portocolom, zona verda i vial, en compliment
d’allò disposat a la llicència d’obra major 88307, concedida mitjançant l’acord
de la Comissió de Govern de 10 de juny de 1988; la Sentència de 14 de març
de 1996 del Jutjat de Primera Instància i Instrucció núm. 3 de Manacor; la
Sentència núm. 428, de 28 d’abril de 1998, de l’Audiència Provincial de Palma
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de Mallorca; i la Interlocutòria, de dia 3 d’abril de 2003, del Jutjat de Primera
Instància i Instrucció núm. 3 de Manacor.

Conclou dient que així, acabaran per inscriure tot el que queda dels famosos
Jardins del Rei, 30 anys després.

25 PRECS I PREGUNTES

25.1 Circuit saludable del Polígon

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal  demana  si  hi  ha  alguna  intenció  de  fer  un
manteniment, o alguna actuació en el circuit saludable que hi ha al Polígon,
que està bastant deteriorat.

El Sr. Juan Aznar contesta que sí, que aquesta és una de les actuacions que
va quedar pendent de l’any passat, i que tenen prevista una vegada aprovat
el Pressupost d’enguany. Varen començar pel Parc Municipal i continuaran
amb totes les zones d’oci urbanes que trobin que necessitin una millora.

El Sr. Vidal demana si tenen un temps aproximat.

El Sr. Aznar contesta que ara miren pressuposts; també miren possibles
ubicacions;  possibles  reformes  que  es  puguin  fer,  atès  que  hi  vàries
màquines d’aquest parc que estan doblegades i algunes es podrien reubicar
o, directament, llevar-les. Hi fan feina, però no pot dir una data.

25.2 Repercussió del sopar del producte local

El Sr. Miquel Lluís Mestre demana al Sr. Rubio si, després d’aquests 3 o 4
mesos que han passat després del sopar del producte no local, ja pot fer
una valoració sobre la repercussió que ha tengut, tant en els mitjans de
comunicació,  com  a  les  xarxes  socials,  o  a  tots  aquells  nivells  a  què
aspiraven  de  repercussió,  que és  el  que  va  informar  en  el  següent  Ple
després d’aquell sopar.

El Sr. Rafael Rubio contesta que, en un principi, va sortir en els mitjans
digitals. Hi va haver diversos «influencers» que varen estar convidats que sí
que varen fer valoracions d’aquest acte. És cert que en la premsa escrita
normalment coneguda, no va tenir repercussió, més que en el digital del
Diario de Mallorca. Hi va haver una petita repercussió, potser n’esperaven
més, però no va ser el cas.

25.3 Renovació de la comissió de serveis del cap de la Policia Local

El Sr. Francisco Duarte diu que a la darrera plenària, i així com consta a
l’acta que han aprovat avui, el Sr. Adrover va dir que el cap de la Policia feia
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comptes renovar  la  seva comissió  de serveis.  Li  demana què ha passat
perquè no la renovi.

El Sr. Sebastià Adrover explica que ell va ser el primer sorprès quan va
veure que aquest senyor havia presentat la renúncia. Diu que té problemes
de cura de familiars i la distància li suposa un problema. Ha tengut diverses
converses amb ell per veure si es podia solucionar d’alguna manera, però,
en tractar-se d’un problema de salut i de família, no ha pogut ser. 

25.4 Finançament per a colònies felines

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal,  en  motiu  de  la  modificació  del  reglament  de
benestar  animal,  que  varen  fer  per  possibilitar  l’existència  de  colònies
felines, demana al Sr. Aznar si es destinarà algun tipus de finançament per
aplicar el que sigui necessari, com castracions, etc.

El  Sr.  Aznar  manifesta  que  ha  tengut  una  sèrie  de  reunions  amb
representants  d’associacions  animalistes,  que  tenien  la  intenció  que  la
regularització de les colònies felines fos possible dins el nostre municipi; els
va transmetre que el primer que s’havia de fer era tenir aquesta ordenança
municipal i, una vegada feta l’ordenança, s’havia de mirar de quina manera
era  factible.  Amb  mitjans  municipals,  poca  cosa  tenen  a  fer  en  el
manteniment  de  les  colònies;  l’Ajuntament  no  té  recursos  humans  per
crear-les, però aquesta era la intenció d’aquestes associacions. És a dir, una
vegada aprovat el reglament, tenir una altra reunió i veure de quina manera
seria possible, sempre dins el marc legal que dicti aquesta ordenança. Per
tant, ara mateix estan en aquest impàs; ell entén que haurien de tenir una
altra reunió. Com el Sr. Vidal ja sap, perquè n’han parlat altres vegades,
aquestes colònies han de tenir uns representants legals, que són els que es
fan responsables de vetllar pel manteniment i tot el que sigui necessari,
d’acord amb el que digui l’ordenança sobre la seva regulació. Intentaran
tenir una altra reunió amb els col·lectius, per veure de quina manera és
possible aquesta regulació.

El Sr. Vidal, segons el que ha explicat el Sr. Aznar, entén que un problema
que és comú a tots els felanitxers, que és que hi ha moixos al carrer, que
són domèstics o mig assilvestrats, hi haurà particulars que s’hauran de fer
càrrec d’aquesta gestió i hauran de pagar amb els seus doblers. No demana
que l’Ajuntament creï les colònies, però, com a mínim, almanco que faci una
inversió inicial per castrar un nombre important de moixos i afrontar aquest
problema ara mateix, i no esperar, perquè cada 6 mesos que passen, els
moixos es reprodueixen i el problema va a més. A més, les persones que
gestionen les colònies, moltes vegades tenen por de donar la cara, perquè
tenen  por  que  algú  els  enverini.  Si  no  hi  ha  algun  factor  positiu  quan
vénguin i diguin que se’n fan càrrec, veu complicat que algú ho vulgui fer.

El Sr. Aznar manifesta que, primer de tot, dins el municipi no hi ha cap
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colònia com a tal, el que tenim és un problema amb moixos. Ens agradi o
no, a tots els llocs on regularment se’ls dona menjar i beure, hi tenim una
colònia irregular, que segurament no compleix amb el que hauria de complir
una colònia felina. Com sap el Sr. Vidal, perquè n’han parlat, l’ordenança
que han aprovat té una sèrie de paràmetres que són difícils de complir. A
partir d’aquí, no és que l’Ajuntament no faci res. Evidentment, els avisos no
són només de les persones que els pugui agradar tenir una colònia prop,
sinó també dels que no els  agrada tant tenir  aquesta colònia devora ca
seva. I això és al que l’Ajuntament ha de donar solució, per això tenen una
empresa que es dedica a aquest tema, que, de moment, és l’únic recurs
que disposa l’Ajuntament. Està clar que la pressió d’aquests col·lectius ha
de ser atesa; per això han aprovat aquesta ordenança i per això necessiten
la seva col·laboració. No és que l’Ajuntament no faci res; l’Ajuntament ha
d’atendre, tant els que volen les colònies de moixos regulades, com els que
no volen aquestes colònies de manera irregular. Repeteix que no és que no
facin  rés,  el  que fan és intentar,  amb els  mitjans  de què disposen,  fer
complir l’ordenança, tant per la gent que els agraden les colònies, com per
la gent que, d’alguna manera, sofreixen els perjudicis de les colònies que no
estan regulades.

El  Sr.  Vidal  diu  que,  només  per  especificar,  la  seva  pregunta  era  si
l’Ajuntament  fa  comptes  destinar  doblers  o  un  suport  econòmic  per  a
aquesta gestió.

El Sr. Aznar contesta que li torna a repetir que l’Ajuntament ja hi destina
doblers, perquè té una empresa que gestiona tots els avisos que reben de
colònies no regulades. Ja intenten destinar-hi doblers, el que no poden fer
és,  mentre  no  tenguin  colònies  regulades,  destinar-hi  uns  doblers.  Hi
destinen doblers, perquè estan d’acord que és un problema.

25.5 Catàleg del patrimoni municipal

La Sra. Maria Mesquida manifesta que entenen que, de cara a la redacció de
la documentació del PGOU, en el seu moment, s’ha revisat, tal i com mana
la normativa, el catàleg del patrimoni municipal de Felanitx i s’han realitzat
noves fitxes. Arran d’un cas que els ha arribat, han consultat la Llei 12/98,
de patrimoni de les Balears, i no ho especifica massa, se centra més en el
funcionament  del  bé  d’interès  cultural  i  el  bé  catalogat,  que  són  més
competència a nivell autonòmic i insular. Pel que respecta al funcionament
dels  catàlegs municipals,  no especifica massa informació,  perquè suposa
que s’entén competència dels municipis. Per tant, la seva pregunta és quin
procediment se segueix per catalogar un bé que s’ha d’incloure en el catàleg
municipal i si s’avisa, o no, el propietari que s’està duent a terme aquest
procediment.

El batle diu que haurà de fer la consulta i després li contestarà. La intenció
era ampliar amb elements i amb definició d’elements. Ho demanarà i li ho
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dirà.

La Sra. Maria Mesquida diu que es tracta d’un bé dins rústic, que fa mig any
no era dins el catàleg i ara hi és. Entenen que s’ha fet la feina tal i com
mana  la  normativa,  de  fer  una  bona  conjuntura  entre  urbanisme  i
patrimoni, però la cosa és saber el procediment que se segueix a l’hora de
fer un catàleg municipal, perquè la llei no ho especifica. 

El batle diu que el redactor d’aquestes fitxes podrà dir si ha aplicat algun
criteri.

La Sra. Maria Mesquida diu que voldrien aclarir si es fa en paral·lel amb la
propietat, perquè, en aquest cas, li consta que no ha estat així.

25.6 Renúncia del cap de la Policia Local

El Sr. Francisco Duarte demana al Sr. Sebastià Adrover en quin escenari es
troba la Policia Local després de la renúncia del seu cap, que han esmentat
fa un moment.

El Sr. Adrover contesta que el Sr. Llabrés serà el cap fins dia 28. Demà hi
ha la primera Junta de Govern on tractaran aquest tema, que és a l’ordre
del dia,  i ell ha tengut contactes amb els oficials i han de donar una solució,
com més prest millor.

25.7 Al·legacions al PGOU

El Sr. Pau Massutí diu que dia 11 va acabar el termini d’al·legacions del
PGOU. Demana si  ja s’ha fet una estimació de quantes al·legacions han
arribat i quan s’estima que es puguin anar contestant.

El batle explica que avui volia avançar al Ple una estimació del que hi ha a
l’expedient de Gestiona quant a al·legacions, però no ha funcionat i no ho
podrà donar aquesta resposta. Diu que han deixat un marge de 5 o 6 dies,
per si n’arriba alguna per correu certificat o per alguna altra via similar, i
s’ha posat la fita d’una setmana per revisar el registre i assegurar-se que no
ha  quedat  cap  al·legació  fora  de  l’expedient  i  espera  que  divendres
d’aquesta setmana poder informar del nombre d’al·legacions. Proposarà a
l’equip redactor que, en haver fet una primera anàlisi, ho comparteixin amb
el Consistori, i així tots en podran fer el debat i anàlisi que considerin per
resoldre-les. Diu que l’oficina que es va habilitar per consultar el Pla, no es
desmuntarà fins que s’hagin resolt, per tal de tenir més facilitat i rapidesa
de consulta i visualització.

25.8 Cap de la Policia Local

El Sr. Francisco Duarte explica que vol tornar incidir en el tema del cap de
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la Policia, perquè el Sr. Adrover, cada vegada que n’hi parla, contesta en 20
segons i troben que és preocupant. Comenta que el Sr. Adrover ha dit que
demà en parlaran a la Junta de Govern, per primera vegada. Aquest senyor
va presentar la seva renúncia dia 1 de febrer; queden 14 dies perquè ja no
hi sigui, queda no res, i voldria saber quines solucions té previstes, és a dir,
saber un poc més, perquè ha contestat d’una manera concisa i li interessa,
sobretot, l’opinió del regidor de Policia, que és a qui fa la pregunta i, com
que ja li ha fet altres vegades, que li contesti.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que, com ja ha dit abans, fins divendres va
estar  en  negociacions  amb  el  Sr.  Llabrés.  Malgrat  haver  presentat  una
renúncia, sempre va donar un punt d’esperança de poder renovar. Per això
varen esperar fins el darrer moment, però divendres va quedar ben clar que
l’escrit  anava per envant.  Repeteix que, fins el  darrer moment,  va tenir
esperances de poder convèncer el Sr. Llabrés que continuàs un any més,
perquè havien preparat un projecte, el tenien començat i ara ha quedat tot
aturat. Hauran de tornar a començar, i per això ha tengut contacte amb els
oficials. Demà serà el primer moment que es reuniran. Que no és el primer
moment que en parlen, però demà hauran de prendre una decisió clara per
veure com es torna a organitzar la Policia.

El Sr. Duarte demana perdó per la seva insistència, sobretot pels dies i pel
que ha dit el Sr. Adrover que tenia constància que això podia passar. Al Ple
passat no ho va voler dir del tot, va dir que tenia l’esperança que es pogués
renovar. Però si tenia indicis que això podia passar, ara queda molt poquet,
queden 14 dies i és important comptar amb un cap de Policia a Felanitx, així
que li demana, com a prec, celeritat màxima i no prorrogar més aquest
tema, ja han passat 15 dies. Creu que és important per a la seguretat dels
felanitxers i felanitxeres tenir un cap a la Policia, bàsicament perquè no es
torni a repetir la història.

El batle diu al Sr. Duarte que troba que ara ha d’intervenir, perquè es tracta
aquest tema com si no se li hagués donat la importància que ha de tenir.
Explica que aquest Consistori i tots els anteriors, defensen, com no pot ser
d’altra manera, una estabilitat màxima dins qualsevol dels departaments de
la plantilla d’aquest Ajuntament. Evidentment, per la necessitat de la seva
intervenció immediata, la Policia  n’és una part  bastant crítica.  Es troben
davant una situació que ja han viscut. La varen viure fa uns anys, quan el
que havien nomenat cap de Policia no va ser renovat pel seu Ajuntament
d’origen i  es varen trobar amb una situació  sobrevinguda, perquè varen
quedar sense cap de Policia.  Vol reiterar els esforços del regidor per fer
veure  que  aquesta  decisió,  personal  i  respectada,  de  l’actual  cap  de  la
Policia, tenia com a conseqüència, precisament, tornar a paralitzar aquest
projecte  d’ordenar  la  Policia  Local.  Avui  han  aprovat  el  Pressupost  i  la
plantilla de personal, on es proposa dur a la Mesa negociadora una plaça
d’inspector en cap de la Policia Local. El tema és que ara s’ha de fer amb
esment de no consumir un excés de temps. No es pot cobrir aquesta plaça



 
Ajuntament de Felanitx

amb efecte immediat. Per tant, el que ha intentat explicar el Sr. Adrover al
Sr. Duarte, per tres vegades, és que la preocupació és continuar amb la
gestió,  ja  que  aquest  Ajuntament  s’ha  trobat  sense  cap  de  Policia  en
reiterades  ocasions,  i  sempre  se  n’han sortit.  Aquesta  vegada tenen un
avantatge, i és que en poc temps sortirà una plaça d’inspector en cap. Per
tant, es troben en una situació transitòria que gestionaran amb els recursos
de què puguin disposar i espera no tenir pus mala sort.

El Sr. Duarte agraeix l’aclariment i manifesta que, en cap moment, no ha
posat en dubte les paraules que li ha dit el Sr. Adrover. Simplement, amb el
que li ha dit, li ha fet la pregunta. El Sr. Adrover ha dit que ara s’hi posaven
i ell ha dit que 15 dies eren molt poc temps per resoldre aquest problema.
També ha dit que, si sabien que això podia passar, trobava que era un poc
tard per tractar aquest tema cabdal. No posar en dubte, és qüestionar si
troben que el  termini  per  resoldre ha estat  encertat.  Segueix  dient que
simplement és una pregunta que ha reiterat, que creu que li ha parlat amb
respecte, perquè el tema li interessa. Li ha contestat de manera breu i li ha
tornat demanar, perquè no li havia aclarit el que li havia demanat i li ha
tornat demanar. El batle ha fet l’aclariment.

El batle diu que ara ha quedat clar, és un problema amb el cap de la Policia
Local que venen arrossegant des de fa aproximadament 8 anys. Conclou
dient que assegura que es resoldrà, que el Sr. Adrover està prou implicat i
preocupat.

25.9 Cursos d’emprenedoria

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  recorda  que  en  el  Ple  del  Pressupost  varen
presentar moció sobre els cursos d’emprenedoria. Que aquestes setmanes
ha  sortit  en  premsa  que  la  Conselleria  d’Educació  munta  una  aula
d’emprenedoria a una sèrie de centre educatius i l’institut de Felanitx és un
d’ells. Que creu que han de continuar amb aquesta reivindicació, però abans
que el Bloc presenti la moció, troba que s’hauria de fer el contacte, sobretot
amb l’institut;  ell  ja  deia  que també amb l’altre  centre educatiu  que fa
Formació Professional,  perquè creu que l’Ajuntament ha d’arribar a tots,
però tampoc no s’han de solapar, o duplicar esforços. Per tant, fa el prec
que  facin  aquesta  gestió  amb  l’institut,  per  veure  quines  necessitats
tendrien per part de l’Ajuntament. Creu que no és el Bloc, com a partit de
l’oposició,  que  ha  de  fer  aquesta  gestió,  tot  i  que  estarien  encantats
d’assistir-hi.

La  Sra.  Marta  Cano explica  que va  anar  a  l’institut  i  va  comentar  a  la
directora que també ho havia vist en premsa, i li va demanar per parlar-ne
amb el cap de departament, veure quines necessitats hi ha i poder fer un
poc  de  fil  conductor.  Han  quedat  dimecres  per  conèixer  el  cap  de
departament i  expressar-li  que som aquí com a Ajuntament i  veure què
podem aportar.  Conclou dient que després també es posarà en contacte



 
Ajuntament de Felanitx

amb Es Lledoner, per donar sortida als dos centres.

25.10 Pla de rehabilitació de les barraques

El Sr. Pau Massutí diu que els varen presentar el Pla de Ports per rehabilitar
les barraques i, entre que es va publicar en el BOIB i hi ha hagut Plenària,
no n’han pogut discutir.  Potser  hauria estat  millor  presentar  una moció,
però no han tengut temps i voldrien saber quina és l’opinió de l’equip de
govern, sobretot quant a la part que afecta més la rehabilitació, que és la
zona  de  Can  Sureda.  Suposa  que  saben  que  volen  pavimentar  davant,
reduir  l’entrada  a  la  barraca  i  fer  una  escala  d’accés  pel  costat  de  les
barraques.

El batle contesa que, més que una opinió, els arriben dos posicionaments i
pareix que algun no té la raó. És cert que hi ha una tercera barraca que no
té accés, sembla que la propietat interpreta que això és seu. Per altra part,
Ports n’és totalment contrari. La veritat és que no ho ha pogut aclarir, però
veu que, com a mínim, hi ha un punt de conflicte, perquè no està clar i els
dos  afectats  opinen  totalment  el  contrari.  Ho  varen  traslladar  a  Ports,
perquè tenen el costum que, cada vegada que Ports fa una cosa, és perquè
l’Ajuntament li ha dit. L’Ajuntament, en el seu moment, va demanar que
allà  s’hi  fes  una  escala,  una  continuïtat  de  les  barraques  i  del  possible
passeig.  Ara  bé,  l’Ajuntament  ni  tan sols  va plantejar  que fossin  temes
d’accessibilitat, ni que fos una escala que hagués de donar pas universal i
per allà hi hagués de passar tothom. Simplement, varen plantejar que hi
pogués haver una opció de continuïtat. Si aquesta opció de continuïtat ha
de ser més ajustada, o més repensada i menys invasiva, ja va bé, perquè el
que no es va dir és ni com, ni per on s’havia de donar. No s’han d’embullar.
No negarà, i torna a repetir, que l’Ajuntament va demanar que hi hagués un
possible accés. Ara bé, enlloc no diu que l’Ajuntament vol una escala d’unes
determinades dimensions. Si hi ha un debat entre una part pública i una
part privada, que es resolgui com més prest millor, i el projecte es pugui
desbloquejar,  perquè  potser  que  el  desbloqueig  d’aquesta  zona  pot
permetre  que  altres  coses,  perquè  les  barraques  cauen,  puguin  anar
endavant. Aquest és el posicionament d’aquest Ajuntament.

Intervé novament el Sr. Pau Massutí i diu que l’Ajuntament va demanar un
accés,  Ports  ha  fet  una  proposta  i  l’ha  presentada,  amb una  escala  de
bastant  envergadura,  que canviaria  molt  la  fisonomia  d’aquell  indret  de
Portocolom. De fet, aquella imatge està a la pàgina web de l’Ajuntament,
com a reclam. Per tant, si ens fan una proposta que canvia la imatge de
Portocolom, entén que l’equip de govern té una postura respecte a aquesta
proposta que Ports ha fet en ferm. Insisteix que el  batle no li  ha dit si
l’equip de govern està d’acord amb aquesta proposta en concret. Diu que no
vol entrar en si la propietat és pública o privada, només vol saber si aquesta
proposta agrada o no agrada a l’equip de govern, si troben que es massa
exagerada o no, o si s’hauria de canviar o no.
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El batle contesta que no agrada. Torna repetir que l’Ajuntament només va
demanar un accés. Si l’escala s’ha de reduir, que es redueixi; si s’ha de
llevar,  que es llevi.  Ara bé, el  que no poden fer és negar que la varen
demanar, perquè ho varen fer. Però no els agrada una escala que creï un
conflicte. Creu que hauria de ser una escala semblant a les que tenen la
resta de mollets, que pugui utilitzar una persona amb bona cama i una que
no estigui tant bé, haurà de seguir fent la volta. Així ho han traslladat a
Ports. No ho han fet com a al·legació, perquè als projectes de Ports, així
com neixen, així com evolucionen i així com acaben, tampoc no els afectarà
el que l’Ajuntament demani. No els agrada una escala que creï un conflicte
al Port, que modifiqui la línia de mar. Els agrada una actuació que compleixi
amb la petició que va fer l’Ajuntament. Volen que es resolgui com més prest
millor, perquè a la part del Rivetó, com a Ajuntament, hi han d’intervenir, i
necessiten saber quan i de què han de morir.

La  Sra.  Catalina  Soler  intervé  i  diu  que els  propietaris  de  la  casa  més
afectada, que és l’única barraca que hi entra aigua a dins, els ha passat les
al·legacions. El seu grup, com a partit polític, vol aquestes al·legacions, amb
independència  que  confirmin  l’equip  de  govern,  perquè  vol  defensar
aquestes al·legacions davant Ports. Subscriuen les paraules del batle quant
a que volen un passeig amb continuïtat, però, a la vegada, sense perdre la
idiosincràcia d’aquest redol. Conclou la seva intervenció dient que, com que
els  propietaris  varen  venir  a  veure  el  batle,  el  batle  els  va  dir  que
l’Ajuntament ha demanat un accés, però no el que s’ha pintat.

En no haver-hi més preguntes, el batle aixeca la sessió, de la qual, com a
secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


